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 ردپاي سوداگران 
در آبگيري يك سد 

يادداشت-1

يادداشت-2

بخش خصوصي و مبارزه با فساد

ارزيابي بازار سرمايه

بخش خصوصي در سال هاي 
گذشته تلاش كرده همواره در 
ساختار موجود با دستگاه هاي 
حاكميتي و دولت��ي ارتباط 
برقرار كند و آنچه كه در قالب 
بررسي ها و تجارت در اختيار 
داش��ته را در چارچوب هاي 
مختلف در اختيار مقامات قرار 
دهد و در اين بين استفاده از فرصت همايش هايي مانند 
مبارزه با فس��اد نيز يكي از اين بسترهاست كه در اتاق 

بازرگاني دنبال مي شود.
اين درس��ت اس��ت كه بخش مهمي از اقتصاد ايران يا 
مس��تقيما در اختيار دولت است يا توسط بخش هاي 
شبه دولتي و خصولتي اداره مي شود اما بايد توجه داشت 
كه سهم بخش خصوصي در اقتصاد روزانه و فعاليت در 
صنف ها و بخش مهمي از ني��روي كار فعال در اقتصاد 
ايران، بسيار گسترده است و نمي توان در پيگيري مسائل 

مهمي مانند مبارزه با فس��اد، س��هم بخش خصوصي 
ناديده گرفت يا آن را كنار گذاشت. در واقع ما از سويي 
بايد مبارزه با فساد را در اين بخش دنبال كنيم و از سوي 
ديگر در نظر داشته باشيم كه بخش خصوصي در ايران 
خود يكي از قربانيان فس��اد است. در كشور ما قوانيني 
با تكيه بر كنوانسيون جهاني مبارزه با فساد به تصويب 
رسيده كه اكنون در حال اجراست. در عين حال، برخي 
از موارد مورد اشاره كنوانسيون نيز هنوز در قالب قوانين 
موضوعه در كشور پيگيري نمي شود و به رغم آنكه كليت 
كنوانسيون در كشور به رسميت شناخته شده است، 
اما مواردي از آن در كشور ما پشتوانه قانوني ندارد و به 
همين سبب مورد پيگيري قرار نمي گيرد. يا اگر قوانيني 
هم وج��ود دارد اجراي آنها به صورت مجدانه پيگيري 
نمي شود. بعد از برگزاري هفت دوره مراسم روز جهاني 
مبارزه با فساد و با توجه به اينكه سال پاياني دوره نهم 
هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران در حال سپري 
شدن است، تصميم گرفتيم هشتمين دور اين همايش 

را نيز ب��راي بازخواني فعاليت هاي بخش خصوصي در 
اين حوزه و چش��م انداز پيش رو برگ��زار كنيم. در اين 
دوره، مش��ابه دوره هاي گذش��ته تمركز ما بر بررسي 
ظرفيت ها و موقعيت هاي كنوانسيون جهاني مبارزه با 
فساد معطوف خواهد بود. بي شك گام نخست در اين 
مسير آن است كه توجه فعالان اقتصادي و همين طور 
حاكميت را به اين نكته جلب كنيم كه ابزار شناخته شده 
و بين المللي در زمينه مبارزه با فساد، همين كنوانسيون 
مبارزه با فساد است و همچنين بايد توجه صاحب نظران 
و مس��وولان در حوزه هاي مختلف را به انجام وظايف و 
پيگيري موضوعات مورد تاكيد اين كنوانسيون جلب 
كنيم. ما هر ساله از نماينده وزارت دادگستري به عنوان 
نهاد مسوول اجراي كنوانس��يون مبارزه با فساد براي 
حضور در اين همايش دعوت مي كرديم كه در س��ال 
جاري نيز اين دعوت صورت خواهد گرفت تا گزارشي 
از آخرين پيگيري هاي خود براي پيشرفت امور در اين 

حوزه ارايه كنند.

محدودي��ت گاز صناي��ع 
پتروش��يمي بر س��هام اين 
ش��ركت ها طبيعت��اً بر روي 
س��هام تاثير منف��ي خواهد 
داش��ت ول��ي از آن رو ك��ه 
موضوع مس��بوق به سابقه و 
محتملي بود، بخشي عمده 
اثرش را در عدم رشد و نزول 
نمادهاي اين گروه گذاش��ته و در آينده در حد يكي، 
دو روز تاثي��ر منف��ي قابل توجه بر تابل��وي اين گروه 
نخواهد داشت. بازار سرمايه مشكلات جامع تر و نسبتاً 
بزرگ تري از جمله نرخ دلار نيما و نرخ بهره كم ريسك 
را دارد و اين موضوع علي رغم اهميت نسبي و حوزه اي 

خود، چالش اول بورس به حساب نمي آيد.
گزارش هاي آبان ماه ش��ركت ها در يك نگاه عمومي 
وضعيت مناس��ب و رو به رشدي در سودسازي نشان 
مي دهد. برخ��ي از گروه ها از جمله فل��زات و قندي 
كه بصورت س��نتي در ماه هاي نيمه دوم س��ال  رشد 
سودآوري دارند در گزارش هاي آبان وضعيت بهتري 
داشتند و انتظار مي رود روند فعلي در ماه هاي آينده هم 
با توجه به وضعيت كلي متغيرهاي اثرگذار، صعودي 

باشد. از عوامل داخلي مي توان به نرخ دلار نيما اشاره 
كرد كه در دو ماه اخير حدود  هزار تومان رشد قيمتي 
داشت و به كانال بالاتري آمد و مدتي هم در كانال ۲۸  
هزار تومان معامله ش��د. اين موضوع به طور طبيعي و 
مستقيم روي سودسازي شركت هاي دلاري و صادراتي 
بازار سهام كه بيش از دوسوم بازار را شامل مي شوند، 

اثرگذار است.
متغير مهم بعدي قيمت هاي جهاني است كه در يك 
ماه گذش��ته وضعيت صعودي داش��تند و به جز نفت 
كه مقداري اصلاح  قيمت داشت، ساير كاموديتي ها 
از جمله مس و س��اير فلزات وضعيت نسبتا مناسبي 
داش��تند و بعضا حتي رش��د كردند و اين موضوع در 
صورت هاي مالي ش��ركت هاي دلاري به طور خاص 
اثر گذاشت. انتظار مي رود گزارش هاي ماهانه اي كه 
براي ش��ركت هاي بزرگ روي كدال مخابره خواهد 
شد، مناسب باشد. در گروه هاي  ريالي نيز خودرويي ها 
در كانون توجه معامله گران ب��وده و انتظار مي رود در 
ش��ركت هاي اصلي اين گروه گزارش هاي مطلوبي و 
كاهش زيان  ديده ش��ود. با توجه به اينكه در ماه آبان 
عرضه ها در ب��ورس كالا براي فروش خودرو ش��دت 
گرفت اين موضوع به مرور آثار را در صورت هاي مالي 

نشان خواهد داد. 
البته بايد انتظار داش��ت در ماه ه��اي آينده با افزايش 
حجم عرضه خودروها در بورس  كالا، اثرات جدي تري 
در صورت هاي مالي ش��ركت ها مش��اهده و احتمال 
مي رود برخي از آنها وارد مرز سودس��ازي شوند. بازار 
از جنبه هاي مختلف ريسك هايي دارد. اين ريسك ها 
نه تنها در ابعاد داخلي بلكه در ابعاد خارجي و متغير هاي 
جهاني نيز وجود دارد اما در نگاه كلان احتمال مي رود 
شاخص كل بورس در محدوده هاي ابتداي آبان و سطح 
۱.۲۵ تا ۱.۳ ميليون واحد كف سازي معتبري داشته 
باشد به انضمام اينكه س��ازمان بورس طرح مناسبي 
براي بيمه سهام سبدهاي كمتر از ۱۰۰  ميليون  تومان 

داد كه ۵۰۰  هزار نفر از آن استقبال كردند.
مجموع اين موضوعات در كنار جاماندگي بازار سرمايه 
از ساير بازارهاي دارايي نشان مي دهد كف بازار سرمايه 
در عدد اوايل آبان بسته شده و نمي توان وزن زيادي به 
احتمال ريزش بيش از آن داد. با گزارش هاي نسبتا رو 
به رشد شركت هاي مختلف و ادامه مسير سودسازي 
منتج از تورم داخلي مي توان خوشبين بود بازار سهام 
مي تواند روند متعادل و رو به رش��دي را در چشم انداز 

ميان مدت داشته باشد.

حسن فروزان فرد

نيما ميرزايي
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 دولت براي بودجه 1402
 چه خوابي ديده است؟

 تبعات قيمت گذاري 
دارو در ايران
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وعده دولت

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماستسامانه پيامكي روزنامه تعادل 

 زهرا س�ليماني| در كش��اكش رخدادهاي اخير و در 
شرايطي كه افكار عمومي ايرانيان اغلب درگير مشكلات 
اخير است، خبري در خصوص آبگيري قريب الوقوع سد 
چم ش��ير تا پايان آذرماه به دست تعادل رسيده است كه 
باعث بروز نگراني فراواني شده است. اين در حالي است كه 
مسوولان وزارت نيرو وعده داده بودند تا پايان سال ۱4۰۱ 
از آبگيري اين سد خودداري خواهند كرد تا بررسي هاي 

سازمان محيط زيست در اين زمينه به سرانجام برسد.
خبرنگار »تعادل« از دل گفت وگو با فعالان محيط زيست 
كشور، همچنين برخي منابع آگاه در وزارت نفت، متوجه 
شد علي رغم هش��دارهاي وزارت نفت و سازمان محيط 
زيس��ت درباره تبعات خطرناك آبگيري س��د چم شير، 
مس��وولان وزارت نيرو قصد دارند از فضاي اخير استفاده 
كرده و ميلياردها متر مكعب آب به دهانه اين سد وارد كنند. 
تصميمي كه فعالان زيست محيطي كشورمان معتقدند، 
آبگيري اين س��د با توجه به اين واقعيت كه در بستر اين 
رودخانه، چاه هاي پر حجم نفتي، شيميايي و همچنين 
تپه هاي نمك قرار دارند، مناطق پايين دستي در استان هاي 
كهگيلويه و بويراحمد و حتي خوزستان را با فاجعه اي بيشتر 

از فاجعه سد گتوند مواجه مي سازند.
 اهميت اين موضوع به اندازه اي اس��ت كه فعالان محيط 
زيست در توئيتر، هشتگي را با عنوان »نه به آبگيري سد 
چم شير« راه اندازي كردند تا توجه افكار عمومي را به موضوع 
جلب كنند. محمد درويش فعال زيست محيطي كشور 
هم ۳آذرماه با انتشار توئيتي در اين زمينه نوشت: »اگر سد 
چم شير آبگيري شود، يعني دست كم ۵۰۰هزارتن نمك 
حل ش��ده و ازطريق مخزن س��د به رودخانه زهره پمپاژ 
خواهد شد. همچنين آبگيري مخزن سد به معني نابودي 
رويشگاهي با وسعت ۵۰۰هكتار مركب از گونه هايي چون 
پده، گز، كنار و انواع ني اس��ت؛ آن هم در منطقه اي كه هر 

درخت، حكم كيميا دارد.«
اما مشكل اين سد تنها به نمك موجود در بستر اين منطقه باز 
نمي گردد، بر اساس اعلام يك منبع آگاه در وزارت نفت، در 
مسير اين سد، مخازن پرحجمي از منابع نفتي وجود دارند 
كه هر آن ممكن است به دليل فشار ناشي از آبگيري سد، 
فوران كرده و ميلياردها مترمكعب از آب شيرين كشور را 
آلوده سازد. مبتني بر اي مشكلات است كه هم وزارت نفت 
و هم سازمان محيط زيست در دولت سيزدهم با آبگيري 
اين سد مخالفت كرده و اعلام كرده اند تا زمان بررسي هاي 
دقيق تر نبايد آبگيري اين سد انجام شود. اما روز گذشته 
خبرنگار تعادل به اخباري دست پيدا كرد كه وزارت نيرو 
بدون توجه به هش��دارهاي وزارت نفت و سازمان محيط 
زيست، قصد دارد، آبگيري اين س��د را در روزهاي پاياني 
آذرماه آغاز كند. اس��تدلال مديران وزارت نيرو براي اين 
تصميم آن است كه آبگيري سدها ذيل اختيارات قانوني اين 
وزارتخانه قرار دارد و براي انجام آن به تاييديه وزارت نفت و 
سازمان محيط زيست نيازي ندارد. بررسي هاي تعادل نشان 
مي دهد در حال حاضر تنها با حكم قضايي مي توان از آبگيري 

اين سد و بروز فجايع پس از آن جلوگيري كرد. 

  واكنش دولتي ها به آبگيري سد »چم شير«
سد چم شير يكي از سد هاي بزرگ ايران است كه بر اساس 
اعلام پيمانكار آن پيش��رفت فيزيكي اين پ��روژه بالاي 
9۵درصد بوده است. س��د و نيروگاه چم شير از نوع بتني 
غلتكي است كه مطالبات مرتبط با احداث آن در سال ۷۳ 
صورت گرفت و عمليات اجرايي آن از سال ۱۳9۰ آغاز شد. 
در اين ميان اما فعالان محيط زيست از ساخت سد چم شير 
بر روي رودخانه زهره در استان كهگيلويه و بويراحمد كه 
آخرين مراحل خود را طي مي كند و در آستانه آبگيري قرار 
دارد نگران هستند. اين نگراني ها نه فقط در حوزه فعالان 
زيست محيطي و مدني بلكه ميان مس��وولان اجرايي و 
تقنيني هم به چش��م مي خورد. يك��ي از كاركنان وزارت 
نفت كه خواست نامش فاش نش��ود در جريان گفت وگو 

با خبرنگار ما نس��بت به اجراي اين پ��روژه به دليل وجود 
مخازن نفتي زياد و مواد شيميايي فراوان ابراز نگراني كرد. 
استاد دانشگاه تربيت مدرس و مسوول مطالعات آب مركز 
پژوهش هاي مجلس در زمره ديگر منتقداني است كه در 

مركز پژوهش هاي مجلس نسبت به اجراي اين پروژه اعلام 
نگراني مي كند. او ۲ ابهام را در خصوص آبگيري سد چم شير 
گچساران مطرح كرده و مي گويد: »نخست، بايد مطالعات 
هيدرولوژي به روز شود زيرا دوره آماري منتهي به ۱4۰۰ و 
۱4۰۱ نيست بلكه مربوط به ۱۲ سال قبل است و شرايط 
۱۲ سال پيش از نظر بارش و ميزان ترسالي شرايط بهتري 
نسبت به ۱۲ سال فعلي دارد. به نظر وي، دومين مشكلي 
كه وجود دارد، اين است كه بحث وجود گسلي كه بر اساس 
مطالعات زمين شناسي تا حدي جلو آمده اما معلوم نيست 

گسل تا مخزن ادامه پيدا مي كند.«
ب��ا افزايش انتق��ادات از آبگيري اين س��د، خبرنگاران در 
حياط دولت تلاش كردند موضع سازمان محيط زيست 
در اين خصوص را جويا شوند. اما در شرايطي كه ذي نفع 
اصلي در موضوع آبگيري س��د چم شير وزارت نيروست، 
س��لاجقه ارايه نظر درباره آبگيري س��د »چم ش��ير« را 
منوط به گ��زارش وزارت نيرو كرد. موضوعي كه انتقادات 
بس��ياري را در خصوص موضع رسمي دولت ايجاد كرد و 
نگراني ها را افزايش داد. علي سلاجقه درباره آبگيري سد 
»چم شير«، گفت: »تا وزارت نيرو نتايجش را درباره آبگيري 
سد چم شير ندهد، نمي توانيم پاس��خ دهيم و با توجه به 
چاهك هايي كه آنجا در عمق حفر شده و گمانه زني هايي 
كه هس��ت، ما نظارت داريم ولي هنوز وزارت نيرو نتيجه 
 را اعلام نك��رده و تا اين اتفاق نيفتد پاس��خ نمي دهيم.«

پش��ت پرده، آبگيري اين س��د به رغم هم��ه مخالفت ها 
و هش��دارها، ظاهرا به پروژه هاي پرس��ود صنعتي مانند 
پتروشمي گچس��اران نيز باز مي گردد. برخي معتقدند، 
اصرار در آبگيري س��ريع اين سد برآمده از نيازي است كه 

پتروشيمي گچساران به آب اين سد دارد. 

  خسارت هاي اقتصادي آبگيري سد چم شير
يكي از مهم ترين آس��يب هاي آبگيري اين سد مرتبط با 
مشكلاتي است كه در كش��اورزي منطقه ايجاد مي كند. 
دانشيار بخش مهندسي آب دانشگاه شيراز با اشاره به نتايج 
تحقيقات صورت گرفته در اين دانشگاه درباره سد چم شير 
در اس��تان كهگيلويه و بوير احمد، مي گوي��د: » مي توان 
پيش بيني كرد آبگيري اين س��د، موجب افزايش شديد 
شوري آب رودخانه زهره در مناطق پايين دست سد و بروز 
زيان به كشاورزان اين مناطق مي شود. اولين مشكل اين 
سد مربوط به پايين بودن كيفيت آب ورودي به مخزن سد 
است، زيرا به دليل وجود منابع شور كننده متعدد در حوضه 
آبريز بالادست سد، شوري آب رودخانه زهره در محل سد 
زياد است.« جهانشير محمدزاده مشكل دوم سد چم شير 
گچس��اران را مربوط به قرار گرفتن ۷۰ درصد از مساحت 
مخزن سد روي سازند گچساران دانست و يادآورشد: »با 
توجه به اينكه گچ يكي از واحدهاي اصلي تشكيل دهنده 
سازند گچساران اس��ت و قدرت انحلال پذيري آن در آب 
زياد اس��ت، انحلال گچ باعث تشديد ش��وري آب ذخيره 
شده در مخزن سد مي شود. مشكل سوم اين سد مربوط به 
تشديد شوري توسط پديده تبخير از سطح آزاد آب مخزن 
سد است، زيرا به دليل قرارگيري مخزن سد چم شير در يك 
ناحيه گرم و خشك، تبخير از سطح آب مخزن سد زياد بوده 
و مي تواند تا بيش از ۱۰ درصد شوري آب ذخيره شده در 
مخزن سد را زياد كند. با توجه به نبود اطلاعات مستند در 
ارتباط با رخ نمود نمك سازند گچساران در داخل مخزن سد، 
در زمينه تاثير اين موضوع بر شوري آب مخزن نمي توان با 
قطعيت اظهارنظر كرد ولي با اين وجود، تركيب سه عامل 
ش��ور بودن آب ورودي به مخزن س��د، انحلال گچ سازند 
گچساران و تبخير باعث مي شود كه شوري آب خروجي از 
مخزن سد زياد باشد.« اما با وجود مشكلات عديده اي كه 
اين پروژه در اقتصاد استان و كشور ايجاد مي كند، بايد ديد 
چرا برخي كانون هاي سوداگر، تلاش مي كنند آبگيري اين 
سد را تسريع بخشند. اينجاست كه پاي يكي از ابرپروژه هاي 
ادامه در صفحه 6 اقتصادي به ميان مي آيد. 

جامعه محيط زيس��تي 
كش��ور اين روز ها لباس 
س��ياه به تن كرده است و 
در س��وگ همه مصائبي 
نشس��ته اس��ت ك��ه در 
كمين است. به اين دليل 
كه علي رغم وجود اسناد و 
مدارك محكم و با وجود 
اينكه سازمان هاي مسوول يعني مجلس، سازمان 
محيط زيست و... همه در جريان خطرات آبگيري سد 
چمشير هستند و تلاش هاي زيادي كرده اند تا وزارت 
نيرو را از اين اقدام منص��رف كنند، اما اين تلاش ها 
منجر به نتيجه نشده اس��ت و به زودي اين آبگيري 
در غفلت رس��انه ها انجام مي شود. متاسفانه به نظر 
مي رسد، مافياي سدسازي در ايران به اندازه اي قوي 
است كه هيچ نقدي بر آن كارساز نيست، سوداگراني 
كه نه منافع ملي براي شان مهم است، نه سرنوشت 
اين كشور، نه قانون و نه حتي تاريخ براي آنان اهميتي 
دارد. ايران قبلا تجربه سد گتوند، آسيب ها و خطراتش 
را ديده است و مصايب يك چنين تصميماتي را از سر 
گذرانده اس��ت، هزينه هاي هنگفت��ش را پرداخته 
و همچنان نيز مي پ��ردازد، بنابراين همگي انتظار 
داشتيم كه رخداد تلخ گتوند، اين بار با آبگيري سد 
چم شير تكرار نشود، اما شوربختانه اين اتفاق در حال 
وقوع اس��ت. بر اساس اطلاعات من يك هفته ديگر 
يعني حداكثر تا ۲4آذرماه اين سد آبگيري مي شود.
درباره خطرات اين سد زياد صحبت شده اما در يك 
كلام باي��د بگويم كه خطرات اين س��د به مراتب از 
سد گتوند بيشتر است. اين صحبت من به تنهايي 
نيست و بسياري از دوستان متخصص نيز اين نظر 
را دارند. طي بررس��ي هاي دقيق علمي، گفت وگو با 
متخصصان، مش��اهدات خودم و اندازه گيري هاي 
مستند، اين سد يك نوع حمله انتحاري عليه بخش 
مهمي از فضاي زيست محيطي كشورمان است. در 
اين ميان برخي به اين نكته اش��اره مي كنند، دليل 
آبگيري اين س��د برخي پروژه هاي اقتصادي بزرگ 
است. من يك دانش��گاهي و زيست شناس هستم. 
عمرم را صرف تحقيق و مطالعه اين سرزمين كرده ام. 
من ارتباطي با روابط پيچيده سياست و اقتصاد و زد 
و بندهاي مالي ندارم، اما آنچه در زمينه آلودگي هوا، 
ريزگردها، عدم توسعه يافتگي، مشكل بهداشت و 
درمان، فقر عمومي، آموزش و... قابل مشاهده است، 
همگي زاييده آلودگي ها و فسادهايي است كه در اثر 
اين زد و بندهاي پشت پرده شكل گرفته است. برخي 
افراد و جريانات، پشت پرده سودهاي كلاني به قيمت 
از ميان رفتن سرمايه ها و ظرفيت هاي عظيم كشور 
به جيب مي زنند و هزينه آن را مردم و اكوسيستم و 
تاريخ كش��ور مي پردازد. بايد بدانيم، رودخانه زهره 
يك شبه به وجود نيامده كه با بستن يك دريچه سد 
اين رودخانه تاريخي اعدام شود. اين رودخانه تاريخي 
به امتداد تاريخ طبيعي ايران، سابقه دارد. اگر قرار باشد 
اين اكوسيستم حساس با بي تدبيري خفه شود، به 
۲4۰كيلومتر امتداد اين رودخانه ضربه مرگ آور وارد 
ادامه در صفحه 6 كرده ايم.   

 حمله انتحاري
 عليه محيط زيست ايران

نگاه

حسين آخاني



هرچند هنوز لايحه بودجه 1402 رس��ما به مجلس 
ارايه نشده و به نظر مي رسد پس از راي اعتماد گرفتن 
وزير جديد راه و شهرسازي، دو قوه بايد به سراغ بررسي 
لايحه بودجه و قانون هفتم توسعه بروند اما در عين حال 
صحبت ها و خط قرمزهايي  كه از سوي مقامات دولتي و 
نمايندگان مجلس مطرح مي شود نشان از برنامه هايي 
دارد كه بايد ديد چه ميزان از آنها در حد ش��عار باقي 

مي مانند و چه ميزان عملياتي مي شوند.
هرچند بودجه سال 1401، نخستين بودجه اي بود كه 
رسما از سوي تيم اقتصادي دولت سيزدهم تنظيم و 
نهايي شد و پيش از بررسي آن، صحبت هاي بزرگي از 
تحول در نظام بودجه نويسي مطرح مي شد اما آنچه 
در عمل رخ داد، تفاوت چنداني با بودجه هاي سال هاي 
قبل نداشت و آنچه از آن به تحول ساختاري در بودجه 
ياد مي ش��د نه در مرحله تصويب و نه در مرحله اجرا، 

نشانه اي از تحولات بنيادين نداشت.
در ش��رايطي كه به نظر مي رس��يد تح��ولات بودجه 
بايد خ��ود را در لايحه 1402 نش��ان دهد، همچنان 
گمانه زني ها حاكي از آن است كه تغييرات كليدي و 
اساسي در لايحه وجود نخواهد داشت و اصلاحات به 
نفع مديريت شرايط كنار رفته اند. در واقع با توجه به 
مشكلات و محدوديت هايي كه اقتصاد ايران امروز با 
آنها رو به روست، دولت تلاش مي كند كه نگذارد شرايط 
از اين بدتر شود و شايد اصلاحات در آينده نامعلوم در 
دستور كار قرار گيرند، موضوعي كه چه در صحبت هاي 
نمايندگان مجلس و چه در صحبت هاي مقامات دولتي 
خود را نشان مي دهد. محسن زنگنه، نايب رييس دوم 
كميس��يون برنامه و بودجه و محاسبات در خصوص 
زمان بررس��ي بودجه سال 1402 گفت: در آيين نامه 
داخلي مجلس اش��اره شده كه در بررسي بودجه بايد 
احكام بودجه متناسب و براساس احكام برنامه باشد. 
ما الان ديگر برنامه نداريم، يعني عملْا ما س��ال آينده 
برنامه ششم نداريم و به طبع آيين نامه الزام مي كند 

بايد احكام بودجه براساس برنامه باشد. 
زنگنه از دو راه حل براي اين ش��رايط سخن گفت: يا 
بايد برنامه را تمديد كنيم كه تقريباً جمع بندي سران 
اين اس��ت كه بنا به جهات مختل��ف ديگر اين اتفاق 
نيفتد يا اينكه ما برنامه جديد داشته باشيم. بنابراين 
نظر رياس��ت مجلس اين است كه دولت ابتدا برنامه 
را ارايه دهد و اگر بررسي برنامه طول بكشد، احتمال 
دارد بودجه به صورت يك دوازدهم يا س��ه دوازدهم 
مصوب بشود و در سال جديد لايحه بودجه را بررسي 
كنيم. در مورد احتمال تحولات اقتصادي در بودجه 
س��ال 1402 اين نماينده مجلس مطرح كرد: من تا 
الان خبر خاصي نشنيده ام كه اتفاق يا تحول اقتصادي 
خاصي در بودجه س��ال آينده باشد. تنها خبري كه 
شنيده مي شود اين است كه دولت مي خواهد احكامي 

كه در لايحه اس��ت و جنبه احكام دايمي دارند را از 
داخل لايحه بيرون بكشد و طي يك طرح جانبي به 
تصويب برساند كه احكام دايمي اصلاح شود و احتياج 

نباشد كه هر سال در بودجه قرار بگيرد.
در كنار نبود اصلاحات، دولت در حال تكرار اين وعده 
است كه اوضاع تورم در س��ال آينده بنا نيست بدتر 
ش��ود. هرچند همچنان اين اصرار وجود دارد كه با 
استناد به آمار بانك مركزي، اعلام كنند كه نرخ تورم 
در اين دولت 20 درصد كاهش يافته اما گزارش مركز 
آمار نش��ان مي دهد كه در بهتري��ن حالت از ابتداي 
دولت تا آبان امسال، نرخ تورم تغيير خاصي نداشته و 
احتمالا پيش از كاهش اين نرخ، بايد تلاش شود كه 

افزايش قيمت ها سرعت بيشتري نگيرند.
ريي��س س��ازمان اداري و اس��تخدامي و مع��اون 
رييس جمهور در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه دولت 
چه اقدامي در راس��تاي حل مش��كل فقر، بيكاري و 
معضلات اجتماعي مانند ك��ودكان كار و غيره انجام 
داده است؟ گفت: برخي تصور مي كنند كه كشور شبيه 
يك پرايد اس��ت كه اگر روشن نشد يا مشكل داشت 
مي توان آن را هول داد تا راه بيفتد اما ايران مانند يك 
قطار با ۸۵ ميليون مس��افر است كه نمي توان آن را با 
هول دادن راه انداخت و همه بايد دست به دست هم 
دهيم تا مش��كلات را حل كنيم كه البته در گذشته 
كم كاري هاي جدي  صورت گرفته اس��ت و دولت در 
ش��رايطي كار را تحويل گرفت كه مش��كلات جدي 
وجود داش��ت. به عنوان مثال م��ا در حوزه قطارهاي 
باري ميانگين س��رعت حدود پنج كيلومتري داريم 

كه بعضا سرعت اين قطارها از چهارپا كمتر است، در 
صورتي كه در حال حاضر به ۹00 لكوموتيو نياز داريم 

و بايد كريدور شمال به جنوب را راه اندازي كنيم.
وي اضافه كرد: دولت درصدد است با توجه به مشكلات 
اقتصادي كه در كشور وجود دارد و مردم با آن دست و 
پنجه نرم مي كنند در سال آينده هيچ اقدام تورم زايي 
انجام نشود، حتي اگر آن فعاليت يا اقدام توسعه اي بود 
اما اگر تورم زا باشد آن را انجام نخواهيم داد. اين در حالي 
است كه در پنج سال گذشته به صورت پشت سرهم 
تورم 20 درصدي داشتيم. لطيفي اظهار كرد: يكي از 
طرح هاي بزرگي كه دولت انجام داد اجراي طرح آرد و 
نان بود كه در قالب آن ۷4 هزار نانوايي شناسايي شد اما 
در اين ميان چند هزار نانوايي بودند كه وجود خارجي 
نداشتند اما سهميه آرد دولتي دريافت مي كردند. دولت 
در قالب اجراي طرح آرد و نان صرفه جويي ۵000 تني 
داشت كه به اندازه مصرف نان حدود 20 ميليون نفر 
است. البته قبول دارم كه در حوزه تبييني و رسانه اي 
خوب عم��ل نكرديم و دش��من در زمينه ضد تبيين 

قوي تر و بهتر از ما عمل كرد.
رييس سازمان اداري و استخدامي گفت: مشكلات 
مبنايي در زمين��ه نخبه گرايي وج��ود دارد كه بايد 
حل شود و اين اس��ت كه مادامي كه نظام آموزشي 
ما متناس��ب با نياز نباشد اين مس��اله حل نخواهد 
شد. يعني دانشگاه هاي ما بايد بر اساس نياز كشور و 
ماموريت هاي و مسائل تعريف شده دانشجو تربيت 
كنن��د. لطيفي ادامه داد: اساس��ا اف��رادي را تربيت 
مي كني��م كه ب��ه درد اين س��اختار نمي خورند و از 

ظرفيت نخبه هاي مان كمتر اس��تفاده مي كنيم و با 
آزمون هاي اس��تخدامي تا حدودي اين مشكل را بر 
طرف خواهيم كرد. بخش ديگر نخبه هاي ما ش��  أن 
خودشان را اجل اين مي دانند كه وارد اين حوزه شوند.

در كنار جلوگيري از افزايش تورم، بهبود شرايط توليد 
نيز يكي ديگر از هدف هاي دولت بوده كه لااقل مي توان 
گفت تاكنون پيگيري آن به جايي نرس��يده است. در 
عين حال اين تهديد و نگراني وجود دارد كه با افزايش 
تلاش ها براي بالا بردن درآمد مالياتي، فشار جديدي 
بر توليدكنندگان وارد ش��ود و از اين رو وزير اقتصاد از 
سازمان برنامه و بودجه خواسته در لايحه سال آينده، 
اين موضوع را رعايت كند. سيد احسان خاندوزي وزير 
اقتص��اد و دارايي با بيان اينك��ه وزارت اقتصاد وزارت 
تامين مالي دولت در بخش درآمدهاي پايدار اس��ت، 
گفت: پشتيباني از تامين مالي اقتصاد به معناي عام 
نيز ب��ه عهده وزارت اقتصاد اس��ت. در حوزه ماليات و 
س��اير ابزارهاي درآمدزايي تلاش كرديم تا بيشترين 
جذابيت به شركت هاي دانش بنيان توجه شود. اتفاقي 
كه در قانون تحقق جهش دانش بنيان رخ داد يكي از 

رخدادهاي خوبي است كه انجام شده است. 
وي افزود: بررسي لايحه بودجه سال آينده در حال انجام 
است و پيشنهاد ما اين است كه با توجه به وجود ركود در 
برخي بخش ها لازم است تا حمايت مالياتي لازم انجام 
شود. قطعا وقتي صنعت در كشور رشد مي كند، درآمد 
ملي نيز افزايش خواهد يافت در نتيجه درآمد دولت نيز 
رشد خواهد كرد. اميدوار هستيم سهمي از ماليات كه 
توسط سازمان برنامه و بودجه در بودجه در نظر گرفته 
مي شود به گونه اي باشد كه امكان حمايت از توليد به 
ويژه دانش بنيان ها فراهم ش��ود. وزير اقتصاد گفت: 
س��هم بانك ها در تامين مالي بالا است كه در اين بين 
استفاده از تسهيلات قرض الحسنه يك ويژگي ممتاز 
است. ما امروز از بهترين روش تامين مالي مي خواهيم 
براي بهترين روش توليد اقتصادي استفاده كنيم. امروز 
نقطه شروع 1000 تسهيلات نيست مساله اين است 
كه تا امروز از شيوه قرض الحس��نه براي تامين مالي 
حوزه دانش بنيان استفاده نمي كرديم و اين موضوع 
از اين جهت اهميت دارد. صندوق هاي نوآوري خود 
كمك كردند تا ريس��ك اين تسهيلات كاهش پيدا 
كند. اينكه بانك و صندوق هاي پژوهش و فناوري با 
يكديگر كار مي كنند بسيار ارزشمند است. با توجه 
به عملكرد بس��يار بهتر بانك هاي قرض الحس��نه 
نس��بت به بانك هاي تجاري مي توان گفت كه آنها 
بس��يار كم هزينه تر عمل مي كنند. اين صحبت ها 
نشان مي دهد كه با كاهش بلندپروازي هاي گذشته 
فعلا اولويت دولت جلوگيري از بدتر ش��دن اوضاع 
خواهد بود و پس از آن موضوعاتي چون اصلاحات 
كلان بودجه و اهداف پر سر و صدا دنبال مي شوند.
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توافق براي افزايش
همكاري ها در بالكان

وزير خارجه كشورمان از توافق براي ارتقاي همكاري ها در 
زمينه ورود كالاهاي ايراني از طريق حوزه بالكان به اروپا 
خبر داد. حسين اميرعبداللهيان در پايان سفر منطقه اي 
به حوزه بالكان و پيش از ترك سارايوو به مقصد تهران، در 
خصوص ديدارهاي اخيرش در اين كشور گفت: در جريان 
سفر تقريبا يك و نيم روزه به سارايوو با همتاي خودم توافق 
كرديم كه حجم تبادل تجاري را با سرعت افزايش دهيم؛ 
هر چند در ۹ ماه گذشته ۵۳ درصد رشد را شاهد هستيم، 
اما اين كافي نيست. وي افزود: براي توسعه گردشگري بين 
منطقه بالكان و جمهوري اسلامي ايران توافق كرديم نسبت 
به برقراري پرواز مستقيم اقدام شود. اميرعبداللهيان در ادامه 
گفت: به دليل اينكه بوسني و هرزگوين اخيرا از انتخابات 
خارج ش��دند و در آستانه تشكيل دولت هستند در مورد 
اوضاع داخلي در اين كشور و همچنين در حوزه بالكان با 
مقامات ديگر بوسني و هرزگوين از جمله آقاي باقر علي 
بگوويچ كه از رهبران مهم در اين منطقه هستند و همچنين 
با رييس هيات علماي مسلمين در بوسني و هرزگوين ديدار 
و رايزني داش��تيم. وي اظهار اميدواري كرد كه در تمامي 
زمينه هاي مورد علاقه طرفين شاهد رشد، پويايي و تحرك 
هر چه بيشتر باشيم. وزير خارجه در پاسخ به سوالي مبني بر 
اينكه آيا حوزه بالكان مي تواند دروازه ورود كالاهاي ايراني 
به اروپا باشد،گفت: در همين چارچوب همكاري هايمان 

جريان دارد و توافق كرديم كه اين مسير را ارتقا دهيم.

اميدوارم راه مبارزه با استبداد 
زنده بماند

حجت الاسلام والمسلمين سيد حسن خميني گفت: 
در مجموعه موسسه تنظيم و نشر آثار امام خميني)س( 
و پژوهش��كده امام خميني)س( و انقلاب اسلامي، بايد 
از پرداختن به امور انتزاعي فاصله بگيريم و وارد مس��ائل 
عيني تر و بحث هاي چالش��ي ش��ويم. حجت الاس��لام 
والمسلمين سيد حسن خميني در مراسم توديع و معارفه 
رييس پژوهشكده امام خميني)س( و انقلاب اسلامي، با 
تسليت ايام فاطميه)س( و گراميداشت روز 16 آذر، گفت: 
16 آذر روز بزرگي در تاريخ ايران است و اتفاق مهمي در 
آن رخ داده؛ اميدواريم راه مبارزه با استعمار و استبداد در 
جامعه ما همواره زنده بماند. يادگار امام در بخش ديگري 
از سخنان خود با تأكيد بر اينكه پژوهش بايد راجع به درد 
امروز جامعه باشد، افزود: در مجموعه موسسه تنظيم و 
نشر آثار امام خميني )س( و پژوهشكده امام خميني)س( 
و انقلاب اسلامي، بايد از پرداختن به امور انتزاعي فاصله 
بگيريم و وارد مسائل عيني تر و بحث هاي چالشي شويم. 
پژوهشكده بايد س��نگري براي دفاع در برابر شب هات و 
سوالات باشد؛ كار انتزاعي را ديگران هم مي توانند انجام 
بدهند. اين مجموعه با اين هدف شكل گرفته كه موضوع 
روز را بيشتر بگويند. بايد امام روزگار خودمان را بيان كنيم. 
كارهايي كه ش��ده و اتفاقات بزرگي كه افتاده را در 
نظر بگيريم و ان شاء الله اتفاقات خوبي هم مي افتد.

ديوان عدالت
بايد پشتيبان مردم باشد

مع��اون اول قوه قضاييه گفت: ديوان عدالت زماني موفق 
است كه اثبات كند كه پشتيبان مردم در برابر تعدي برخي 
از ماموران دولتي و وزارتخانه ها اس��ت. حجت الاس��لام 
والمسلمين محمد مصدق در همايش چهلمين سالروز 
تاس��يس ديوان عدالت اداري گفت: دي��وان عدالت جزو 
افتخارات نظام جمهوري اسلامي اس��ت. از حدود 200 
سال پيش اراده مردم در اداره امور كشور، جايگزين فرامين 
خودكامگان شده است. قانون اساسي براي كشورها نوشته 
شده و در قوانين اساسي همه كشورها سه اصل مهم پيش 
بيني شده اعم از به رسميت شناخته شدن حق حاكميت 
مردم و تفكيك اصل قوا و نظ��ارت بر اعمال قواي حاكم 
بر كش��ور. وي با طرح اين سوال كه چگونه بايد بر اعمال 
قواي حاكم بر كش��ورها نظارت شود، گفت: افتخار نظام 
جمهوري اسلامي براي اين است كه نهادي مستقل مثل 
ديوان عدالت اداري از 40 س��ال پيش بنا كرده است زيرا 
در بسياري از كشورها اين نهاد را نداريم. فلسفه وجودي 
ديوان عدالت آن است كه به مردم بگويد من پشتيبان شما 
هستم و نمي گذارم ماموران دولتي احيانا به شما تعدي 
كنند. در طول اين 40 س��ال كارهاي خوبي انجام شده و 
هر روز بهتر از قبل مي شود. معاون اول قوه قضاييه با بيان 
اينكه ديوان عدالت بايد فعال باشد نه منفعل. گفت: يعني 
مسوولان ديوان عدالت نبايد منتظر اين باشند كه كارشان 
صرفا رسيدگي پرونده باشد بلكه بايد به صورت فعال از ورود 
پرونده ها به ديوان عدالت پيشگيري كنند. وي تاكيد كرد: 
مساله شناسي و اولويت بندي موضوعات قابل طرح در ديوان 
و تنقيح آراي هيات عمومي نيز مهم است. ما صدها نامه به 
وزرا نوشتيم در رابطه با اينكه چرا راي هيات عمومي ديوان 
عدالت كه صادر مي ش��ود ولي بخشنامه خلاف آن ابلاغ 
مي كنيد؟ آنها گفتند ما نمي دانستيم چنين رايي وجود 
دارد لذا لازم است كه آرا تنقيح شود و به صورت دفترچه اي 

در آيد، به ويژه بعد از اينكه دولت ها عوض مي شوند. 

دشمنان در جنگ رسانه اي 
هيچ اصولي را رعايت نمي كنند

سخنگوي دولت گفت: ما براي جنگ نظامي هم قواعد 
داريم اما در جنگ رس��انه اي دنياي غرب و دش��منان 
هيچ كدام از اصول انس��اني را رعاي��ت نمي كنند. علي 
بهادري جهرمي در آيين تكريم و معارفه رييس شوراي 
اطلاع رس��اني دولت، گفت: با توجه به جايگاه و اهميت 
حوزه رسانه و اطلاع رساني در دولت، حقيقتا ساختارهايي 
كه 20 سال پيش طراحي شده و اصلاح آن 1۳ سال قبل 
رخ داده، س��اختاري نيست كه متناسب با شرايط امروز 
در اين جنگ ناعادلان��ه و مملو از اقدامات غيرحقوقي و 
ضدحقوقي بتواند آنگونه كه بايد نقش آفريني كند. بهادري 
جهرمي گفت: ما براي جنگ نظامي هم قواعد داريم اما 
در اين جنگ رسانه اي هيچ يك از اصول انساني را دنياي 
غرب و دشمنان رعايت نمي كنند. در اين جنگ تمام عيار 
و تمام قد عليه ايران نياز به س��رمايه گذاري و تمركز 
بيشتر هستيم و يكي از اين تمركزها ساختاري است.

تحليل جديد اكونوميست
از تحريم ها عليه روسيه

اخيرا مقام��ات غربي تاكي��د كرده اند ك��ه مي خواهند 
ش��اهد ورود پول به بخش هايي از اقتصاد روس��يه باشند 
و ش��ركت هاي مالي بايد اين امكان را فراهم كنند . در 14 
نوامبر، امريكا، بريتانيا و اتحاديه اروپا بيانيه اي منتشر كردند 
كه تحريم ها قواي جنگي روسيه را هدف قرار مي دهد نه 
صنايع غذايي يا كود شيميايي آن را. به دنبال اينكه تحريم ها 
خيلي خوب عمل نكردند، ديپلمات ها اين پيام را در روزهاي 
پس از آن تصريح كرده اند. دولت هاي غربي ابزارهايي براي 
اذيت كردن دارند. آنها مي خواهند روسيه را از بودجه جنگ 
محروم كنند و مخالفت خ��ود را با پوتين اثبات كنند، اما 
همچنين مي خواهند خسارات جانبي را به حداقل برسانند. 
آدام اسميت از گيبسون دان كه يك شركت حقوقي است 
مي گويد: وقتي تحريم ها را اعمال مي كنيد، ابهام بهترين 
دوست شماست. وقتي س��عي مي كنيد آنها را مطابق با 
نيازهاي اقتصاد جهاني تنظيم كنيد، بزرگ ترين دشمن 
شماست. تجديد قرارداد غلات بين روسيه و اوكراين كه 
خروج مواد غذايي از بنادر اوكراين را ممكن مي سازد تكاپوي 
اخير را شرح مي دهد. براي اينكه مسكو امضا كند، مقامات به 
دنبال اين بودند كه نشان دهند در صادرات مواد غذايي و كود 
شيميايي روسيه كه 14 و 1۸ درصد از حجم جهاني را شامل 
مي شود مانع ايجاد نمي كنند. يك مقام وزارت امور خارجه 
مي گويد كه امريكا نمي خواهد »از توانايي كشورهاي در 
حال توسعه« براي خريد اين كالاها جلوگيري كند. مشكل 
اين است كه سياستمداران و مبارزان اين پيام را دريافت 
نكرده اند. در س��پتامبر، اعضاي كنگره، روساي دو بانك 
امريكايي جي پي مورگان چيس و سيتي بانك را به دليل 
تجارت با شركت هاي نفت و گاز روسيه سخت مورد انتقاد 
قرار دارند، با اينكه دستورالعمل هاي خزانه داري اجازه اين 
كار را مي دهد. همانطور كه خوان زاراته، معمار تحريم هاي 
امريكا پس از حملات 11 سپتامبر، خاطرنشان مي كند: 
»نگراني هاي شركتها در مورد شفافيت، مسووليت پذيري و 
تماميت به طور تصاعدي افزايش يافته است« الزامات محيط 
زيستي، اجتماعي و حكمراني فقط بار مسووليت را اضافه 
مي كند. حتي قبل از الزامات محيط زيستي، اجتماعي و 
حكمراني، تامين كنندگان مالي كاملا به اعتبار و شهرت 
حساس بودند. آنها همچنين مي دانند كه سياست مي تواند 
تغيير كند. در سال 2016، جان كري، وزير امور خارجه وقت 
امريكا پس از اينكه امريكا تحريم ها را لغو كرد، به طور مكرر 
در اروپا سفر كرد تا بانك ها را براي تجارت در ايران تشويق 
كند. بانكداران كه توسط اپوزيسيون جمهوري خواه ترسانده 
ش��ده بودند، از اين كمپين سياسي، تبليغاتي سرپيچي 
كردند. اين عاقلانه بود: دونالد ترامپ بعدها تحريم ها را دوباره 
اعمال كرد. تاكنون تلاش ه��اي غرب براي حفظ جريان 
نقدينگي در كشاورزي روسيه و بخش هايي از حوزه انرژي 
به نظر مي رسد كاركرد نسبتا مطلوب داشته باشد. مقامات 
دستورالعمل هايي را براي تعيين معافيت ها ارايه كرده اند. 
آنها همچنين با تيم هاي انطباق در مورد صنايعي كه مصداق 
بازي عادلانه باقي مي مانند در تماس بوده اند و درصورت لزوم 
» نامه هاي اعتباردهي« نوشته اند. صادرات گندم روسيه 
اكنون تقريبا به سطح عادي بازگشته و قيمت جهاني مواد 
غذايي به پايين ترين حد در ۹ ماه گذشته رسيده است. اما 
هزينه هاي كود شيميايي همچنان بالاست، به اين معني 
كه احتمالا در آينده به اطمينان خاطر بيشتري نياز خواهد 
بود. ربكا گرينسپن از قسمت تجاري سازمان ملل هشدار 
داده كه ترس بانكداران از »ريس��ك هاي وجهه و اعتبار« 
همچنان باعث افزايش هزينه هاي صادراتي مي شود. در 21 
نوامبر، هلند س��رانجام 20 هزار تن كود شيميايي 
روسي را كه به دليل سردرگمي مرتبط با تحريم ها 
در روت��ردام گير كرده ب��ود، آزاد كرد. اين عجيب 
اس��ت كه رژيم هاي تحريم مدرن بايد براي كمك 
به جريان پول در اقتصاد دشمن خود وقت بگذارند.

استان ها 
پيشران توسعه كشور هستند

معاون امور مجلس، حقوقي و امور اس��تان هاي سازمان 
برنامه و بودجه با اشاره به ايجاد رقابت و توقع در اصناف و 
ارگان ها به علت عملكرد بدون پيش بيني، ابراز كرد: در منابع 
دولتي محدوديت داشتيم و كسري بودجه سال گذشته 
بسيار بيشتر به چشم مي آمد. وي با بيان اينكه عدم تعيين 
كس��ري بودجه از محل پايه پولي خط قرمز دولت است، 
افزود: رفتارهاي غيرمتعهدانه باعث خلق پول و به سبب 
آن افزايش نقديندگي شد از اين رو منابع پايدار تضمين 
نشده اثر خود را در تورم نشان مي دهد. افقهي با اشاره به 
تصميم دولت سيزدهم در اثبات اقتصادي و افزايش ضريب 
صادرات، توليد و تجارت خارجي، تشريح كرد: ما به دنبال 
مولدسازي دارايي ها هستيم. اين مسوول با اشاره به مجوز 
فروش اموال و مولدسازي دارايي هاي دستگاه هاي اجرايي، 
تصريح كرد: پيشران توس��عه كشور، استان ها هستند و 
براساس مزيت، آمايش سرزميني و به تبع آن توسعه مبتني 
بر آمايش مساله جدي دولت جديد است اينكه براساس 
ظرفيت و توان يك استان دارد مي تواند در اقتصاد موثر باشد. 
وي با اشاره به ظرفيت خوب استان زنجان در بخش هاي 
مختلف به خصوص صنعت و معدن، اين استان را در حوزه 
تجارت و سرمايه گذاري منطقه مساعد دانست و ادامه داد: 
برنامه محور كردن دستگاه هاي اجرايي از اقدامات دولت 
است، از اين رو معيار بهره وري را در افزايش حقوق لحاظ 
خواهيم كرد.  معاون امور مجلس، حقوقي و امور استان هاي 
س��ازمان برنامه و بودجه با اش��اره به نظام عدالت محور 
پرداخت ها در برنامه دولت، بيان كرد: حقوق مالكانه كه 
در بخش درآمد قانون بودجه پيش بيني شده بود كه 1۵ 
درصد براي محل هاي داراي معادن بازگردانده شود ۸10 
ميليارد تومان در جداول بودجه اي پيش بيني شد كه اين 
عدد بايد در بودجه 1402 اصلاح شود و اين مقدار نيست. 
اين مسوول با اشاره به تخصيص ماليات معادن به استان ها، 
اذعان كرد: ما علاوه بر برنامه بودجه سال آينده برنامه هفتم 
توسعه را در پيش رو داريم و اين مساله حائز اهميت است، 
چرا كه آخرين برنامه توسعه پيش از چشم انداز سال 1404 
خواهد بود، ما اعتقاد داريم كه در برنامه ريزي پوياتر عمل 
كنيم نفع عمومي بيشتر خواهد بود.  وي با اشاره به اينكه 
در شش ماهه نخست سال جاري دولت 142 هزار ميليارد 
تومان يارانه به حساب مردم واريز شده كه نسبت به زمان 

مشابه در سال گذشته ١.6 رشد داشته است.

از فراموشي اصلاحات ساختاري تا تلاش براي بدتر نشدن اوضاع

رييس جمهور: 

دولت براي بودجه 1402 چه خوابي ديده است؟

دانشگاه به دشمن ضربه زده و مي خواستند در اين فضا آشوب كنند
رييس جمهور با اشاره به ارتباط مستمر دولت با جامعه 
دانشجويي كش��ور در همه ايام و روزهاي سال گفت: 
بنده ارتباط دولت با دانش��گاه را يك ضرورت مي دانم 
و حقيقتا باور دارم دانش��گاه به عنوان اتاق فكر دولت 
مي تواند در مساله شناسي و حل مسائل كشور ياريگر 
دولت باشد و به دولتمردان نيز تاكيد كرده ام ارتباط با 
جامعه نخبگاني توامان با حضور در ميان مردم مورد 
توجه باشد. سيد ابراهيم رييسي در آيين گراميداشت 
روز دانشجو كه در دانشگاه تهران برگزار شد، اين روز را 
نماد دشمن شناسي، دشمن ستيزي، بصيرت و احساس 
مسووليت جامعه دانشجويي كشور عنوان كرد و افزود: 
حقيقتاً شانزدهم آذر بايد به عنوان نماد و نمود بالندگي 
و شناخت شرايط و وضعيت كشور از سوي دانشگاه ها 

همواره گرامي داشته شود.
وي با اشاره به ارتباط مستمر دولت با جامعه دانشجويي 
كش��ور در همه ايام و روزهاي سال گفت: بنده ارتباط 
دولت با دانش��گاه را يك ض��رورت مي دانم و حقيقتا 
باور دارم دانش��گاه به عنوان اتاق فكر دولت مي تواند 
در مساله شناسي و حل مس��ائل كشور ياريگر دولت 
باشد و به دولتمردان نيز تاكيد كرده ام ارتباط با جامعه 
نخبگاني توامان با حض��ور در ميان مردم مورد توجه 
باشد. وي با بيان اينكه »پيش از حضور در اين مراسم 
برخي توصيه كردند در اين مراس��م شركت نكنم«، 
تصريح كرد: بنده در پاسخ گفتم كساني كه به دنبال 
تعطيلي علم هستند به دانشگاه نمي روند و بناي دولت 
سيزدهم از ابتدا تقويت علم و علم افزايي در دانشگاه ها 
بوده اس��ت و از اين جهت بود كه پس از بهبود شرايط 
كرونايي كشور دولت اولين اولويت خود را از سرگيري 
فعاليت دانشگاه ها قرار داد چرا كه نشاط و پويايي كشور 
و همچنين پيشرفت ها و افتخارات دانشمندان كشور 

محصول دانشگاه است.
رييس جمهور افزود: امروز دانشگاه ما به دشمن ضربه 
زده و به همين دليل مي خواستند در اين فضا آشوب 
ايجاد كنند و كلاس هاي درس را به تعطيلي بكشانند 
اما اساتيد و دانشجويان فرهيخته چنين اجازه اي به 
آنها ندادن��د. وي با تاكيد بر تفاوت ميان اغتش��اش و 
اعتراض، با بيان اينكه »اعتراض به دنبال خود اصلاح 
امور و س��ازندگي را دارد، اما پيامد اغتشاش، تخريب 
و ناامني اس��ت«، تصريح كرد: قطعاً ي��ك ايران قوي 
مطلوب امريكايي ها نخواهد ب��ود و آنها به دنبال يك 
ايران ويران ش��ده همانند افغانستان، سوريه، ليبي و 
ديگر كش��ورهاي مورد تجاوز قرار گرفته از سوي اين 
كش��ور هس��تند، اما ايران متفاوت از ديگر كشورها و 

س��رزمين ها، زنان و مرداني با عزت و باغيرت دارد كه 
هرگز اجازه تحقق چنين توطئه هايي را به امريكايي ها 
نخواهند داد. وي در بيان چرايي عصبانيت و نااميدي 
دشمنان از دانشگاه و جامعه دانشجويي كشور، گفت: 
دانشگاه هاي ما امروز سرمنش��أ همه پيشرفت ها در 
كشور بوده و افتخارات دانشمندان ما در علم و فناوري، 
صنعت هس��ته اي، هوافضا و دس��تاوردهاي دفاعي و 
امنيتي محصول دانشگاه است، از اين جهت دشمن 
به دنبال تعطيل كردن دانشگاه ها، از بين بردن نشاط 
دانشجويي و مقابل هم قرار دادن دانشجويان برآمد، اما 
جامعه دانشجويي ما نشان داد صداي واقعي دانشجوي 
ايراني صداي ضد استكباري است. رييسي همچنين 
در بخش ديگري از سخنان خود در جمع دانشجويان 
با اشاره به تلاش دشمنان براي ممانعت از ايجاد تحول 
در مديريت اجرايي كشور، از جمله تلاش براي متوقف 
كردن ص��ادرات نفتي و غيرنفتي، س��نگ اندازي در 
برقراري ارتباط موثر با كشورهاي همسايه و جلوگيري 
از افزايش حجم تجارت خارج��ي ايران تصريح كرد: 
برغم همه تلاش ها و توطئه ها امروز صادرات نفت ما 
به ميزان پيش از تحريم ها افزايش يافته، ارتباطات ما 
با زيرساخت هاي آسيا از طريق پيمان هاي شانگهاي 
و اوراسيا برقرار شده، حجم تجارت خارجي كشور 4۸ 
درصد افزايش يافته و صدها كارخانه نيمه تعطيل يا 
تعطيل به چرخه توليد بازگشته يا در حال راه اندازي 
اس��ت. وي با اش��اره به تش��كيل »اردوهاي راهيان 
پيشرفت« براي آش��نايي دانش آموزان با دستاوردها 

و پيشرفت هاي كش��ور در حوزه هاي مختلف، اظهار 
داشت: شما جامعه دانشجويي كشور نيز بايد راويان 
اين پيش��رفت ها براي عموم مردم باشيد. وي با اشاره 
به ديدار خود با دبيركل سازمان ملل و عذرخواهي او 
به خاطر ناتواني در رفع تحريم  دارويي كش��ورمان در 
دوران كرونا گفت: بنده خطاب به دبيركل س��ازمان 
ملل گفت��م امروز به رغم همه فش��ارها و تحريم ها ما 
نه  تنها با توليد شش نوع واكسن به دست متخصصان 
كشورمان از واردات واكسن كرونا بي نياز شديم، بلكه 
به صادركننده واكسن نيز تبديل شده ايم، اما زشتي 
و روس��ياهي اين مس��اله براي مدعيان حقوق بش��ر 
باقي خواهد ماند. رييس جمهور با بيان اينكه پش��ت 
پرده اغتشاش��ات اخير و ناامني ها در كشور، متوقف 
ساختن پيشرفت ها، تعطيلي دانشگاه ها و نااميد كردن 
مردم بوده است، افزود: در همين راستا تلاش همه ما 
مسوولان و شما جامعه دانش��جويي كشور و اساتيد 
دانشگاهي بايد بر اميدوار كردن هر چه بيشتر مردم با 
كار جهادي و فعاليت شبانه روزي باشد كه اگر چنين 
شود يقين بدانيد دشمن روز به روز نااميدتر و مردم روز 

به روز اميدوارتر خواهند شد.
وي با بيان اينكه »كساني كه دانشجوي ما و مدافعان 
امنيت همچون ش��هيد آرمان عل��ي وردي و روح الله 
عجميان را به شهادت مي رسانند، مساله شان مشكلات 
اقتصادي نيس��ت«، تصريح كرد: م��ردم ما و جامعه 
دانش��جويي كش��ور به خوبي تفاوت ميان اعتراض و 
اغتش��اش را مي فهمند و به همين دليل آنها را ناكام 

گذاشتند. وي با اشاره به سفر اخيرش به كردستان و 
حضور در بازار سنندج و مشكلاتي كه در پي آن براي 
برخي از بازاريان از س��وي اغتشاش��گران ايجاد شد، 
تصريح كرد: چرا به دروغ مي گوييد به دنبال زندگي و 
آزادي براي مردم ايران هستيد؟ شما ديديد كه با آن 
بنده خدا كه يك شكلات به ما تعارف كرد چه كردند، 
چه كسي ديكتاتور است؟ امروز ادعاي كساني كه شعار 
زندگي و آزادي مي دهند، اما با فشار و تحريم زندگي 
را از مردم ايران سلب كرده اند، ادعايي مضحك است! 
رييسي تاكيد كرد: امروز مستبدترين و ديكتاتورترين 
حكومت دنيا هيات حاكمه ايالات متحده امريكاست 
و 16 آذر روز مبارزه با ابرديكتاتور عالم يعني امريكاست. 
لعن و نفرين الهي بر آنها كه داعش را پايه گذاري كردند 
و جناياتي نظير جنايات حرم مطهر حضرت شاهچراغ 
را رقم زدند. وي در بخش ديگري از سخنان خود درباره 
برخي سوالات دانشجويان درباره نحوه انتصاب مديران 
در دولت سيزدهم، ميزان پيشرفت نهضت ملي مسكن، 
اشتغال، اينترنت، حذف ارز ترجيحي، بازار خودرو، بازار 
سرمايه و همچنين استفاده دولت از ظرفيت كانون هاي 

فرهنگي و دانشگاهي توضيحاتي ارايه كرد.
وي با بيان اينكه »دولت سيزدهم تنها دولتي پس از 
پيروزي انقلاب اسلامي است كه برنامه اي مدون براي 
حل مشكلات كشور دارد و برنامه خود را نيز به بوته نقد 
كارشناسان، نخبگان و فرهيختگان گذاشته است«، 
افزود: معتقديم با توجه به ظرفيت هاي عظيم موجود 
در كشور و حمايت و پشتيباني مردم، مشكلات قابل 
حل است و اقتصاد كشور و معيشت مردم نيز بهبود 
خواهد يافت. رييس جمهور در پايان ضمن قدرداني 
از دانش��جويان و اس��اتيد با بصيرت دانش��گاه كه با 
رونق كلاس ها و پافش��اري بر ارزش ها اجازه ندادند 
فضاي دانشگاه به محلي براي جولان اغتشاشگران 
تبديل شود، به روح پاك همه شهدا به ويژه شهداي 
دانشجو و شهداي مدافع امنيت درود فرستاد. پيش 
از آغاز س��خنان رييس جمه��ور اميرمحمد پولاني 
دانشجوي كارشناسي ارش��د مطالعات منطقه اي، 
محمد هوش چيان دانش��جوي مهندسي مكانيك 
بيوسيستم، اميرحس��ين سيدرحيم زاده دانشجوي 
رشته اقتصاد، فاطمه س��ادات هوشمند دانشجوي 
مقط��ع كارشناس��ي رش��ته هوافضا، زه��را كمالي 
دانش��جوي زبان و ادبيات ع��رب، محمدهادي نصر 
دانشجوي مديريت دولتي و معين رضيعي دانشجوي 
حقوق عمومي به بيان نقطه نظ��رات و ديدگاه هاي 

خود درباره مسائل مختلف كشور پرداختند.



قرار بود 15 آذر ماه بودجه سال 1402 توسط سازمان 
برنامه و بودجه تقديم مجلس شود اما اين اتفاق نيفتاد و به 
گفته كارشناسان احتمالا با پايان ماه لايحه بودجه دست 
مجلس برسد. ماليات روي سپرده هاي بانكي را مي توان 
يكي از مهم ترين عوامل تاثيرگذار روي بودجه دانست. 
چرا كه اين س��رمايه ها هر چند خرد و كلان نقدينگي 
مردم است و به نوعي ماليات بستن روي اين سپرده ها 

نوع سرمايه گذاري مردم و حقوقي ها را تغيير مي دهد.
سود سپرده بانكي، سود به دست آمده از سپرده گذاري 
در بانك يا موسسات مالي است. استفاده از سود سپرده 
بانكي يكي از مطمئن ترين روش هاي سرمايه گذاري 
براي افرادي است كه مي خواهند علاوه بر حفظ سرمايه 
اصلي خود، سود ثابت كسب كنند. ميزان سودي كه 
از طريق سود سپرده بانكي به دست مي آيد بر اساس 
درصدي از موجودي اصلي حس��اب ش��ما محاسبه 
مي شود. براي اينكه بتوان سود مناسبي از اين روش 
كسب كرد مي بايست بانك ها و موسسات مختلف را 
مورد بررسي قرار داد چرا كه شرايط و نرخ سود سپرده 
هر كدام از بانك ها با يكديگر متفاوت اس��ت. از اين رو 
اينكه در چه بانكي سرمايه گذاري كنيد و كدام يك از 
طرح هاي بانك را انتخاب كنيد تا بيشترين سود را به 

دست آوريد، از اهميت بالايي برخوردار است.
علي رغم رايج بودن اين پايه مالياتي، كشورهاي مختلف 
از شيوه هاي متفاوتي براي اخذ اين نوع ماليات استفاده 
مي كنند. برخي از اين كش��ورها نظير آلمان، ژاپن و 
تركيه اقدام به اخذ مس��تقيم اين ماليات از سپرده ها 
مي كنند، به اين صورت كه در زمان واريز اين سود به 
حساب صاحبان سپرده، ماليات متعلقه از حساب افراد 
كم مي شود كه اين رويكرد از نظر اجرايي به سهولت 
امكان پذير اس��ت و بدون نياز ب��ه پركردن اظهارنامه 
مالياتي توس��ط افراد، جريان درآم��دي مداومي در 
طول س��ال براي دولت فراهم مي شود، اما مهم ترين 
نقطه ضعف اين روش آن اس��ت ك��ه هزينه هاي فرد 
را ناديده مي گيرد و مس��تقل از آن ماليات از فرد اخذ 
مي شود؛ بنابراين براي افرادي كه بخش قابل توجهي 
از درآمدشان از اين روش تامين مي شود، مشكلاتي را 
ايجاد مي كند كه البته با توجه به اينكه در ايران در حال 
حاضر اين پايه مالياتي صرفا براي افراد حقوقي اعمال 

شده، اين نقطه ضعف موضوعيت چنداني ندارد. 
رويكرد ديگر لحاظ نمودن اين درآمد به عنوان بخشي 
از درآمد مشمول ماليات است كه در برخي از كشورها 
نظير امريكا و انگليس و آفريقاي جنوبي مورد استفاده 
قرار مي گيرد. در اين روش درآمد س��پرده ها به مانند 
ساير درآمدهاي اشخاص در انتهاي سال محاسبه شده 
و ماليات از آن كسر مي شود. اين رويكرد هم داراي مزايا 
و معايبي است كه با توجه به اينكه مستلزم استقرار نظام 
ماليات بر مجموع درآمد بوده و در حال حاضر كشور 
فاقد اين زيرساخت است و عدم امكان استفاده از آن، از 
بيان نقاط قوت و ضعف اين روش خودداري مي شود. 

    چالش هاي مهم اعمال
ماليات بر سود سپرده هاي بانكي

جعفر مهدي زاده ضمن اش��اره ب��ه چالش هاي اخذ 
ماليات بر سود س��پرده هاي بانكي افزود: يك مساله 
در زمينه اخذ ماليات از سود سپرده هاي بانكي، منفي 
بودن نرخ سود حقيقي است كه انگيزه سپرده گذاري 
را ك��م مي كند و به تعبي��ري به عنوان ي��ك ماليات 
مضاعف محسوب مي شود. نكته مهم ديگر اينكه وجود 
جايگزين هايي همچون صندوق ه��اي درآمد ثابت، 
موجب مي شود وضع ماليات بر سود سپرده اشخاص 
حقوقي صرفاً منابع آنها را از سپرده گذاري مستقيم در 
بانك ها به سمت اين صندوق ها يا ابزارهاي مشابه ببرد 

و عملًا درآمدهاي دولت افزايش پيدا نكند.
وي اضافه كرد: مساله مهم ديگر كه در زمينه ماليات 
بر سود س��پرده هاي بانكي حائز اهميت است، رقابت 
بانك ه��ا براي پرداخت س��ود بيش��تر به س��پرده ها 
به منظور جذب س��پرده هاي بيشتر اس��ت، بنابراين 
ممكن اس��ت وضع اي��ن ماليات به ج��اي اصابت به 
دريافت كنندگان س��ود از بانك ها، به بخش توليد به 
عنوان تسهيلات گيرندگان يا به خود بانك ها اصابت 
كند كه خلاف هدف سياست گذار است و ممكن است 
مسائلي همچون افزايش نوس��انات در ساير بازارها از 
جمله ارز و س��كه و همچنين اضافه برداشت بانك ها 
را درپي داشته باشد.مديركل اقتصادي بانك مركزي 

آثار ماليات بر س��ود س��پرده هاي بانكي را متفاوت از 
پايه هاي��ي همچون ماليات ب��ر خودروهاي لوكس يا 
ماليات بر خانه هاي خالي دانست و افزود: بايد از اثرات 
منفي احتمالي اين پايه مالياتي جلوگيري ش��ود، در 
زمان حاضر شركت ها اين امكان را دارند كه تسهيلات 
ارزان قيم��ت بگيرند و همان منابع مال��ي را در بانك 
سپرده گذاري كنند و سود كلان دريافت كنند، چنين 
مشكلي بايد در جاي ديگري حل شود و وضع ماليات بر 
سود سپرده هاي بانكي نمي تواند اين مشكل را رفع كند. 
در زمان حاضر شركت ها مشكلات انگيزشي زيادي براي 
س��رمايه گذاري دارند و وضع ماليات بر سود سپرده ها 
نمي تواند انگيزه كافي براي سرمايه گذاري ايجاد كند. 
يكي از مس��ائل در اي��ن زمينه بالا بودن نرخ س��ود در 
بازارهاي رقيب توليد اس��ت كه موجب مي شود اگر بر 
سود سپرده بانكي هم ماليات وضع شود، اين سرمايه ها 
به جاي بخش توليد به بازارهاي موازي سوق پيدا كند.

وي در پايان گفت: وضع ماليات بر س��ود سپرده هاي 
بانكي موجب خروج نقدينگي از بانك ها نمي شود، اما 
تركيب سرمايه ها را تغيير مي دهد و سياليت نقدينگي 
را افزايش مي دهد كه در شرايط فعلي اقتصاد كشور 
مطلوب نيست. در مجموع ما در بانك مركزي از وضع 
ماليات بر سود سپرده هاي بانكي استقبال مي كنيم 
ولي شرايط فعلي اقتصاد كشور را مناسب اجراي اين 

قانون آن هم به شكل دفعي نمي دانيم.

    نرخ سود حقيقي لازمه دريافت سود
احمد زماني، رييس سابق مركز آموزش و پژوهش سازمان 
مالياتي، ضمن تأكيد بر اينكه سود سپرده هاي بانكي نيز 
يك نوع درآمد به حس��اب مي آيد به تسنيم گفت: به اين 
ترتيب به طور معمول اين درآمدها نيز بايد مشمول ماليات 
باشد، اما از يك زاويه ديگر سود سپرده هاي بانكي حاصل 
از يك فعاليت در اقتصاد كشور بوده است و اگر آن فعاليت 
اقتصادي ماليات را پرداخت كرده باشد، اعمال ماليات بر 
سود مشتق شده از آن به نوعي ماليات مضاعف به حساب 
مي آيد و مي تواند فشار مالياتي بر شركت ها را افزايش دهد. 
وي ادامه داد: نكته ديگر اينكه در زمان حاضر نرخ حقيقي 
سود سپرده ها منفي اس��ت؛ به اين معني كه نرخ سود از 
نرخ تورم كمتر است، به اين ترتيب عملًا سپرده گذاران در 
بانك ها به جاي سود زيان مي كنند و از اين زاويه اخذ ماليات 
از سود سپرده هاي بانكي توجيه ندارد، بنابراين يا بايد اقتصاد 
كش��ور به نحوي اداره شود كه نرخ تورم كاهش پيدا كند، 
يا سياس��ت گذار پولي بايد از سركوب دستوري نرخ سود 
خودداري كند. زماني ضمن اشاره به نحوه اخذ ماليات بر 
مجموع درآمد نيز گفت: در اين نظام مالياتي نيز اين امكان 
وجود دارد كه بخشي از درآمدها مشمول ماليات نشود و 
عملًا معافيت مالياتي نيز در اين زمينه قابل استفاده است، 
بنابراين حتي اين امكان وجود دارد در صورت اخذ ماليات از 
مجموع درآمد نيز سود سپرده هاي بانكي از پرداخت ماليات 
معاف شود يا دست كم با نرخ كمتري مشمول ماليات شود.
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حساب فروشندگان وام 
مسدود مي شود؟

تنها چند دقيقه پياده روي در سطح شهر لازم است تا 
با انبوهي از آگهي خريد و فروش وام مواجه شويد. اين 
آگهي ها مربوط به ش��ركت هايي هستند كه با وصل 
كردن فروشندگان وام به متقاضيان، كارمزد دريافت 
مي كنند. وام هايي كه از طريق اين شركت ها پرداخت 
مي شوند، از وام قرض الحسنه بانك رسالت تا وام ازدواج 
متغير هستند. البته تبليغات اين شركت ها تنها محدود 
به آگهي هاي شهري نيس��ت و در فضاي مجازي نيز 
سايت ها و كانال هاي تلگرامي بسياري اقدام به خريد 
و فروش وام مي كنند. با اين حال، اين ابهام وجود دارد 
كه آيا واگذاري وام از طريق اين سايت ها قانوني است؟ 
بررسي ها نشان مي دهند كه بخش عمده وام هايي كه از 
طريق اين سايت ها به فروش مي رسند مربوط به وام هاي 
قرض الحسنه است كه سودهاي بسيار كمي دارند. در 
اين ميان، وام هاي قرض الحسنه بانك رسالت نيز سهم 
بيش��تري از وام هايي كه براي فروش گذاشته شده اند 
را در بر مي گيرند. طبق پيگيري ه��اي تجارت نيوز از 
شعبه هاي بانك رسالت، واگذاري اين وام ها غيرقانوني 
است و اگر بانك از اين موضوع با خبر شود، حساب هاي 
وام گيرنده را مسدود خواهد كرد. از سوي ديگر بخشي 
از اين شركت ها در اين آگهي ها، خود را دفاتر كارگزاري 
بانك رسالت معرفي مي كنند. با اين حال، بانك رسالت 
هرگونه ارتباط با اين شركت  ها را تكذيب كرده و اعلام 
كرده اس��ت كه اقدامات قضايي را ب��راي مقابله با اين 
شركت ها انجام داده است. با اين حال همچنان اقدامي 
در جهت توقف فعاليت اين شركت ها انجام نشده است. 
در بازار آشفته خريد و فروش وام، بانك مركزي به عنوان 
نهاد ناظر بر فعاليت هاي بانكي در سكوت به سر مي برد. 
در همين حين بسياري از شركت ها و سايت هاي خريد 
و فروش وام، مدعي هس��تند كه از نهادهاي مربوطه 
مجوز فعاليت دارند. كارشناس��ان بانكي نيز با تاكيد 
بر قانوني بودن فعاليت اين شركت ها به عنوان رابط 
بين خريداران و فروشندگان وام، اظهار كرده اند كه 
بانك مركزي فعاليتي در مقابله با اين سايت ها ندارد و 
نتوانسته وظيفه نظارتي خود را به درستي انجام دهد.

پرداخت وام قرض الحسنه 
به اين افراد

ايسنا| مديركل توس��عه تعاون وزارت تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي با اشاره به آغاز فرآيند ثبت نام پرداخت 
تس��هيلات قرض الحس��نه به تعاوني ها اع��لام كرد: 
تعاوني هاي دانش بنيان، زنان فراگير ملي و تعاوني هاي 
مشمول طرح روستا تعاون كه ۷0 درصد اعضايشان را 
افراد تحت پوشش سه دهك درآمدي تشكيل دهند، 
مي توانند با مراجعه به سامانه جامع بخش تعاون از وام 
و تسهيلات قرض الحسنه بهره مند شوند.تعاوني ها 
بنگاه هاي اقتصادي مردم نهاد هس��تند كه علاوه بر 
مزاياي اقتصادي و اجتماعي، در توزيع عادلانه ثروت 
و درآمد، اشتغالزايي، رش��د اقتصادي و كاهش فقر و 
شكاف طبقاتي اثرگذارند اما تشكل هاي تعاوني عليرغم 
گره گشايي از نبود نقدينگي و مسائل و مشكلات مالي 
رنج مي برند.به اعتقاد كارشناسان و فعالان بخش تعاون، 
از مهم ترين مش��كلات اتحاديه ها و تعاوني ها وجود 
قوانين و محدوديت هاي دست و پاگير بانك ها در تأمين 
اعتبارات و تسهيلات است و با توجه به بروكراسي هاي 
اداري و بانكي، تشكل هاي تعاوني در تامين نقدينگي 
و درياف��ت تس��هيلات ارزان قيم��ت و كم��ك بهره 
دچار مشكل هس��تند.يكي از موارد تقويت و توسعه 
تعاوني ها حمايت هاي مالي و تس��هيلاتي براي رونق 
و ايجاد اشتغال در بخش تعاون است و اگر نقدينگي 
با روش هاي ساده تري در اختيار بنگاه هاي تعاوني قرار 
گيرد بسياري از مشكلات تعاوني ها برطرف مي شود. 
بر همين اساس وزارت تعاون فرآيند ثبت نام تعاوني ها 
براي دريافت وام و تسهيلات قرض الحسنه را در دستور 
كار قرار داده اس��ت.آنطور كه س��يدمعين هاشمي � 
مديركل توسعه تعاون وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
گفته فرآيند ثبت نام پرداخت تسهيلات قرض الحسنه 
به تعاوني ها از دهم آبان ماه آغاز ش��ده و بر اين اساس 
تعاوني هاي دانش بنيان، زنان، فراگير ملي و تعاوني هاي 
مش��مول طرح روس��تا تعاون كه حداقل ۷0 درصد 
اعضاي آن از افراد تحت پوش��ش سه دهك درآمدي 
تشكيل ش��ده باش��د، مي توانند با مراجعه به بخش 
 مشوق ها و حمايت هاي سامانه جامع تعاون به نشاني 
https: //taavoni.mcls.gov.ir  درخواست خود 
را به منظور بهره مندي از اين تسهيلات ثبت كنند.وي 
يكي از بندهاي حمايتي براي تقويت و توسعه تعاوني ها 
در كشور را پرداخت تسهيلات كم بهره و قرض الحسنه 
به تعاونگران عنوان ك��رده و مي گويد: يكي از اهداف 
تعيين  شده در قانون اجراي سياست هاي كلي اصل 
44 قانون اساس��ي، اختصاص ۳0 درصد درآمدهاي 
حاصل از واگذاري به بخش تعاون كشور است كه در 
صورت محقق شدن اين امر تحولي عظيم در بخش 
تعاون رقم خواهد خورد. تمامي افرادي كه قصد استفاده 
از خدمات مختلف سامانه جامع و هوشمند تعاوني را 
دارند، بايد ابتدا مراحل ورود به سامانه را طي كنند. براي 
استفاده از خدمات سامانه، افراد مي توانند به صورت 
عضو يا به صورت مهمان به سامانه وارد شوند اما به طور 
كلي براي استفاده از خدمات غير حضوري سامانه بهتر 
اس��ت كه افراد عضويت خود را در اين سامانه به ثبت 
برس��انند. از اين رو متقاضيان بايد به سامانه جامع و 
taavoni.mcls. هوشمند بخش تعاون به نشاني

gov.ir مراجعه كرده و وارد گزينه درخواست/ اعلان 
عضويت در تعاوني شوند و فرآيند تكميل فرم ثبت نام 
را دنبال كنند. مطابق بند »ب« سياست هاي كلي 
اصل 44 قانون اساسي، حمايت دولت از تشكيل و 
توسعه تعاوني ها از طريق روش هايي از جمله تخفيف 
مالياتي و ارايه تسهيلات اعتباري حمايتي به  وسيله 
تمامي موسسات مالي كش��ور و همچنين اعطاي 
تسهيلات )وجوه اداره شده( براي تقويت تعاوني ها و 
نوسازي و بهسازي بنگاه هاي اقتصادي غيردولتي با 
اولويت بنگاه هاي واگذار شده پيش  بيني شده است.

افزايش بيش از 47 درصدي 
 تسهيلات پرداختي بانك ها

بانك مركزي| تسهيلات پرداختي بانك ها طي 
۷ ماهه س��ال 1401 مبلغ 2۳۳12 هزار ميليارد 
ريال است كه در مقايسه با دوره مشابه سال قبل 
مبلغ ۷4۷۷ ه��زار ميليارد ري��ال معادل 4۷.2 
درصد افزايش داش��ته اس��ت. از كل تسهيلات 
پرداختي، مبلغ ۷468 هزار ميليارد ريال معادل 
۳2 درصد به اشخاص ح�قيقي و مبلغ 15844 
هزار ميليارد ريال معادل 68 درصد به اش��خاص 

حقوقي تعلق گرفته است.
همچنين تسهيلات پرداختي بانك ها طي ۷ ماهه 
سال 1400 مبلغ 158۳5 هزار ميليارد ريال بوده 
كه از اين مبلغ تس��هيلات پرداختي به اشخاص 
حقيقي 4816 ه��زار ميليارد ريال معادل ۳0.4 
درصد و به اش��خاص حقوقي مبلغ 11019 هزار 
ميليارد ريال معادل 69.6 درصد اس��ت. شايان 
ذكر است تسهيلات پرداختي به اشخاص حقيقي 
در ۷ ماهه س��ال 1401 نس��بت به مدت مشابه 
سال گذش��ته معادل 2652 هزار ميليارد ريال 
معادل 55 درصد افزايش داشته است. تسهيلات 
پرداختي خرد ش��بكه بانكي به اشخاص حقيقي 
در ۷ ماهه سال 1401 مبلغ 5۷22 هزار ميليارد 
ريال بوده كه نس��بت به مدت مش��ابه سال قبل 
مبل��غ 1840هزار ميليارد ري��ال )معادل 4۷.4 
درصد( افزايش داش��ته است. با توجه به بررسي 
انجام شده مشخص شد تسهيلات پرداخت شده 
كمتر از 200 ميليون تومان )خرد( به اش��خاص 
حقيقي طي ۷ ماهه سال 1401 مبلغ 5۷22 هزار 
ميليارد ريال و بيش از 200 ميليون تومان مبلغ 

1۷46 هزار ميليارد ريال است.
چنانچه روزهاي كاري هر ماه به 22 روز تقس��يم 
گردد به طور متوسط روزانه 28 هزار ميليارد ريال 
تسهيلات به افراد حقيقي پرداخت شده است. بر 
اين اساس عملكرد بانك ها و موسسات اعتباري در 
زمينه تسهيلات خرد و غير خرد و بخش حقوقي و 
حقيقي در مقطع هفت ماهه 1401 نسبت به مدت 

مشابه سال قبل داراي روند صعودي بوده است.

حساب افراد بي حجاب
مسدود نمي شود

علي صالح آبادي؛ رييس كل بانك مركزي در جمع 
خبرنگاران گفت: ت��دارك تامين مالي ارزي براي 
واردات خودرو انجام ش��ده است و هيچ مشكلي 
براي تامين ارز وجود ندارد. وي در پاسخ به سوال 
خبرن��گاري مبني ب��ر اينكه در فض��اي مجازي 
اخباري درباره جدايي ش��ما از دولت شنيده شده 

است، گفت: اين خبر كذب محض است.
رييس كل بانك مركزي همچنين در پاسخ به سوال 
خبرنگاري مبني بر اينكه گفته شده حساب بانكي 
افراد بي حجاب مسدود مي شود، گفت: اين شايعه 
به هيچ عنوان صحت ندارد و طبق قوانين ش��بكه 
بانكي به تمام هموطنان عزيز خدمات ارايه مي كند.

اين در حالي اس��ت كه در فضاي مجازي اخباري 
مبني بر انسداد حساب بانكي افراد بدحجاب يا عدم 

ارايه خدمات بانكي به آنها، منتشر شده بود.

موانع پرداخت وام ازدواج و 
فرزندآوري برداشته مي شود

نمايندگان مجلس طرحي را براي برداشتن موانع 
وام ازدواج و تسهيلات فرزندآوري تصويب كردند.

نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در جلسه علني 
نوبت صبح سهش��نبه جزييات ط��رح دوفوريتي 
الحاق يك ماده به قانون حمايت از خانواده و جواني 

جمعيت را تصويب كردند.
ماده واحده- يك ماده به شرح زير به عنوان ماده )۷1 
مكرر( به قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت 

مصوب 24/ 0۷/ 1400 الحاق مي شود: 
»م��اده ۷1 مكرر- ب��ه منظور رف��ع موانع دريافت 

تسهيلات يا امتيازات موضوع اين قانون: 
الف- در اجراي مواد اين قانون در خصوص استفاده 
از امتيازات و تسهيلات، با هدف تشويق فرزندآوري، 
ازدواج و وديعه مس��كن، چنانچه به موجب قوانين 
خاصي، پرداخت اين تس��هيلات يا ارايه امتيازات، 
موكول به رعايت شرايط معيني گرديده يا مشمول 
ممنوعيت شده باشد، بانك ها و موسسات اعتباري 
مكلفند اعطاي تسهيلات و امتيازات فوق را فقط با 

رعايت اين قانون انجام دهند.
ج- بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي موظفند 
پرداخت تس��هيلات موضوع اين قانون را نس��بت 
به س��اير تكاليف قانوني در اولويت ق��رار داده و در 
خصوص مطالبه وثايق و تضامين، با اولويت توثيق 
حس��اب يارانه اشخاص يا س��اير دارايي هاي مالي 
اشخاص از جمله سهام پذيرفته شده در بازار سرمايه 

با تنها يك سفته عمل نمايند.
به گزارش ايسنا، بند ب اين طرح كه براي برداشتن 
موانع وام ازدواج تصويب شده، به كميسيون براي 

بررسي ارجاع شده است.
در اين بند آمده: 

ب- در صورتي ك��ه متقاضيان موضوع اين قانون 
داراي بدهي قطعي مالياتي يا بدهي غيرجاري به 
بانك ها و موسس��ات اعتباري غيربانكي يا داراي 
چك برگشتي باشند، بانك ها و موسسات اعتباري 
مكلفند با درخواست متقاضي، تسهيلات موضوع 
اين قانون را پس از تس��ويه حداقل پنجاه درصد 
)50%( بدهي ه��ا و تعهدات مذك��ور از محل اين 
تسهيلات، پرداخت نمايند. دستورالعمل اجرايي 
اين بند سه ماه پس از لازم الاجرا شدن اين قانون 
توسط بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران تهيه 
و ابلاغ مي ش��ود. اين بند و م��وارد الحاقي هفته 

آينده در مجلس بررسي مي شود.

»تعادل«بررسيميكند

ماليات بر سرمايه هاي مردم

ركورد نرخ تورم شكست
روز 14 مهر ماه 1400 بود كه علي صالح آبادي، با پيشنهاد 
احسان خاندوزي، وزير اقتصاد و رأي اعتماد هيات وزيران به 
عنوان رييس كل بانك مركزي ايران منصوب شد. انتخابي 
كه از همان ابتدا با انتقادات بسياري مواجه شد و حال، پس 
از گذش��ت 14 ماه از آغاز فعاليت وي، به نظر مي رسد كه 
اين انتقادات بيجا نبوده اند. در اين گزارش كارنامه علي 
صالح آبادي در س��مت رياس��ت كل بانك مركزي، با 

نگاهي به عملكرد وي در اين 14 ماه بررسي مي شود.

    صالح آبادي پيش از رياست بانك مركزي
تجارت نيوز در گزارشي نوشت؛ يكي از انتقادات مهمي كه 
در زمان انتخاب علي صالح آبادي به عنوان رييس بانك 
مركزي مطرح مي شد، نامرتبط بودن سوابق تحصيلي 
و شغلي وي با اين مسند مهم بود. صالح آبادي، مدرك 
دكتراي خود را در رشته مديريت مالي از دانشگاه تهران 
دريافت كرده و دانش آموخته كارشناسي ارشد همين 
رشته در دانشگاه امام صادق است. وي در سال هاي 1۳84 
و 1۳85 ب��ه عنوان دبيركل ب��ورس اوراق بهادار تهران 
منصوب شد و پس از آن نيز تا سال 1۳9۳ رييس سازمان 
بورس اوراق بهادار بود.صالح آبادي در آذر ماه سال 1۳9۳ 
با حكم وزير وقت اقتصاد، به عنوان رياست هيات مديره 
و مديرعاملي بانك توسعه صادرات، انتخاب شد و پس از 
آن نيز به بانك مركزي آمد. بي تجربگي صالح آبادي در 
حوزه بانكداري و سياست پولي، يكي از موضوعاتي بود 
كه هدف انتقادات بسياري قرار گرفت. منتقدان معتقد 
بودند كه رييس بانك مركزي بايد يك اقتصاددان باشد 
و نه فعال بورس! از طرف ديگر زمزمه هاي وجود روابط 
خويشاوندي بين صالح آبادي و يكي از مقامات عاليرتبه 
ايران، ديگر موضوعي بود پيرامون انتخاب وي به عنوان 

رييس كل سازمان بورس، حاشيه ساز شد.

    استقبال بورسي ها از رييس كل جديد
با وج��ود اين انتقادات، فع��الان بازار س��رمايه از انتخاب 
صالح آب��ادي اس��تقبال گرمي كردند. بورس��ي ها گمان 
مي كردند كه انتخاب يك مدير بورس��ي به عنوان رييس 
كل بانك مركزي، مي تواند پاياني براي روزهاي تلخ بازار 
سهام باشد.با اين حال، با وجود تلاش هاي صالح آبادي در 
اين مسير، اوضاع بورس نه تنها بهبود نيافت، بلكه شاخص 
كل از زمان انتخاب وي تاكنون، حدود 5 درصد افت كرده 
است. البته همين نكته هم محل انتقاد است. چرا كه وظيفه 
رييس كل بانك مركزي بايد كنترل سطح قيمت ها و مهار 
تورم باشد اما به نظر مي رسد كه دولت سيزدهم با انتخاب 
وي، به دنبال تامين سياست هاي خود در بورس بوده است.

    اولويت هاي صالح آبادي
در بانك مركزي چه بود؟

علي صالح آبادي پس از انتص��اب به عنوان رييس كل 
بانك مركزي، در گفت وگو با صدا و سيما اولويت هاي 
مهم بانك مركزي را تشريح كرد. ثبات بازار ارز، نظارت 
بر ش��بكه بانكي و همچنين كنترل پايه پولي، تورم و 
اضافه برداشت بانك ها از منابع بانك مركزي مهم ترين 
اولويت هاي��ي بود كه صالح آبادي ب��راي بانك مركزي 
تعيين كرد. اما بانك مركزي در 14 ماه گذشته، تا چه 

اندازه در تحقق اين اهداف موفق عمل كرده است؟

    جهش 28 درصدي دلار در 14 ماه!
دوره رياس��ت صالح آبادي بر بانك مرك��زي در حالي 
آغاز ش��د كه نرخ دلار در كانال 2۷.9۳0 تومان نوسان 
مي كرد. در نتيجه اقدامات بانك مركزي در جهت ثبات 
بازار ارز، نرخ دلار در بازار آزاد به ۳5.840 رسيده است. 
يعني در اين 14 ماه نرخ ارز بيش از 28 درصد افزايش 
يافته است.در اين ميان اقدامات بانك مركزي براي مهار 
قيمت دلار را مي توان در ممنوعيت انتشار نرخ دلار در 
رسانه ها و س��پس اجبار صرافي ها به انتشار لحظه اي 
نرخ ارز و همچنين وعده هاي چند باره براي آزادسازي 
منابع بلوكه شده ايران در كره جنوبي خلاصه كرد.البته 
در اين ميان نمي توان از ارز پاشي هاي بانك مركزي در 
چشم پوشي كرد. با وجود اينكه اين اقدام مي تواند بازار 
ارز را در كوتاه مدت تا حدودي آرام كند اما در بلندمدت 
تبعات تورمي بس��ياري خواهد داشت. بانك مركزي 
همچنين عرضه اوراق گواهي ارزي را به عنوان يكي از 
ابزارهاي كنترل بازار ارز از 28 آبان ماه 1401 آغاز كرده 
كه البته تاكنون نتوانسته تاثيري در كنترل نرخ ارز داشته 
باشد. با اين حال، به عقيده كارشناسان، اثرگذاري اين 
اوراق به ميزان استقبال از آن بستگي دارد اما همچنان 

آماري از فروش اوراق گواهي ارزي منتشر نشده است.

    ركوردشكني هاي تورمي
در دوران صالح آبادي

بررسي ها نشان مي دهند كه بانك مركزي تحت رياست 
صالح آبادي در زمينه كنترل پاي��ه پولي، نقدينگي و 
تورم، كه وظيفه اصلي اين نهاد است نيز عملكرد قابل 
دفاعي نداش��ته اس��ت. طبق آمارهاي بانك مركزي، 
حجم نقدينگي در پايان مهر ماه امسال با افزايش ۳9.5 
درصدي نسبت به شهريور سال گذشته به 5.6۷6 هزار 
ميليارد تومان رسيده است. پايه پولي نيز در اين مدت 
با افزايش ۳۷.۳ درصدي مواجه شده و رقم ۷12 هزار 

ميليارد تومان را ثبت كرده اس��ت. همچنين شاخص 
قيم��ت مصرف كننده نيز در اين م��دت 5۷.۳ درصد 
افزايش يافته است. به عبارت ديگر خانوارهاي كشور 
به طور ميانگين حدود 5۷ درصد بيش��تر از ش��هريور 
1400 براي خريد يك سبد يكسان از كالاها و خدمات 
هزينه كرده اند. همچنين در تابستان امسال و در زمان 
رياست صالح آبادي، ركورد تورم ماهانه و نقطه به نقطه 
پس از انقلاب شكس��ته شد تا عملكرد فاجعه بار بانك 

مركزي در زمينه كنترل تورم كامل شود.

    غرق شدن بانك ها در مرداب
اضافه برداشت

يكي از موضوعاتي كه صالح آب��ادي بارها بر آن تاكيد 
كرده است، كنترل تورم با مهار اضافه برداشت بانك ها 
از منابع بانك مركزي اس��ت. با اين حال آمارها نشان 
مي دهند كه در ركورد دو ساله اضافه برداشت بانك ها 
در دوره صالح آبادي شكسته شده است. بانك مركزي 
نه تنها در كنترل عملكرد بانك ها ناموفق بوده بلكه با 
اقدامات خود به آتش اضافه برداشت ها دامن زده است.

    سركوب نرخ بهره با بانك ها چه كرد؟
با وجود رشد افسارگسيخته تورم در سال هاي اخير، نه تنها 
بانك مركزي نرخ بهره را همگام با تورم افزايش نداده است، 
بلكه افزايش خودجوش نرخ بهره توسط بانك ها را سركوب 
كرده است. از سوي ديگر، بانك مركزي طي بخشنامه هاي 
مختلف، بانك ها را ملزم به پرداخت وام هاي تكليفي كرده 
است. به علاوه بانك ها در شرايط فعلي وظيفه تامين مالي 
بخش اعظم فعاليت هاي دولت مثل طرح جهش مسكن و 
سرمايه گذاري در صنعت نفت و گاز را نيز به بانك ها سپرده 
اس��ت.اين موضوع باعث ش��ده كه بخش اعظم بانك ها 
با كمبود منابع مواجه ش��ده و پرداخ��ت وام هاي خرد را 
متوقف كنند. در اين شرايط بانك ها براي جبران كسري 
خود، راهي جز روي آوردن به اس��تقراض ندارند. در اين 
حين، مدت ها است كه بانك مركزي براي حفظ منافع 
بورسي ها با عرضه منابع خود در بازار بين بانكي، نرخ بهره 
بين بانكي را س��ركوب كرده است. به اين ترتيب اضافه 
برداشت بانك ها از منابع بانك مركزي همچنان ادامه دارد.

    مصائب بانك مركزي
با وجود همه اين سياست هاي نادرست بانك مركزي، 
شايد مهم ترين انتقادي كه به عملكرد صالح آبادي وارد 
است، موافقت با تصويب طرحي است كه مي تواند باعث 
مرگ بانك مركزي شود. طرح قانون بانك مركزي در 

شرايطي به تصويب نمايندگان مجلس رسيد كه بخش 
عمده كارشناسان بانكي و اقتصاددانان، بارها نسبت به 
عواقب فاجعه بار آن هش��دار دادند. حتي حدود 160 
مدير بانكي كه پنج رييس كل سابق بانك مركزي نيز 
در بين آنها حضور داشتند، با ارسال نامه اي به محمدباقر 
قاليباف، رييس مجلس ش��وراي اسلامي، به اين طرح 
انتقادات كردند. يكي از مهم ترين انتقادات وارد بر طرح 
قانون بانك مركزي كه تقريبا همه كارشناسان روي آن 
توافق دارند، نابودي استقلال بانك مركزي با تصويب اين 
طرح اس��ت. با اين حال به نظر مي رسد كه صالح آبادي 
نظري كاملا متفاوت با اين كارشناس��ان و مديران دارد. 
به طوري كه در شهريور ماه امسال درباره اين طرح گفت: 
يك��ي از مقوله هاي مهم طرح مجلس ب��راي بانكداري 
موضوع اقتدار بانك مركزي است كه مواد مناسبي در آن 
ديده شده اس��ت. اگر نگاه ها و ملاحظاتي كه در دولت و 
بانك مركزي در اين خصوص مطرح است با كمك مجلس 
مدنظر قرار گيرد و برخي از اصلاحات موردنياز انجام شود 

مي تواند به اقتدار بانك مركزي كمك كند.

    ارتباط ضعيف بانك مركزي با رسانه ها
ج��دا از موضوعات اقتص��ادي، بانك مرك��زي در فضاي 
رسانه اي نيز نتوانسته تعامل خوب و سازنده اي با رسانه هاي 
مستقل و غيردولتي برقرار كند. به طوري كه بانك مركزي 
نه تنها در زمينه ارايه اطلاعات و پاسخگويي به رسانه ها 
منفعل عم��ل مي كند، بلكه در مواجهه ب��ا انتقادات اين 
رسانه ها، سريعا و با لحني تند و گزنده بيانيه صادر مي كند.

    راهي جز اميدواري نيست!
با وجود اينكه صالح آبادي در بانك مركزي اقدامات مثبتي 
از جمله اجراي قانون چك و انتشار فهرست تسهيلات 
و تعهدات كلان بانك ها را ثبت ك��رده اما اين اقدامات، 
تنها نقاط سفيدي در كارنامه سياه وي به شمار مي روند.

مي ت��وان گفت كه صالح آبادي در دس��تيابي به تمامي 
اهداف خ��ود ناموفق بوده و نه تنها نتوانس��ته وضعيت 
اقتصاد ايران را بهبود ببخش��د بلكه آن را با ريسك هاي 
بزرگ تري مواجه كرده است. با اين حال، از آنجا كه طبق 
قانون، ع��زل و نصب رييس كل بانك مركزي در اختيار 
دولت است و بانك مركزي با رياست صالح آبادي به حياط 
خلوت دولت تبديل شده، خداحافظي وي با بانك مركزي 
بسيار دور از انتظار است. در اين شرايط، بايد اميدوار 
باش��يم كه بانك مركزي با رياست صالح آبادي، در 
سياس��ت هاي خود تجديد نظرهايي انجام دهد تا 

اقتصاد ايران از آسيب هاي بيشتر در امان بماند.



چند ماه پيش بود كه عرضه استارتاپ  در بازار سرمايه 
آغاز ش��د قرار بود اين عرضه ادامه دارد باشد چرا كه 
با عرضه اس��تارتاپ ها، جذب س��رمايه و توسعه آنها 
ساده تر و آسان تر خواهد ش��د؛ اما سختگيري هاي 
بورس و ارزش گذاري نامش��هود استارتاپ ها باعث 
ش��ده كه اين مس��ير تا حدود زيادي سخت شود. با 
وجود اين شرايط اما ش��ركت پيشگامان فن آوران و 
دانش آراميس كه آن را با نام تپسي شناخته مي شود 
در 24 خرداد امسال به عنوان نخستين استارتاپ در 
بازار دوم فرابورس عرضه ش��د. حالا به نظر مي رسد 
كه به دليل اس��تقبال س��رمايه داران از سهام تپسي 
و وضعيت مناس��ب آن در بازار س��رمايه، س��ازمان 
بورس تصميم به تسهيل ضوابط ورود شركتي هاي 

استارتاپي و دانش بنياني گرفته است.

  تامين مالي جمعي براي دانش  بنيان  ها 
حذف مي شود

چندي پيش مجيد عش��قي، رييس سازمان بورس با 
بيان اينكه در گذشته حضور شركت هاي دانش بنيان 
در بازار سرمايه حداقلي بود، گفت: با توجه به اينكه اين 
شركت ها مي توانند نقش بسيار مهمي در اقتصاد ايفا 
كنند به اين نتيجه رس��يديم كه بايد راهكاري در نظر 
گرفت كه شركت هاي دانش بنيان به ويژه شركت هايي 
كه كسب وكارشان در حوزه ديجيتال است بتوانند نقش 
موثرتري در بازار سرمايه ايفا كنند، لذا ضوابط پذيرش 
اين ش��ركت ها در س��ازمان مصوب و ابلاغ شد و اولين 
شركت موردپذيرش قرار گرفت و در برنامه داريم ضوابط 
پذيرش اين شركت ها را سهل تر كنيم. رييس سازمان 
بورس از برداش��ته شدن تأمين مالي جمعي خبر داد و 
گفت: اين گزينه براي طرح هاي دانش بنيان خصوصاً 
طرح هاي كوچك و متوسط بسيار راهگشاست و تاكنون 
34 طرح از اين طريق تأمين مالي ش��ده و اميدواريم با 
معرفي درست اين ابزار مالي طرح هاي بيشتري را تأمين 
مالي كني��م. او به وجود صندوق هاي س��رمايه گذاري 
جس��ورانه هم كه مي تواند شركت هاي دانش بنيان را 
تأمين مالي كند اشاره كرد و گفت: در حال حاضر بيش 
از 20 صندوق جسورانه در كش��ور راه اندازي شده كه 
منابع خوبي هم دارند، اما يكي از معضلاتي كه در اين 
زمينه وجود دارد اين است كه ارتباط خوبي بين مديران 
و گردانندگان اين صندوق ها با طرح هاي حوزه اقتصاد 
دانش بنيان ايجاد نشده و اگر مديران اين صندوق ها با 
فضاي سرمايه گذاري حوزه دانش بنيان آشنايي بيشتري 
پيدا كنند و اين تعامل بيشتر شود، مي توانند به راحتي 

شركت هاي دانش بنيان را تأمين مالي كنند.

  راهي جز تسهيل ضوابط نداريم
محمود گودرزي، مديرعامل ش��ركت ب��ورس اوراق 
بهادار تهران نيز با بيان اينكه امروزه در اكثر بورس هاي 
دنيا نقش شركت هايي كه بر اساس دانش توليد ثروت 
مي كنند افزايش يافته، گفته بود: اين مس��يري است 
كه پيش پاي بازار س��رمايه ما نيز هس��ت و راهي جز 
اين نداريم. او با انتقاد از پايين بودن تعداد شركت هاي 
دانش بنيان در استان هاي غربي كشور بيان كرده بود: 
از بيش از ۷۷00 شركت دانش بنيان كشور سهم چهار 
استان كرمانشاه، لرستان، ايلام و كردستان تنها 2.2 
درصد است كه با توجه به نقشي كه اين شركت ها در 
اقتصاد و اشتغال دارند، بايد اين شركت ها را توسعه داد.

كارشناس��ان در اين ب��اره معتقدند چون بازار س��رمايه 
استارتاپ ها را نمي شناسد تصور مي كند اين شركت ها 
با ريس��ك هايي از حيث فني روبرو هستند. يعني چون 
ماشين آلات، ساختمان و مواردي از اين قبيل ندارند، اين 
پرسش شكل مي گيرد كه از كجا معلوم كه سهام آنها رشد 
مداوم داشته باشد؟ اما اين نگاه ناشي از سنتي بودن قوانين 
و مقررات بورس اس��ت. همچنين؛ از آنجايي كه ماهيت 

شركت هاي استارتاپي و دانش بنيان به نوعي ريسك پذير 
اس��ت، در جامعه احتمالا بي اعتمادي به اس��تارتاپ ها 
وجود دارد و خيلي از عرضه س��هام  آنها به بازار س��رمايه 
استقبال نمي شود. با اين حال، بررسي ها نشان مي دهد 
كه شركت هاي استارتاپي و دانش بنيان چون سرمايه گذار 
خصوصي دارند، بايد صورت مالي هاي خود را به صورت 
جزئي و شفاف ارايه كنند. بنابراين چون در امور مالي اين 
نوع شركت ها شفافيت وجود دارد، امكان سوددهي آنها 

بالاست و مي توانند در بازار سرمايه موفق عمل كنند.

  لزوم تسهيل فرآيند پذيرش
 شركت هاي دانش بنيان 

مهدي دلبري، كارش��ناس بازار س��رمايه تامين مالي 
استارتاپ ها را يكي از موضوعات روز و مهم بازار سرمايه 
عنوان كرد و گفت: بايد توجه ويژه اي از سوي مسوولان 
نس��بت به اين حوزه صورت گيرد، يك��ي از موضوعات 
بسيار مهم در تامين مالي استارتاپ ها نرخ تامين مالي 
است. نرخ تامين مالي اس��تارتاپ ها به دليل نرخ بالاي 
سود س��پرده هاي بانكي و نرخ بالاي اوراق خزانه كه در 
بازار س��رمايه در حال معامله است، بسيار بالا است. اين 
كارشناس بازار سرمايه بيان كرد: يكي از عواملي مهمي 
كه موجب شده است تا تامين مالي در ايران گران شود، 
كس��ري بودجه دولت است كه اين موضوع تاثير خود را 
بر نرخ تامين مالي گذاش��ته و آن را افزايش داده است. 
اين تحليلگر بازارهاي مالي ديگر مس��ائل تامين مالي 
استارتاپ ها را مشكل اركان و نرخ بالاي كارمزد دانست و 
گفت: در بحث تامين مالي، اوراق تامين مالي مطرح شده 
است و اكنون تامين مالي استارتاپ ها از 2 طريق بانك ها 
و بازار سرمايه در حال پيگيري است. يكي از نكاتي كه در 
تامين مالي استارتاپ ها مطرح است مساله تامين مالي 
شركت هايي است كه مي خواهند از بازار سرمايه تامين 
مالي كنند و بايد نماد آن در بازار سرمايه مورد معامله قرار 
گيرد. دلبري گفت: در اين جا بحث پذيرش استارتاپ ها 
مطرح مي شود و نخستين چيزي كه در پذيرش شركت ها 
در بازار سرمايه بيان مي شد؛ اين است كه ارزش گذاري 
اس��تارتاپ ها با چه فرمولي بوده و ارزش اين استارتاپ 
چقدر است. ارزش گذاري هايي كه به صورت سنتي انجام 
مي شد، بر ارزش روز دارايي ها يا مقدار سودآوري شركت 
است، اما نكته اينجاست كه ش��ركت هاي استارتاپ به 

دليل نوظهور بودن و همچنين شركت هايي هستند كه 
به تازگي فعاليت خود را شروع كرده اند و در حال گسترش 
فعاليت خود هس��تند، از نظر دارايي ها ارزش خاصي 
ندارند و همچنين سودآوري آنها بسيار كم است، اين 
موضوع موجب ش��ده است تا پذيرش استارتاپ ها در 
بازار س��رمايه با كندي صورت گيرد و قيمت گذاري 

استارتاپ ها را با يك چالش اصلي روبرو كرده است.
وي اضافه كرد: اگر پذيرش و ارزش گذاري استارتاپ ها 
با سهولت بيشتري انجام شود، تامين مالي از طريق بازار 
سرمايه بهترين نوع تامين مالي خواهد بود و شركت ها 
نيز از آن استقبال خواهند كرد. شركت هاي استارتاپي 
به دليل ماهيت كاري كه دارند حداقل شفافيت مالي و 
حداقل شرايط پذيرش در بازار سرمايه را دارا هستند، 
اين عامل موجب ش��ده ت��ا در س��ال هاي اخير ورود 
اس��تارتاپ ها به بازار سرمايه با كندي و سختي انجام 
گيرد. روابط س��هام داراي در شركت هاي استارتاپي 
مبتني بر روش هاي جديد نيست، بلكه تفاهم نامه هايي 
است كه در روش هاي سنتي داراي جايگاه نيستند، 
اين موضوع موجب شد تا شركت هاي دانش بنيان در 
مرحله پذيرش در بازار سرمايه با مشكل مواجه شوند.

  معاملات بازار SME فرابورس تسهيل شد
با تصويب هيات مديره س��ازمان بورس و اوراق بهادار، 
ش��رايط خريد سهام در بازار ش��ركت هاي كوچك و 
متوسط فرابورس ايران تسهيل شد. در حالي كه تاكنون 
تنها اشخاص حقوقي و سرمايه گذاران نهادي قادر به 
خريد سهام در بازار ش��ركت هاي كوچك و متوسط 
بودند، به منظور افزايش رونق اين بازار، تسهيل رقابت يا 
حضور برخي فعالان ديگر و حمايت از اين نوع شركت ها 
مقرر گرديد؛ سرمايه گذاران حرفه اي كه در مقايسه با 
سرمايه گذاران نهادي از شرايط آسان تري برخوردارند، 

بتوانند اقدام به معامله  در اين بازار نمايند.
 SME ش��ركت هاي كوچك و متوسط كه به اختصار
ناميده مي شوند از جمله شركت هايي هستند كه يكي 
از بازارهاي فرابورس را به خود اختصاص داده  و در حال 
حاضر برخي از شركت ها سهام خود را در اين بازار عرضه 
نموده اند. بنا به اعلام مرك��ز تدوين، تنقيح و تطبيق 
قوانين و مقررات بازار سرمايه، با توجه به اينكه تسهيل 
ش��رايط مذكور نيازمند بازنگري در مقررات و تدوين 

مقررات جديد بود، با پيش��نهاد فرابورس و مديريت 
نظارت بر بورس هاي س��ازمان بورس و اواراق بهادار، 
اصلاح مقررات مربوط در دس��تور كار مركز تدوين، 
تنقيح و تطبيق قوانين و مقررات بازار سرمايه قرار گرفت 
كه اين مركز با برگزاري جلسه كميته تدوين مقررات و 
اخذ نظرات تخصصي و ملاحظات ذي نفعان، مقررات 
جديد را به هيات مدي��ره ارايه نمود كه با تصويب آن، 
جايگزين ضوابط فعلي در اين خصوص خواهد گرديد.

از جمله تغييرات اين اس��ت كه تاكنون تنها اش��خاص 
حقيق��ي كه بيش از ۵ درصد يا بيش از ۵ ميليارد ريال از 
ارزش اسمي اوراق بهادار در دست انتشار ناشر را خريداري 
مي كردند حق معامله  در اين بازار را داشتند كه با اصلاح 
دس��تورالعمل و تجويز انجام معامله در اين بازار توسط 
كليه سرمايه گذاران حرفه اي، اشخاص ديگري از قبيل 
اش��خاص حقيقي كه طي ۶ ماه اخير در انتهاي هر ماه، 
مانده حساب يا ارزش پرتفوي آنها مساوي يا بيشتر از ۵0 
ميليارد ريال باشد يا اينكه در ۶ ماه اخير مجموع ارزش 
معام��لات وي در بورس اوراق بهادار ته��ران و فرابورس 
ايران ماهانه به ميزان حداقل 20 ميليارد ريال باشد، مجاز 
به انجام معامله در اين بازار خواهند بود. همچنين، طبق 
اصلاحات اخير، دامنه نوسان معاملات اين بازار ۵ درصد در 
نظر گرفته شد، اين درحالي است كه در گذشته معاملات 
در اين بازار فاقد دامنه نوس��ان بود. علاوه بر اين، در بازار 
شركت هاي كوچك و متوسط، عمليات بازارگرداني طبق 
» دستورالعمل فعاليت بازارگرداني در بورس اوراق بهادار 
تهران و فرابورس ايران « يا طبق قرارداد بازارگرداني كه 

نمونه آن به تأييد فرابورس رسيده است، انجام مي شود.
ضمن تأكيد بر اينكه اين تغييرات در واقع فاز نخست 
ارتقاي مقررات در حوزه شركت هاي كوچك و متوسط 
فرابورس ايران است و مطالعات تكميلي جهت تدوين 
مقررات توس��عه اي و حمايتي همچنان ادامه خواهد 
داشت، هم اكنون اصلاحات جديد در فرايند ابلاغ قرار 
دارد و متعاقب ابلاغ اصلاح��ات جديد، تحت عنوان 
»دس��تورالعمل اجرايي نحوه انجام معاملات سهام و 
حق تقدم خريد س��هام در بازار شركت هاي كوچك و 
متوس��ط فرابورس ايران« در پايگاه قوانين و مقررات 
بازار س��رمايه ايران به روزرساني شده و ضمن إعمال 
الزامات تنقيحي و انتشار، در دسترس عموم شهروندان 

و فعالان محترم بازار سرمايه قرار خواهد گرفت.
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توثيق سهام ابزار جذب 
نقدينگي به بازار سرمايه

ايبِنا| اوايل سال جاري، دولت بسته اي را براي دسترسي 
به تس��هيلات بانكي ابلاغ كرد كه به واسطه آن ۱۵ ابزار 
جديد براي وثيقه گذاري در نظر گرفته شد. اين مي تواند 
اقدامي در جهت تس��هيل وثيقه گذاري براي دريافت 
خدمات بانكي باشد. يكي از آن ۱۵ ابزار جديد استفاده 
از سهام به عنوان وثيقه است. امكان توثيق سهام براي 
دريافت وام هاي خرد توسط سهامداران از جمله اقدامات 
بانك مركزي براي حمايت از بورس و سهامدار محسوب 
مي شود. براي امكان توثيق سهام سامانه اي تحت عنوان 
ستاره با همكاري سازمان بورس اوراق بهادار كشور، قوه 
قضاييه و شبكه بانكي ايجاد شده، هدف از ايجاد اين سامانه 
استفاده از سهام و ساير دارايي هاي به عنوان وثيقه است. 
در اين رابطه وزير اقتصاد دارايي نيز گفته است كه طلا، 
خودرو و ساير دارايي ها در آينده نزديك مي توانند با اضافه 
شدن به سامانه ستاره اعتبار شخص را براي وثيقه گذاري 
و همچنين اعتبارسنجي بالا ببرند تا به شكل واقعي از 
كار مردم گره گشايي صورت بگيرد. به همين جهت در 
رابطه با توثيق سهام و مزاياي آن به مصاحبه با كارشناس 
بازار سرمايه پرداختيم. فرهنگ حسيني كارشناس بازار 
سرمايه در اين رابطه بيان كرد: امكان دريافت وام هاي 
خرد با توثيق سهام فراهم شده و باتوجه به اينكه بيش از 
40 ميليون سهامدار وجود دارد و عمده اين تعداد داراي 
س��هام عدالتند بنابراين وثايق كافي براي دريافت وام 
وجود دارد. وي افزود: با توجه به سهام عدالت هر نفر براي 
دريافت وام بيش از ۱0 ميليون تومان وثيقه در اختيار 
دارد، همچنين امكان توثيق سهام به صورت الكترونيك 
فراهم شده كه اين امر مي تواند دريافت وام را به سهولت 
و با سرعت بيشتر همراه كند. اين كارشناس بازار سرمايه 
ادامه داد: در سيستم توثيق سهام، نظام بانكي و صنعت 
كارگزاري در كنار هم قرار دارند و بانك ها تس��هيلاتي 
به كارگزاري مي دهند و كارگزاري ها همان تسهيلات 
را به مشتريان مي دهند. البته اين موضوع ممكن است 
درگيري هاي مالياتي و حقوقي داشته باشد. وي افزود: 
در سيستم توثيق سهام بهتراست مشتريان به صورت 
مستقيم از بانك ها اعتبار بگيرند و كارگزار از آن فرآيند 
حذف شود، به عبارتي هر چه واسطه در بين دريافت وام و 
وثيقه گذاري كم تر باشد هزينه كاهش و سرعت افزايش 
پيدا مي كند، بنابراين وجود كارگزار هزينه تامين مالي را 
بالا مي برد يعني ماليات بر ارزش افزوده ايجاد مي   كند پس 
اگر اين فرآيند به صورت مستقيم و بدون واسطه يعني با 
حذف كارگزار صورت بگيرد كم هزينه تر و چابك تر خواهد 
بود. حسيني بيان كرد: به عنوان مثال زماني كه كارگزاري 
وام را از بانك دريافت مي كند براي پرداخت هزينه مالي 
بايد از مشتري ۹ درصد ارزش افزوده دريافت كند، مثلا 
هزينه مالي اگر ۱۸ درصد باش��د به 20 درصد افزايش 
پيدا مي كند. همچنين گفتني است كه دريافت وام هاي 
خرد با توثيق سهام نه تنها موجب دسترسي بيشتر افراد 
به تسهيلات بانكي مي شود؛ بلكه مي تواند باعث جذب 
نقدينگي به بازار سرمايه نيز باش��د. بر اين اساس اگر 
سهامداري به تعهدات خود عمل نكرد عمليات رفع 
توثيق اتفاق مي افُتد و در صورت عدم اجراي تعهدات، 
توسط بانك مربوطه بر اساس قرارداد هايي كه در ابتدا 

وجود داشته دارايي سهامدار به فروش مي رسد.

واگذاري خودروسازها
 به كجا رسيد؟

تجارتنيوز| يك س��الي مي شود كه بحث واگذاري 
خودروسازان توسط ابراهيم رييس��ي مطرح شده اما 
هنوز به جايي نرسيده است. دولت تنها ۱۷ درصد از سهام 
خودروسازي سايپا و ۵.۷ درصد از سهام ايران خودرو را 
در اختيار دارد اما اين دو مجموعه را مديريت مي كند. 
براي نمونه انتص��اب مديران خ��اص و قيمت گذاري 
دستوري بخشي از مديريت توسط دولت است. هر سال 
زيان خودروس��ازان بيشتر مي شود و مسوولان دولتي 
عقيده دارند ك��ه با واگذاري س��هام خودرويي ها، اين 
مجموعه ها از زيان دهي خارج مي شوند و به سوددهي 
مي رسند. البته برخي از فعالان اقتصادي مي گويند كه 
اين عرضه انجام نخواهد شد چرا كه وزارت صمت سخني 
در خصوص اين واگذاري ها نمي گويد و بر اساس تجربه 
گذش��ته احتمالا اين وزارتخانه مخالف عرضه س��هام 
دولتي خودروسازها در بورس باشد. احسان خاندوزي، 
وزير اقتصاد مهرماه امسال گفت كه دستگاه هاي دولتي 
براي فروش سهام دولتي خودروسازان مقاومت مي كنند 
و اين سهام را به عنوان وثيقه در بانك ها گذاشته   اند. بر 
همين اساس مجموعه ها تنها يك ماه فرصت داشتند 
كه اين وثيقه را با ساير وثايق جايگزين كنند اما بررسي ها 
نشان مي دهد كه تا به امروز اين كار انجام نشده است. بر 
اساس اعلام سازمان خصوصي سازي قرار است تا پايان 
اين هفته چارچوب واگذاري صنعت خ��ودرو آماده و 
به امضاي وزير صمت و اقتصاد برسد. همچنين برنامه 
زمان بندي واگ��ذاري تودلي ها تا پاي��ان اين ماه اعلام 
خواهد شد. از سوي ديگر واگذاري سهام تودلي ها و سهم  
چرخشي خودروسازان كه شامل سهم هاي وساپا، ورنا، 
سايپا خگستر و تعاوني خاص از ايران خودرو مي شود 
در دستور كار اس��ت. نكته مهم اينجاست كه پيش از 
واگذاري بايد قيمت گذاري دس��توري و اعمال تعرفه 
خودروها حذف شود و همانند عرضه هاي ديگر مبناي 
اصلي عرضه و تقاضا باش��د. البته قبل از واگذاري بايد 
ارزش گذاري انجام شود؛ چرا كه آخرين ارزش گذاري 
سازمان خصوصي س��ازي مربوط به شش سال پيش 
است و منطقي نيست تودلي ها يا س��هام دولت با اين 
ارزش گذاري واگذار ش��وند. ميزان ف��روش تودلي ها 
مربوط به ش��ركت ها است و بر حس��ب نياز مي توانند 
درصدي را بفروشند. شركت مادرتخصصي و سازمان 
خصوصي سازي تنها واگذاري ۵ درصد ايران خودرو و ۱۷ 
درصد سايپا را مديريت و برنامه ريزي مي كند. همچنين 
بر اساس اعلام سازمان خصوصي سازي، اولويت دولت 
واگذاري تودلي ها و س��پس از س��هام است كه تا پايان 
سال به نتيجه مي رسد. با وجود تمامي اين موارد به نظر 
نمي رسد كه واگذاري خودروسازها تا پايان سال تعيين 
تكليف شود و احتمالا اين ابهام، ماه ها ادامه داشته باشد.

بازار سرمايه نيازمند 
ثبات و پيش بيني پذيري است

تس�نيم| مهدي طغياني، نماينده مردم اصفهان 
و س��خنگوي كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي گفت: ايجاد ثبات و پيش بيني پذيري اقتصاد 
از جمله مولفه كليدي براي موفقيت در بازار سرمايه 
است. وي در ادامه اظهارداشت: به نظر مي رسد اصولي 
طي سال هاي اخير به ويژه بعد از سال ۱3۹۹ با توجه 
به افت و خيزهاي ش��ديد در بازار سرمايه در دولت و 
مجلس ش��كل گرفته و آن هم اينكه تلاش شود بازار 
س��رمايه يك بازار باثب��ات و پيش بيني پذيري براي 
فعالان اقتصادي تبديل شود. نماينده مردم اصفهان 
و س��خنگوي كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي 
اس��لامي گفت: جدا از اين هر نوع تصميمي كه براي 
فعالان و صاحبان سهام در بازار پيش بيني ناپذيري 
ايجاد مي كند بايد به شدت پرهيز شود. وي افزود: دولت 
مي تواند منابع خود را كه در اختيار بنگاه ها مي گذارد 
نرخ گذاري كند اما اين نرخ گذاري بايد به نحوي صورت 
گيرد تا اشخاصي كه مي خواهند در بنگاه هاي مرتبط 
سرمايه گذاري كنند پيش بيني پذيري دهد. طغياني 
اظهارداشت: آنچه كه اكنون در بازار سرمايه نياز است 
بحث ثبات و پيش بيني پذيري در موضوعاتي همچون 
نرخ ارز، نرخ تورم و ديگر عوامل مرتبط با ثبات اقتصادي 
كشور كه به شكل غيرمستقيم در بازار اثر مي گذارند.

كشف قيمت منطقي خودرو
در بورس كالا

تجارتنيوز| يك عضو كميسيون اقتصادي مجلس 
با مثب��ت تلقي كردن اقدام س��ازمان بورس در عرضه 
خ��ودرو در ب��ورس كالا گفت كه اين اق��دام گامي در 
راستاي كشف قيمت خودرو است. علي رضايي، عضو 
كميسيون اقتصادي مجلس در گفت وگو با تجارت نيوز 
با اشاره به عرضه خودرو در بورس كالا گفت: با اين اقدام 
مي توان انتظار كش��ف قيمت خودرو را داشت منتها 
همه چيز منوط به استقبال مردم است. وي توضيح داد: 
ممكن است علي رغم پايين بودن قيمت خودرو بعد از 
عرضه در بورس كالا، مردم از آن استقبال نكنند؛ مثلا 
ايران خودرو پژو 20۷ را در اين بازار كالايي جهت كشف 
قيمت عرضه كرده اما مردم استقبال نكنند كه بايد در اين 
باره تمهيدات لازم انديشيده شود تا با يك سرخوردگي 
مواجه نشويم. اين عضو كميسيون اقتصادي مجلس با 
تاكيد بر لزوم وجود رقابت در بازار خودرو گفت: اقدام 
سازمان بورس مبني بر اقدام به عرضه خودرو در بورس 
كالا مثبت است كه نتايج آن را مي توان در كاهش قيمت 
و كوتاه شدن دست دلالان مشاهده كرد. البته بايد در 
ادامه فكري براي افزايش كيفيت خودرو شود و اينكه چه 
طور مردم از عرضه خودرو در بازار سرمايه استقبال كنند.

قدرت تشخيص به فعالان  با 
رنگ بندي تخلفات مديران بورسي
بازارسرمايه| س��اجد حاتمي تاجيك، رييس اداره 
رسيدگي به تخلفات ناشران، تشكل هاي خودانتظام 
و ب��ازار س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار در با اش��اره به 
دستورالعمل انتش��ار عملكرد و تخلفات مديران بازار 
سرمايه اظهار كرد: در ارتباط با اين دستورالعمل، چند 
نكته وجود دارد؛ نخست اينكه سهامداران مي توانند از 
وضعيت مديران شركت هايي كه سهام آنها را دارند مطلع 
شوند. همچنين آنها مي توانند از جهت تحصيلي و تجربي 
و هم از نظر عملكرد اين مديران از منظر سوابق كيفري، 
انضباطي يا تخلفاتي آنها آگاهي يابند. او با بيان اينكه اين 
اقدام حركت جديدي اس��ت كه در كشور ايجاد شده و 
سابقه چنين مقرره اي در هيچ كدام از بازارهاي كشور 
تاكنون به اين شكل نبوده، تصريح كرد: انتشار عملكرد 
مديران مي تواند جنبه بازدارندگي براي مديران فعال در 
بازار اوراق بهادار داشته باشد. از آنجا كه مقررات بازار اوراق 
بهادار مقررات حساسي است، مديران با عدم رعايت اين 
قوانين تنها شخصيت حقوقي شركت را در خطر قرار 
نمي دهند، بلكه س��بب تضييع حقوق سهامداران نيز 
مي شوند. او با بيان اينكه نحوه انتشار در اين دستورالعمل 
به شكل هاي مختلفي پيش بيني شده، گفت: در موضوع 
انضباطي، مجازات هايي كه ب��راي هر تخلفي درنظر 
گرفته ش��ده، درجه بندي شده اس��ت و انتشاري كه 
صورت مي پذيرد براساس تكرار مجازات هايي است كه 
در درجات مختلف پيش بيني شده است. براي نمونه، اگر 
مجازات درجه 4 براي مديري در نظر گرفته شود، چنانچه 
آن مدير در طول دو س��ال بيش از يك بار دچار تخلف 
شود، موجب انتشار مي شود يا در تخلف درجه ۵ تكرار 
بيش از دو بار در دو سال، انتشار را در پي خواهد داشت. 
بنابراين، انتشار جرايم يا تخلفات مديران بازار سرمايه 
به معني اين نيس��ت كه هر مديري كه محكوم ش��ده 
است، بلافاصله حكم وي منتشر مي شود، بلكه بر اساس 
شرايط دستورالعمل مصوب ش��وراي عالي بورس كه 
طبقه بندي شده، اقدام خواهد شد. حاتمي تاجيك ادامه 
داد: در موضوع كيفري نيز درجه بندي هايي كه در قانون 
مجازات در نظر گرفته شده، در بحث كيفري و انضباطي 
رنگ بندي شده است؛ رنگ بندي شدن موضوع انتشار نيز 
از اين باب است تا مخاطب عام زماني كه به سامانه انتشار 
عملكرد رجوع مي كند بتواند از طريق رنگ ها تشخيص 
دهد كه عملكرد  مديري كه منتشر شده در كدام گروه 
قرار دارد. او در راس��تاي رنگ بندي جرايم عنوان كرد: 
درجات پايين تر يا با اهمي��ت پايين تر در گروه هايي با 
رنگ زرد يا نارنجي دسته بندي مي شوند. تخلفاتي كه 
اهميت بالاتري دارند و منجر به مجازات هاي شديدي 
شده اند نيز در گروه هاي قرمز يا مشكي قرار مي گيرند. 
بنابراين، سهامدار يا مخاطب مي تواند با مراجعه به پايگاه 
اطلاعاتي انتشار عملكرد مديران، از طريق قرار گرفتن 
مدير در رنگ بندي هاي مختلف به صورت كلي، درجه 
مدير را در راستاي رعايت قوانين و مقررات تشخيص 
دهد. جزييات عملكرد مدير از طريق جست وجو در 
اين پايگاه قابل ملاحظه است و سهامداران مي توانند 

تمامي سوابق كيفري و انضباطي او را مشاهده كنند.

»تعادل«گزارشميدهد

مسير ناهموار  ورود  استارتاپ ها به بورس

آمادگي سازمان بورس براي استفاده از توان علمي دانشگاه ها
مجيد عشقي، رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در 
بيستمين همايش ملي حس��ابداري ايران )تفكرات 
معاصر حسابداري و فناوري هاي نوظهور( كه امروز ۱۶ 
آذر ۱40۱ در سالن همايش هاي برج ميلاد برگزار شد، 
عنوان كرد: به جرات مي توان عنوان كرد كه مهم ترين 
استفاده كننده از اطلاعات مالي و حسابداري، فعالان 
بازار سرمايه اعم از سهامداران، سرمايه گذاران بالقوه، 
ناظران، اعتباردهن��دگان، س��رمايه گذاران در بازار 
بدهي، تحليلگران، مشاوران و تمامي ذي نفعان بازار 
و نهادهاي مالي هس��تند. وي با اعلام اينكه اطلاعات 
حسابداري و حسابرسي براي بازار سرمايه از اهميت 
بسيار بالايي برخوردار اس��ت، افزود: سازمان بورس 
حساسيت بسيار زيادي به منظور استفاده از اطلاعات و 
هم پيشرفت هايي كه در اين حوزه قابل تصور است دارد. 
كه اميدواريم سازمان بورس با راهكارهاي ارايه شده 

در اين همايش، گام هاي خوبي در اين حوزه بردارد.
وي در ادام��ه با ي��ادآوري اينكه در س��ازمان بورس و 
بازار س��رمايه حساس��يت بالايي ب��ر روي اطلاعات 
حس��ابداري و گزارش��گري مالي وجود دارد، اظهار 
كرد: شركت هاي پذيرفته در بورس و همچنين واحد 
حسابداري شركت ها، نيازمند اطلاعات براي تجزيه و 
تحليل صورت هاي مالي و گزارش هاي تفصيلي و ساير 
گزارش ها هستند. عش��قي با بيان اينكه از اطلاعات 
حسابداري در بخش نظارت بر بازارها استفاده بهينه 
مي شود، اظهار كرد: استانداردهاي افشا در حوزه هاي 
مختلف و همچنين گزارش هاي حسابرسي، از جمله 
مباحثي است كه بخش بس��يار پررنگي از حوزه بازار 
س��رمايه را معطوف به خود كرده و بر پايه اين داده ها، 

تصميم گيري هاي بزرگ براي خريد و فروش صورت 
مي گيرد. به گفته رييس سازمان بورس؛ طي سال هاي 
اخير، تعداد مشاركت كنندگان بازار سرمايه به شدت 
افزايش پي��دا كرده اس��ت، در حال حاض��ر روزانه با 
احتساب معاملات ابزارها و نهادهاي مختلف، بيش از 
يك ميليون نفر درگيري مستقيم با بازار سرمايه دارند 
و در مجموع با احتساب سهام عدالت اين آمار به بيش 
از ۶0 ميليون نفر مي رس��د كه اطلاعات منتشر شده 
براي آنها از اهميت بالايي برخوردار اس��ت. وي ادامه 
داد: بنابراين اهميت استفاده از اطلاعات، گزارش هاي 
حسابرس��ي و حسابداري قابل مقايس��ه با سال هاي 
گذشته نيست. وي به چالش هاي متعدد در خصوص 
استانداردهاي حسابداري، الزامات افشا و موارد متعدد 
اش��اره كرد و گفت: در حال حاضر ابزارها و نهادهاي 
مالي بسيار متنوعي در حوزه بازار سرمايه وجود دارد 
كه تقريبا شباهتي به هم ندارند و اهداف راه اندازي آنها 
با هم متفاوت است. بنابراين، اگر بخواهيم با همه اين 
نهادها يكسان برخورد كنيم به طور قطع با چالش مواجه 
شده و اين كار امكانپذير نيست. عشقي با تاكيد به آنكه 
نگاه يكسان به تمامي شركت ها و نهادهاي مالي درست 
نيست، ادامه داد: پويايي در ابزارها و نهادهاي مالي با 
سرعت اتفاق مي افتد بنابراين لزوم مديريت ريسك 
براي آنها بسيار مهم است. وي با اشاره به بهره برداري از 
داده ها جهت افشا، به عنوان يكي از دغدغه هاي اصلي 
حوزه بازار سرمايه، بيان كرد: اطلاعاتي كه به صورت 
عمومي در حال افشا اس��ت، اطلاعاتي است كه قبلا 
مورد استفاده قرار گرفته و سوخت شده است. بنابراين 
ما بايد راه هاي بهتري براي افشا به موقع اطلاعات داشته 

باشيم و اين امر نيازمند تغيير رويكرد و فناوري هاي 
نوين است. به گفته رييس س��ازمان بورس؛ گزارش  
در خصوص برآورد آينده در بازارهاي مالي بسيار مهم 
است چرا كه ش��ركت هاي مالي روي اطلاعات آينده 
بسيار حساس هستند تا بتوانند از روش ها و اطلاعات 
درست در بسترهاي درست اطلاعاتي براي تخمين 
سريع و قابل اتكا استفاده كنند كه يكي از اين بسترها، 
شبكه هاي اجتماعي است تا به تسهيل اطلاعات كمك 
كند. وي عنوان كرد: يكي از مسائل ديگر، بحث كلان 
داده است. در حاضر با كلان داده هايي مواجه هستيم كه 
هم حجم آنها، سرعت توليد و هم سرعت گردش بسيار 
بالايي دارند. از طرف ديگر ناهمگوني عجيبي از ديتاها 
و داده هاي كلان وجود دارد كه ما بايد بتوانيم از كلان 

داده ها در فعاليت هاي خود استفاده كنيم.
به گفته رييس سازمان بورس؛ داده هاي نامرتب را به 
هيچ عنوان نمي توان كنار گذاشت زيرا بخش عمده اي 
از داده هاي در اختيار ما شامل كلان داده هاي نامرتب 
اس��ت اما بايد بتوانيم از اين داده ها به منظور تخمين 
داده هاي آينده اس��تفاده كنيم. وي اف��زود: از كلان 
داده ها مي توان براي تصحيح اشتباهات استفاده كرد 
به نظر مي رسد كه ظرفيت هاي موجود در شبكه هاي 
اجتماعي تخصصي حوزه هاي مالي، مي تواند ما را در 

اين زمينه كمك كند.
عشقي تصريح كرد: سازمان در حوزه مقررات گذاري و 
نظارت بر بازار نيازمن��د نظارت افقي، عمودي و عمقي 
اس��ت تا نظارت ها را از نظر ميزان تعداد بازارها و نهادها 
افزايش و گسترش دهد چرا كه اين روزها ابزارها و بازارها 
بسيار پيچيده ش��ده اند. وي به بحث تطبيق اشاره كرد 

و گفت: بحث تطبيق معضل جدي حوزه شركت هاي 
پذيرفته ش��ده در بورس و نهادهاي مالي است. در حال 
حاضر بالغ بر ۱۵00 شركت در بورس و فرابورس و نهاد 
مالي وجود دارد كه به طور قطع نظ��ارت اين نهادها از 
لحاظ مقررات امكانپذير نيست و در آينده هم با افزايش 
تعداد نهادها، كارها بسيار پيچيده خواهد شد. وي افزود: 
با استفاده از تكنولوژي هاي جديد مي توان بسياري از 
قواعد، حسابرسي و حس��ابداري و همچنين مقررات 
در حوزه حاكميت شركتي را با استفاده از قراردادهاي 
هوش��مند پياده سازي كرد. وي بر اس��تفاده از مديران 
تطبيق به منظور رعايت مقررات در ش��ركت ها تاكيد 
كرد. عش��قي عنوان كرد: به طور كلي حسابداري يك 
كار ماش��يني نيست و در طول س��ال هاي گذشته هم 
آموزش هاي بس��يار زيادي در حوزه حسابداري وجود 
داش��ته كه نيازمند تغييرات جدي است. اگر خواهان 
اس��تفاده از كلان داده، قراردادهاي هوشمند در حرفه 
حس��ابداري و تهي��ه گزارش هاي مالي هس��تيم بايد 
بحث آموزش هاي حس��ابداري و حسابرسي را جدي 
گرفته و به پيش��رفت هاي متناس��ب با اين موضوعات 
برسيم. رييس س��ازمان بورس تاكيد كرد: بهتر است در 
متون درسي هم طرح هاي خوبي براي اين منظور داشته 
باشيم تا به هدف مورد نظر برسيم.وي خاطرنشان كرد: 
س��ازمان بورس آمادگي كامل دارد در حوزه استانداردها 
از جامعه دانش��گاهي و گروه هاي علمي كمك گرفته و 
همچنين در حوزه تعيين استانداردها و در حوزه استفاده از 
تكنولوژي هاي روز براي كنترل بسياري از مقررات حاكم، 
پيشقدم شود. سازمان آمادگي لازم براي سرمايه گذاري در 
اين حوزه ها را دارد تا از توان علمي دانشگاه ها استفاده شود.



گروه راه و شهرسازي|
همان طور كه انتظار مي رفت، ديروز مجلس يازدهم به 
مهرداد بذرپاش براي تصدي وزارت راه و شهرسازي راي 
اعتماد داد. ديروز در غياب رييس دولت س��يزدهم در 
دفاع از وزير پيشنهادي راه و شهرسازي خود به مجلس، 
6 نماين��ده مجلس به عنوان مخالف و موافق هر يك به 
مدت 15 دقيقه سخن گفتند و سپس مهرداد بذرپاش 
نيز پشت تريبون قرار گرفت و سخناني را به صورت كلي 
درباره حوزه هاي مرتبط با وزارت راه و شهرسازي ايراد 
كرد و در نهايت، پس از راي گيري از نمايندگان مجلس، 
او با 1۸۷ راي مواف��ق، 6۴ راي مخالف، ۷ راي ممتنع و 
5 راي باطله از مجم��وع ۲6۳ نماينده حاضر، وزير راه و 

شهرسازي شد و به هيات دولت سيزدهم راه پيدا كرد.
مهم ترين بخش اظهارات بذرپاش در جلس��ه ديروز 
مجلس آنجا بود كه به هزينه ۲۸00 هزار ميليارد توماني 
ساخت ۴ ميليون مسكن در ۴ سال اشاره كرد. مساله اي 
كه اقتصاددانان و كارشناسان مسكن از حدود دو سال 
قبل و در زمان تدوين قانون موس��وم به جهش توليد 
مس��كن در مجلس به نمايندگان مجلس و سپس در 
دوران مبارزات انتخاباتي رياست جمهوري به ابراهيم 
رييس��ي، كانديداي رياست جمهوري گوشزد كردند. 
نمايندگان مجلس و به ويژه اعضاي كميسيون عمران 
به عنوان طراح قانون جهش توليد مسكن در آن زمان 
و طي 1۷ ماه گذش��ته همواره اعلام كرده اند كه شيوه 
تامين مالي اين ابرپروژه در قانون يادشده پيش بيني 
شده است. رستم قاسمي، وزير سابق راه و شهرسازي 
نيز اين مساله را همواره تاييد مي كرد اما ديروز مهرداد 
بذرپاش بدون اشاره به اين مكانيسم قانوني- كه البته 
صرفا روي كاغذ آمده و تاكنون قابليت اجرا نداش��ته 
اس��ت- گفت: »بايد راه��ي براي تامي��ن منابع مالي 
پروژه ها پيدا كنيم. روش هاي جديدي لازم است.« به 
اين ترتيب، وزير تازه راه و شهرسازي نيز خود به خوبي 
مي داند كه مكانيسم تصريح شده در قانون جهش توليد 
مسكن مصوب 1۷ مرداد 1۴00 قابليت اجرا ندارد و از 
همين رو، نمايندگان مجلس را به پيدا كردن شيوه اي 
تازه براي تامين مالي اين ابرپروژه دعوت مي كند. اين 
ماجرا البته يك روي سكه است، روي ديگر سكه لزوم 
پرداخت حداقل ۴0 ميليون تومان از سوي متقاضيان 
مس��كن دولتي براي مشاركت در س��اخت مسكن و 
همچنين بازپرداخت تس��هيلات اعطاي احتمالي از 
سوي نظام بانكي اس��ت. از آنجا كه مخاطبان مسكن 
دولتي اغلب از قشر متوسط و ضعيف جامعه هستند 
و در كوران جهش هاي تورمي سال هاي اخير بيش از 
هميشه توان مالي خود را از دست داده اند، تامين پيش 
پرداخت و همچنين بازپرداخت اقساط تسهيلات براي 
آنها يا براي بخش قابل توجهي از آنها مقدور نيس��ت. 
مشكلات مسكن دولتي البته رويه هاي ديگري نيز دارد 
از جمله انجام س��اخت و سازهاي احتمالي در بيابان و 
آنچه كه شهرهاي جديد خوانده مي شود. شهرهايي 
كه فاقد زيرساخت هاي ش��هري همچون بهداشت، 
درمان، آموزش، مسجد، كلانتري، خيابان، حمل و نقل 
عمومي به شهرهاي اصلي و مادر و حتي آب آشاميدني 
سالم نيس��تند و از همين رو، هزينه هاي خانه سازي 
دولتي، فراتر از ۲۸00 هزار ميليارد تومان و طولاني تر 
از زمانبندي ه��اي اعلامي از س��وي دولت و مجلس 
خواهد بود. نمون��ه چنين رويكردي در حال حاضر در 
قالب ايجاد شهرهاي جديد پرديس، پرند و هشتگرد 
پيش روي مردم و مسوولان قرار دارد. شهرهايي فاقد 
امكان��ات و حتي فاقد جمعيت از پيش تعيين ش��ده. 
در عين حال، طي دو س��ال گذشته بحث هاي زيادي 
درباره عامل كانوني و مركزي بحران مس��كن –تورم 
و سياس��ت هاي تورم زا- در ايران صورت گرفته است 
و حتي مركز پژوهش هاي مجلس نيز در يك گزارش 
علمي اعلام كرد كه فضاي اقتصاد كلان بر بازار مسكن 
سايه انداخته است و تا زماني كه نوسان هاي شديد در 
شاخص هاي اقتصاد كلان نظير تورم و نرخ ارز تعديل 

نشوند، مشكل سرپناه نيز حل نخواهد شد.

    موافقت كميسيون عمران
در حالي كه بذرپاش به هنگام طرح سوال درباره شيوه 
تامين مالي ساخت مس��كن دولتي هيچ اشاره اي به 

مكانيسم طراحي شده از سوي كميسيون عمران در 
قانون جهش توليد مسكن نكرد و از نمايندگان مجلس 
خواست كه شيوه جديدي را براي تامين مالي اين پروژه 
پيدا كنند، كميسيون عمران با بذرپاش اعلام موافقت 
كرد. براساس اين گزارش، پيش از اظهارات ۳ نماينده 
مخالف و ۳ نماينده مخالف وزارت بذرپاش، ذبيح الله 
اعظمي س��خنگوي كميسيون كش��اورزي مجلس 
شوراي اس��لامي از موافقت اين كميس��يون با وزير 
پيشنهادي راه و شهرسازي خبر داد.عبدالجلال ايري 
سخنگوي كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي 
نيز در گزارش خود از موافقت اين كميس��يون با وزير 

پيشنهادي راه و شهرسازي خبر داد.

    بايد برنامه مسكن خود را اعلام مي كرد
مهدي عس��گري نماينده مردم ك��رج در مجلس در 
مخالفت با وزير پيش��نهادي راه و شهرسازي پشت 
تريبون ق��رار گرفت و ب��ا تاكيد بر ض��رورت تحقق 
وعده دولت در حوزه س��اخت س��الانه يك ميليون 
واحد مس��كوني اظهار كرد كه وزير پيشنهادي راه و 
شهرس��ازي بايد برنامه خود را صراحتا در اين حوزه 
اعلام مي ك��رد. وي گفت: امروز در آس��تانه تصميم 
مهمي در مجلس ش��وراي اسلامي هس��تيم و براي 
وزارتخانه اي تصميم مي گيريم كه زيرس��اخت هاي 
اساس��ي كش��ور را در بر مي گيرد. ما امروز در حوزه 
حمل و نقل زميني، دريايي و هوايي چالش هاي زيادي 
داريم. پيشرفت كش��ور در حوزه اقتصادي وابسته به 
ارتباط با همسايگان از طريق خطوط ترانزيتي شمال 
به جنوب و شرق به غرب است كه همه اينها به وزارت 
راه و شهرسازي برمي گردد. مهم ترين موضوعي كه در 
اين وزارتخانه وجود دارد بحث زمين و مسكن است. 

    از رستم مديرتر نيست!
مجتبي يوسفي عضو كميسيون عمران مجلس نيز در 
مخالفت با گزينه پيشنهادي وزارت راه و شهرسازي با 
بيان اينكه »آقاي بذرپاش مدير اس��ت اما قطعاً از آقاي 
قاسمي مديرتر نيست«، گفت: آيا در حوزه تخصصي در 
بين يك ميليون نفر مهندس و چندين ميليون فعال در 
حوزه شهرسازي، حمل و نقل و كريدورهاي بين المللي، 

يك نفر نبود كه معرفي شود؟

    به معترضين حكمراني چه بگوييم؟
وي گفت: از رياست محترم  جمهوري تشكر مي كنم كه 
اين شجاعت را داشت كه بعد از تشكيل كابينه اگر وزير 
يا استانداري كوتاهي كرد، خودش پيش قدم شود كه 

اين كار قابل احترامي است. 
مجتبي توانگر نماينده مردم تهران در مجلس شوراي 

اس��لامي نيز در مخالف��ت با وزي��ر پيش��نهادي راه و 
شهرس��ازي گفت: آقاي رييسي ما در جريان نيروهاي 
انقلاب با عده قليلي كه در خيابان، اغتش��اش و آشوب 
مي كنند مرزبندي داري��م و با تمام وجود براي امنيت، 
رفاه و آرامش مردم در مقابل اين جماعت داعش صفت 
مي ايستيم اما معترضين براي ما مهم و محترم هستند. 
بر اساس نظرسنجي نهادهاي دولت جنابعالي، درصد 
بالايي از مردم به اين روش حكمراني در دولت معترض 
هستند مي خواهيم به س��وال معترضين چه بگوييم؟ 
براي هر پس��تي بگوييم؛ همان آقايي كه هميشه براي 
شهرداري تهران مطرح است؟ همان آقايي كه هميشه 
براي وزارت رفاه، وزارت صمت و اكنون راه و احتمالا براي 
سازمان برنامه مطرح بوده و هست؟ فكر مي كنيد بازتاب 
اين انتخ��اب در جامعه و اين بخ��ش از مردم معترض، 
پالسي براي اصلاح حكمراني در دولت و مجلس است؟

وي بيان كرد: امروز روز دانش��جو است و آقاي بذرپاش 
سوابق بسيار خوبي در جنبش دانشجويي دارد. نگذاريد 

جنبش دانشجويي با اين انتخاب نااميد شود.

    بذرپاش روحيه انقلابي دارد
حسين حاتمي نماينده مردم كليبر در مجلس به عنوان 
موافق وزير پيشنهادي وزير راه و شهرسازي گفت: سوابق 
وزير پيش��نهادي راه و شهرسازي نشان دهنده كارنامه 
درخشان عملكرد اوس��ت و بذرپاش مي تواند با روحيه 

انقلابي اش سرسلسله مديران گام دوم انقلاب باشد.
وي اظهار كرد: بذرپاش دكت��راي مديريت تكنولوژي 
داش��ته و رش��ته تحصيلي او يك ميان رشته در حوزه 
مديريت است، بررسي س��وابق بذرپاش در حوزه هاي 
مختلفي همچون ديوان محاسبات، نمايندگي مجلس 
شوراي اسلامي، معاونت رياست جمهوري و موارد ديگر 

نشان دهنده كارنامه درخشان اوست. 

    مجلس را خوب مي شناسد
كيومرث س��رمدي عضو هيات رييس��ه كميسيون 
اجتماعي مجلس در موافقت با گزينه پيش��نهادي 
وزارت راه و شهرسازي گفت: مهرداد بذرپاش از نظر 
كارآمدي توانايي بالايي دارد و مجلس را نيز خوب 
مي شناس��د. وي گفت: آقاي بذرپ��اش ثابت كرده 
اس��ت كه به لحاظ كارآمدي توانايي بالايي دارد و 
هم مجلس شوراي اسلامي را خوب مي شناسد و هم 
جايگاه نمايندگان را به لحاظ تجربه اي كه در هيات 

رييسه داشته است به خوبي مي داند.

    توان راهبردي دارد
مجتبي ذوالنوري عضو كميسيون امنيت ملي مجلس 
در موافقت با گزينه پيشنهادي وزارت راه و شهرسازي 

گفت: با توجه ب��ه اينكه اي��ن وزارتخانه مديريتي 
پيچيده و چند تخصصي و چند رشته اي دارد، آنچه 
كه لازم است توان راهبردي در اين وزارتخانه است 

كه آقاي بذرپاش اين خصوصيت را دارد.

    بذرپاش: منابع مالي مي خواهيم
وزير پيش��نهادي راه و شهرسازي نيز ديروز در مجلس 
با بيان اينكه اي��ن وزارتخانه پنج صنعت ريلي، هوايي، 
دريايي، ساختمان و حمل و نقل را تحت پوشش دارد، 
اظهار كرد: برخ��ي مي گويند كه بن��ده برنامه اي ارايه 
نكرده ام، همين افراد در كميسيون ها حضور پيدا كرده 
و بعد از طرح انتقادشان از جلسه خارج شدند حال اينكه 

اگر مي ماندند برنامه هايم را هم مي شنيدند.
وزير پيشنهادي راه و شهرسازي با بيان اينكه اتمام 
پروژه هاي نيمه تمام به منابع مالي نياز دارد، ادامه داد: 
روش هاي تامين مالي براي اجراي پروژه ها مهم است، 
من رس��ما در ديوان محاسبات بودم و از بودجه خبر 
دارم، بايد راهي براي تامين منابع مالي براي اجراي 
پروژه ها پيدا كنيم. روش هاي جديدي لازم اس��ت 
تا بتوان مصوبات مجلس ش��وراي اسلامي همچون 
س��اخت چهار ميليون مسكن را اجرا كرد. ما كمبود 
مهندس و تكنس��ين فني براي ساخت ساختمان و 

ساير متخصصان براي احداث نداريم.

    مسكن نيازمند 2800 همت
وزير پيش��نهادي راه و شهرس��ازي در ارزيابي براي 
ميزان بودجه لازم براي ساخت چهار ميليون مسكن 
با مت��راژ 100 متر گفت: نزديك ب��ه دو برابر بودجه 
عمراني كشور يعني ۲۸00 هزار ميليارد تومان براي 
س��اخت چهار ميليون مس��كن نياز داريم، پس فكر 
نكنيد اگر از ساخت مسكن كوتاه آييم مقصر دولت 
است يا برعكس مقصر مجلس است، ما همه در يك 
كشتي نشس��ته ايم و همه براي ايران و نظام تلاش 

مي كنيم مگر مي توان براي مردم كاري نكرد.
بذرپاش با بيان اينكه وزارت راه و شهرسازي وزارت اميد 
است، تصريح كرد: يكي از مشكلات براي ساخت مسكن 
زمين احتكار شده است، دولت ها و مجالس قبلي كاري 
نكردند و قيمت ملك افزايش پيدا كرد كه بايد براي آن 
چاره انديشي كرد. احتكار غيرقابل قبول زمين در شهرها 
وجود دارد. براي ساخت مسكن يك روش واگذاري زمين 
به افراد سازنده است، همچنين زمين رايگان و انبوه سازان 
و پيمانكاران بزرگ كه داراي منابع مالي هستند، داده 
شود و دولت در قالب اس��نادي با آنها تبادل مالي كند. 
روش ديگر نوسازي بافت هاي روستايي و شهري است 
كه در ش��هرهاي بزرگ ش��هرداري ها مجوز لازم براي 

ساخت مسكن را مي دهند.
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شهرداري تهران به دنبال 
»اجاره واگن « براي مترو

معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران از پيگيري 
براي اجاره واگن به منظور حل مشكل كمبود قطارهاي 
خطوط مترو ش��هر تهران خبر داد. به گزارش ايس��نا، 
جلال بهرامي با بيان اينكه اينك��ه افزايش واگن تنها 
راهكار مشكل كمبود قطار است، افزود: درحال پيگيري 
براي »واگن اجاره اي« هستيم چرا كه ساخت و خريد 
واگن بيش از دو س��ال به طول خواهد انجاميد. معاون 
حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران در پايان تأكيد 
كرد: باتوجه به اينكه آمار مسافران مترو، روز به روز در 
حال افزايش است و آمار به دوران پيش از شيوع كرونا 
نزديك شده، ضمن اينكه تعداد ايستگاه هاي فعال هم 
نسبت به گذشته بيشتر شده است، اجاره واگن راهگشا 
و پاسخگوي مساله س��رويس دهي بهتر خواهد بود تا 
زماني كه واگن هاي خريداري شده به ناوگان تزريق شود.

شروط دريافت اضافه بناي 
تشويقي اعلام شد 

حميدرضا صارمي معاون شهرسازي و معماري شهرداري 
ته��ران از اجراي بند 15 مصوبه كميس��يون ماده 5 در 
خصوص اعطاي طبقات تشويقي در بافت فرسوده خبر 
داد و گفت: بند 15 كميسيون ماده 5 در خصوص اعطاي 
طبقات تشويقي در بافت فرسوده به تمامي مناطق ۲۲ 
گانه شهر تهران ابلاغ شده است. وي افزود: برابر اين ماده 
قانوني در كوچه هاي عرض 6 متر به بالا س��اكنان بافت 
فرسوده با يك طبقه تشويقي مي توانند ۴ طبقه بسازند 
همچنين در كوچه هاي ۸ تا 10 متر با يك طبقه تشويقي 
ساكنان بافت فرسوده مي توانند ساختمانشان را 5 طبقه 
بسازند. معاون شهردار تهران با بيان اينكه در كوچه هاي 
10 متر به بالا س��اكنان در صورت نوسازي تابع طرح 
تفصيلي شهر تهران هستند، ادامه داد: با توجه به اينكه 
اين بند قانوني ابلاغ شده اس��ت اميدواريم شهرداران 
مناطق نسبت به معرفي و تبليغ اين بسته تشويقي به 

شهروندان به ويژه ساكنان بافت فرسوده تلاش كنند.

علت خرابي پله برقي ها
سرقت تجهيزات يا تحريم؟

نايب رييس كميس��يون خدمات شهري شوراي شهر 
 تهران گفت: من شخصا پيگير موضوع كاهش خرابي 
پله برقي هاي پل هاي مكانيزه هس��تم، ام��ا تا امروز در 
مذاكراتي كه با مسوولان سازمان زيباسازي شهرداري 
داشته ام، موضوع س��رقت از پله برقي ها به عنوان يك 
مشكل رايج مطرح نشده است. مهدي بابايي، نايب رييس 
كميسيون خدمات شهري شوراي شهر تهران در اين باره 
به ايلنا گفت: س��رقت هايي كه از پله هاي برقي پل هاي 
مكانيزه رخ مي دهد، به ش��كل موردي و اندك است و 
تاكنون سازمان زيباسازي مساله سرقت از پله برقي هاي 
را به عنوان يك مساله حاد و جدي به شوراي شهر اعلام 
نكرده است. عضو شوراي شهر تهران تاكيد كرد: با توجه به 
اينكه پله برقي هاي پل هاي مكانيزه در طول روز نگهبان 
دارد و شب ها نيز درب ورودي اين پله ها قفل مي شود، 
اساسا امكان سرقت از اين پله برقي ها اندك است. البته 
مسووليت اصلي نگهداري از پله برقي هاي هر پل مكانيزه، 
برعهده پيمانكار مربوط به آن پل اس��ت و نگهبانان نيز 
توسط همين پيمانكاران استخدام مي شوند و اگر سرقتي 
رخ بدهد، نگهبانان هر پل بايد پاسخگوي علت وقوع آن 
باشند. بابايي در بخش ديگري از صحبت هايش با تاكيد 
بر كاهش محسوس آمار خرابي و خاموشي پله برقي هاي 
تهران در يك سال گذشته گفت: مطابق آماري كه اخيرا 
از سامانه 1۳۷ شهرداري تهران دريافت كرده ام، ميزان 
شكايت شهروندان از خاموشي يا خرابي پله برقي هاي 
پل هاي مكانيزه تهران در آبان 1۴01 نسبت به ماه مشابه 
سال گذشته نصف شده است. اين مساله نشان مي دهد 
كه بخ��ش زيادي از پله برقي هايي كه پيش از اين بر اثر 
خرابي يا ب��ه دلايل ديگر خاموش بودند، اكنون به مدار 
فعاليت بازگشته اند. اگرچه ما هنوز با نقطه مطلوب يعني 
رسيدن به خاموشي صفر فاصله داريم و براي تحقق اين 
هدف، سازمان زيباسازي بايد رويكرد نظارت هوشمند 
بر پله برقي ها را در پيش بگيرد. او ادامه داد: در يك سال 
گذشته، بس��ياري از پله برقي هاي پل هاي مكانيزه به 
صورت كامل اورهال ش��ده اند و اكن��ون ما به دنبال آن 
هستيم كه شيوه نظارت سنتي بر خرابي يا خاموشي اين 
پله ها را به نظارت هوشمند تبديل كنيم تا بتوانيم به آمار 
خاموشي صفر در پل هاي مكانيزه برسيم. در حال حاضر 
ناظرين سازمان زيباسازي به صورت ميداني گزارشات 
دريافتي از ش��هروندان درباره خاموشي پله برقي ها را 
صحت سنجي مي كنند و به محض مواجه شدن با خرابي 
يك پله برقي، تيم هاي سرويس و نگهداري را به محل 
اعزام مي كنند، ولي ما به دنبال طراحي سامانه هوشمندي 
هس��تيم كه بتواند به صورت آنلاين موضوع خرابي يا 
خاموشي يك پله برقي را به سازمان زيباسازي اعلام كند 
تا ديگر نيازي به اعزام ناظران به شكل ميداني نباشد. او 
تاكيد كرد: طبق آخرين مذاكراتي كه با مسوولان سازمان 
زيباسازي شهرداري تهران داشتم، اكنون اين سازمان 
به دنبال اجراي طرحي با كمك يك شركت دانش بنيان 
داخلي است تا سامانه اي براي نظارت هوشمند بر خرابي 
يا خاموشي پله برقي ها طراحي شود تا به محض اينكه 
هر پله برقي به علت خرابي يا علل ديگر دچار خاموشي 
شد، موضوع به صورت آنلاين در سامانه اطلاع داده شود تا 
تيم هاي سرويس و نگهداري براي بررسي مساله به محل 
قرارگيري آن پله برقي اعزام ش��وند. بر اين اساس قرار 
است سنسورهايي به تمام پله برقي ها نصب شود و اين 
سنسورها هم به يك داشبورد مديريتي در سازمان 
زيباسازي متصل شود تا بتوان به صورت لحظه اي 
بر خاموش��ي پله برقي هاي پل هاي مكانيزه نظارت 
كرد. وي تصريح كرد: خوشبختانه در روزهاي اخير 
قرارداد بين سازمان زيباسازي و يك شركت دانش 
بنيان داخلي در اين زمينه بسته شده است و در آينده 
نزديك تمام پله برقي هاي پل هاي مكانيزه تهران به 
صورت آنلاين به سامانه هوشمند متصل خواهند شد.

آلودگي هوا
در شهرهاي بزرگ تا 21 آذر 

مديركل پيش بيني و هشدار سازمان هواشناسي 
گفت: تا دوشنبه هفته آينده در شهرهاي صنعتي 
و پرجمعيت افزايش غلظ��ت آلاينده هاي جوي و 
كاهش كيفي��ت هوا را داريم. ص��ادق ضياييان در 
گفت وگو با فارس اظهار كرد: روزهاي پنجش��نبه، 
جمعه هفته جاري در برخي مناطق گيلان، غرب 
مازندران، شمال اردبيل، خراسان جنوبي، شمال 
هرم��زگان و ارتفاعات كرمان افزاي��ش ابر و بارش 
پراكنده پيش بيني مي ش��ود. روز ش��نبه 19 آذر 
در بخش هايي از كرمان، ف��ارس، هرمزگان، يزد، 
سيستان و بلوچستان و ارتفاعات زاگرس مركزي 
بارش خواهيم داشت و اين شرايط روز يكشنبه در 
خراسان جنوبي، سيستان و بلوچستان، هرمزگان، 
جنوب ي��زد و برخي مناطق كرمان حاكم اس��ت. 
ضياييان گفت: تا دوشنبه هفته آينده در شهرهاي 
صنعتي و پرجمعيت افزايش غلظت آلاينده هاي 
جوي و كاهش كيفيت هوا را داريم.روزهاي جمعه 
و ش��نبه پيشِ  رو وزش باد به نس��بت ش��ديد در 
نوار ش��رقي كشور پيش بيني مي ش��ود. مديركل 
پيش بيني و هشدار سازمان هواشناسي گفت: از 
جمعه تا يكش��نبه ۲0 آذر در شرق و جنوب شرق 
كشور شامل استان هاي كرمان، خراسان جنوبي، 
سيستان و بلوچستان همچنين شرق هرمزگان و 

جنوب يزد دما بين 5 تا ۸ درجه كاهش مي يابد.

افزايش مهاجرت
رانندگان ايراني به اروپا

نايب رييس كانون انجمن هاي صنفي كاميونداران گفت: 
در حال حاضر در اروپا تعداد كاميون شركت هاي حمل 
و نقل افزايش يافته اما با كمبود راننده مواجه شده اند و به 
همين دليل از رانندگان ايراني استقبال شده و مهاجرت 
رانندگان ايراني افزايش يافته است، گفته مي شود در حال 
حاضر تعداد رانندگان ايراني و پاكستاني در شركت هاي 
حمل و نقل اروپايي زياد اس��ت. سيد جلال موسوي، 
نايب رييس كانون انجمن هاي صنفي كاميونداران كشور 
در گفت وگو با ايلنا درباره روند اجراي نامناس��ب طرح 
نوسازي ناوگان كاميون و شرايطي كه باعث شد برخي 
از رانندگان عطاي نوسازي را به لقايش ببخشند و قيد 
كاميون نو را بزنند، اظهار كرد: مشكلاتي باعث شد كه اين 
طرح به درستي به اجرا نرسد و يكي از دلايلي كه منجر به 
عدم ترخيص كاميون هاي وارداتي شد بحث عدم ارايه 
گواهي اسقاط بود. طبق قانون براي واردات هر دستگاه 
كاميون نو و سه سال كاركرده و كمتر اروپايي بايد يك 
دستگاه كاميون فرس��وده اسقاط مي شد اما رانندگان 
امكان اسقاط را به دليل افزايش قيمت كاميون از دست 
دادند.  وي ادامه داد: البته هفته گذشته با موافقت مجلس 
مشكل عدم گواهي اس��قاط در بحث نوسازي ناوگان 
براي رانندگان كاميون حل شد و هر متقاضي مي تواند 
در صورت عدم گواهي اسقاط 5 درصد ارزش كاميون 
وارداتي را بپردازد و اين 5 درصد در كاميون هايي با ارزش 
۳ ميليارد تومان تقريبا به چيزي حدود 150 ميليون 
تومان مي رس��د. پرداخت 5 درصد از ارزش كاميون به 
جاي ارايه گواهي اس��قاط تنها مشمول كاميون هايي 
مي ش��ود كه قبل از تاريخ آبان ماه س��ال جاري ثبت 
سفارش ش��ده اند و ثبت سفارش ها و خريد كاميون ها 
پس ازاين تاريخ مشمول ارايه گواهي اسقاط خواهد شد.  
نايب رييس كانون انجمن هاي صنفي كاميونداران با بيان 
اينكه شخصا مخالف اين رويه هستم، گفت: ارايه گواهي 
اسقاط حذف نشده است و نبايد هم حذف شود چراكه 
انجام واردات بدون اسقاط كاميون هاي فرسوده نه تنها به 
نوسازي ناوگان منجر نمي شود بلكه ترافيك كاميون هاي 
باري ديوانه كننده خواهد شد و كاميون هاي فرسوده بايد 
از ترافيك خارج شوند. وي تاكيد كرد: اما در همين مدت 
زمان قيمت هاي كاميون هاي مشمول اسقاط افزايش 
يافت به طوريكه قيمت ها از ۲50 ميليون تومان به بيش 
از يك ميليارد تومان رسيد و ديگر اسقاط براي متقاضيان 
كاميون هاي نو صرفه اقتصادي ندارد. موس��وي افزود: 
معتقدم نوسازي ناوگان و واردات كاميون اساسا بدون 
برنامه بود، مشكل اين بود كه تمركز بر واردات كشنده 
اس��ت اين در حالي است كه در بحث بار خرد با كمبود 
ناوگان مرتبط با آن )كاميونت( مواجه هستيم و به طور 
قطع در جابه جايي بارهاي خرد با خودروهاي سنگين به 
مشكلاتي بر مي خوريم. از سوي ديگر بازار از خاور اشباع 
شده و به حدي خاور در ناوگان وجود دارد كه با مازاد اين 
ناوگان و س��رگرداني آن مواجه ايم. نايب رييس كانون 
انجمن هاي صنفي كاميونداران گفت: واردكنندگان 
كاميون ها در ايران به دليل نداشتن گواهي اسقاط چند 
ماه سرگردان بودند و امكان استفاده از اين كاميون ها را 
نداشتند. در اين مدت به طور كلي تورم در ايران و در دنيا 
افزايش يافت و كاميون  هم مانند ساير كالاها گران شد و 
به دنبال آن قدرت خريد رانندگان هم كاهش پيدا كرد.

وي تاكيد كرد: البته قيمت كاميون هاي توليد داخل هم 
افزايش يافت به طوري كه قيمت يك دستگاه فوتون در 
تيرماه سال گذشته در شرايط پرداخت نقد ۲ ميليارد و 
۲00 تومان بود امروز قيمت اين مدل كاميون در بازار به 
۳ ميليارد و ۷00 ميليون تومان رسيده اين در حالي است 
كه متقاضيان براي خريد اين كاميون بايد 9 ماه در نوبت 
تحويل بمانند. وي با اشاره به مهاجرت رانندگان كاميون 
از كشورمان به كشورهاي اروپايي گفت: در حال حاضر 
در اروپا تعداد كاميون شركت هاي حمل و نقل افزايش 
يافته اما با كمبود راننده مواجه شده اند و به همين دليل 
از رانندگان ايراني استقبال شده و مهاجرت رانندگان 
ايراني افزايش يافته است، گفته مي شود در حال حاضر 
تعداد رانندگان ايراني و پاكستاني در شركت هاي حمل 
و نقل اروپايي زياد است. البته رانندگان براي پذيرش در 
اين شركت هاي اروپايي و كار در اين كشورها آزمون هاي 
استاندارد را پشت س��ر مي گذارند تا مجوز كار داشته 
باشند. ارايه امكانات مناسب به رانندگان در اين كشورها 
باعث شده رانندگان ايراني هم به اين كشورها براي كار 

مهاجرت كنند.

بذرپاش براي حل مشكل تامين مالي انبوه سازي دولتي سوال جديد طرح كرد

وزير جديد راه و شهرسازي در مجلس: بايد راهي براي تامين منابع مالي پروژه ها پيدا كنيم!

2800 همت براي اجراي وعده دولت

پس از راي اعتماد مجلس ب�ه مهرداد بذرپاش 
ب�راي وزارت راه و شهرس�ازي، عل�ي نيكزاد، 
نايب رييس مجلس در صفحه توييتر خود نوشت: 
»تامين مس�كن مورد نياز مردم از اولويت هاي 
مهم كشور است. رفع موانع آن نياز به اقدامات 
فوري و عاجل دارد. بايد دكتر بذرپاش را كمك 
كرد تا با تكيه بر نيروي جواني، نگاه برنامه محور، 
اس�تفاده از تجربيات به دس�ت آمده و حمايت 
همه جانبه دولت و مجلس اين خواس�ت اصلي 

مردم و وعده مهم دولت را محقق سازد.«
در عي�ن حال، بيت الله س�تاريان، كارش�ناس 
مس�كن درباره انتخاب بذرپاش به عنوان وزير 
راه و شهرسازي گفت: ش�ايد بيش از ۱۰ درصد 
موضوع مسكن در اختيار وزارت راه و شهرسازي 
نباش�د و نبايد فكر كني�م اگر مس�وولان اين 
وزارتخانه را تغيير داديم، مشكل مسكن برطرف 
مي شود. س�اختارهاي اقتصاد بايد براي توليد 
س�الانه يك ميليون خانه فراهم باشد؛ وزارت 
اقتص�اد، بان�ك مرك�زي، وزارت صمت و حتي 

وزارت خارجه با موضوع مسكن مرتبط هستند.
ستاريان در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: موضوع 
مسكن فقط زمين و بسترسازي براي خانه سازي 
نيست؛ مس�اله اصلي به ساختارهاي اقتصادي 
ناكارآم�د برمي گ�ردد. در بخش مس�كن بايد 
تس�هيلات، انواع ابزاره�اي مال�ي، فاينانس، 
سرمايه گذاري خارجي، صكوك، اوراق مشاركت 
و غيره فعال شود كه ۹۰ درصد اين موارد خارج از 

اختيارات وزارت راه وشهرسازي است.
س�تاريان خاطرنش�ان كرد: صنعت ساختمان 
تمام س�طح كش�ور را در اختيار دارد. از معادن 
گرفته تا توليد مصالح، س�اختارهاي مرتبط با 
منابع مالي، بخش ه�اي دولتي و خصوصي. من 
نمي فهمم چرا اينقدر موضوع مسكن را به وزارت 
راه و شهرسازي گره زده ايم. وزارت اقتصاد، بانك 
مركزي، وزارت صمت و حت�ي وزارت خارجه با 
موضوع مسكن مرتبط هستند. ساختارها براي 
توليد س�الانه يك ميليون واحد مس�كوني در 

وزارتخانه هاي مذكور بايد تقويت شود.

 مشكل مسكن با تغيير وزير حل نمي شود
خارج از پارلمان

در شرايطي مهرداد بذرپاش به عنوان وزير راه و 
شهرسازي از مجلس راي اعتماد گرفت كه طرح 
برخي اظهارنظرهاي نمايندگان مخالف وزارت او، 

باعث ايجاد حواشي در مجلس است.
به گزارش ايسنا، توانگر با طرح انتقاداتي از معرفي 
»بذرپاش« گفت: آقاي نيكزاد نايب رييس مجلس 
با تجربه و تخصص در حوزه مسكن به دليل عدم 
همكاري بانك ها در ارايه تسهيلات براي ساخت 
مسكن پيشنهادات تصدي وزارت راه را نپذيرفت 
حالا بذرپاش كه نه تخصص و نه تجربه دارد چه 

چيزي در خود ديد كه اين پيشنهاد را پذيرفت؟
در جري�ان صحبت ه�اي توانگ�ر تع�دادي از 
نمايندگان مشخصا سيد نظام موسوي نماينده 
تهران با فريادهاي بلند به اظهارات توانگر واكنش 
نش�ان داد تا جايي كه برخي از نمايندگان سعي 
در آرام كردن او داش�ته و موس�وي را به سمت 
صندلي اش بردن�د. بعد از اينكه موس�وي روي 
صندلي خود نشست، اردشير مطهري نماينده 
گرمسار با فرياد به توانگر اعتراض مي كرد تا جايي 

كه رييس مجلس از او خواس�ت كه نظم جلسه 
را رعايت كند. بعد از اتمام صحبت هاي توانگر، 
آزادي خواه او را به س�مت صندلي اش همراهي 
كرد اما موسوي نماينده اردبيل با فريادهاي بلند 
به توانگ�ر گفت: اين حرف هاي�ت براي مجلس 
بد اس�ت و آبروي مجلس و نظام را مي برد. بعد از 
توانگر، رضاخواه نماينده تهران به عنوان موافق 
وزارت »بذرپاش« در پش�ت تريب�ون رفت و در 
ابتداي صحبت هايش گفت: بسيار متاسفم كه 
از تريبون مجلس براي اغراض شخصي استفاده 
مي ش�ود؛ مخالف از س�كوت آقاي بذرپاش در 
خصوص اتفاقات اخير س�خن گفت منتها بايد 
گفت آن بولت�ن نويس هايي كه مطالب خلاف را 
به رهبري نسبت داده اند به چه ميزان به رهبري 
و نظام ضربه وارد كرده اند. شما اگر سكوت كنيد 

قطعا بهتر است.
در زمان طرح اين صحبت ها، شريفيان نماينده 
تهران با فرياد از رضاخواه خواس�ت كه به جاي 

جواب دادن به توانگر، از بذرپاش دفاع كند.

بذرپاش در خود چه ديد؟

حاشيه هاي جلسه راي اعتماد



واتس اپ ك��ه يك��ي از بزرگ تري��ن و محبوب ترين 
اپليكيشن هاي پيام رس��ان در جهان به شمار مي رود، 
همواره يك��ي از پلتفرم هاي مورد اس��تفاده هكرها و 
مجرمان سايبري است تا با فريب دادن كاربران مبالغ 

هنگفت موردنظر خود را به جيب بزنند. 
با اينكه اپليكيشن پيام رسان واتس اپ همچون بسياري 
ديگر از نرم افزارهاي مش��ابه، قابل هك ش��دن سريع 
توسط هكرها و مجرمان سايبري نيست و همواره عنوان 
امن ترين پيام رس��ان جهان را به خود اختصاص داده 
است، اما به نظر مي رسد كه هكرها راه جديدي را براي 
ورود به آن پيدا كرده اند تا بتوانند به اطلاعات شخصي 
و حساب كاربري قربانيان موردنظر خود دسترسي پيدا 
كرده و از داده هاي آنها به منظور دستيابي به اهداف و 
انگيزه هاي خود سوءاستفاده كنند. بر اساس گزارشي 
كه در وب سايت firstpost به نقل از گلف نيوز آمده 
بود، كارشناس��ان و متخصصان فعال در حوزه امنيت 
سايبري با انتشار گزارشي دريافت و اعلام كرده اند كه 
هكرها روش جديدي را براي در دست گرفتن كنترل و 
دسترسي به حريم خصوصي كاربران واتس اپ يافته اند 
و آن نيز ارس��ال يك كد تاييديه به شماره سيم كارت 
كاربران واتس اپ اس��ت تا آنها به اشتباه تصور كنند 
كه اين پيام از س��وي واتس اپ براي آنها ارسال شده و 
با كليك بر روي لينك مندرج در آن، خود مجوز ورود و 
نفوذ هكرها به اطلاعات اكانت واتس اپ و گوشي خود 
را صادر كنند؛ با اين تفاوت كه پيامي كه از سوي خود 
واتس اپ براي كاربران ارسال مي شود، تنها شامل يك 
كد ۶ رقمي است ولي پيامي كه از سوي هكرها ارسال 
و دريافت مي شود، حاوي يك لينك آلوده است كه از 
كاربران مي خواهد بر روي آن كليك كنند. به گفته اين 
كارشناسان، با توجه به آنكه واتس اپ براي تأييد هويت 
كاربر اصلي حساب كاربري به شماره سيم كارتي كه 
در گوش��ي مذكور است، پيام ارسال مي كند، بنابراين 
بسياري از كاربران فريب خورده و بر روي لينك آلوده 
و مخرب در واتس اپ كليك مي كنند كه خود شروعي 
براي نفوذ هكرها به ش��مار مي رود. به نظر مي رس��د 
كه حملات فيش��ينگ از متداول ترين انواع حملاتي 
اس��ت كه به كاربران واتس اپ مي شود چراكه با توجه 
به قابليت ه��اي رمزنگاري پيش��رفت هاي كه در اين 
پيام رسان به كار گرفته شده است، كاربران تنها خود 
بايد راه نفوذ هكرها به اطلاعات شخصي خود را باز كنند.

    حملات فيشينگ چيست؟
واژه فيش��ينگ يا Phishing كه مختصرا از عبارت 
Password Harvesting Fishing ب��ه معناي 
»به دس��ت آوردن رمز عبور از طريق طعمه« به دست 
آمده و س��اخته شده اس��ت، يكي از حملات سايبري 
شناخته شده مبتني بر مهندسي اجتماعي است كه 
با فريب دادن كارب��ران موردنظر اطلاعات محرمانه و 
خصوصي آنها از جمله رمز عبور، اطلاعات حساب بانكي، 
اطلاعات شخصي و محتواي به اشتراك گذاشته شده 
آنها در شبكه هاي اجتماعي را به دست مي آورند. به گفته 
بسياري از كارشناسان فعال در حوزه امنيت سايبري، 
اين روش مورد استفاده هكرها آنقدر كامل، پيشرفته، 
بدون نقص و طبيعي جلوه مي كند كه كمتر كاربري به 

جعلي و كلاهبرداري بودن آن شك مي كند. 
برخلاف س��اير حملات س��ايبري كه توسط هكرها و 
مجرمان س��ايبري يا بهره گيري از آسيب پذيري هاي 

موجود در نرم افزار يا سخت افزار دستگاه هاي الكترونيكي 
مربوطه صورت مي گيرد، حملات فيشينگ توسط خود 
كاربر قرباني صورت مي پذيرد، چراكه هكرها، كاربران را 
فريب داده تا با دست خودشان اطلاعات موردنظر هكرها 
را تقديم آنها كنند. حملات فيشينگ يكي از متداول ترين 
و آسان ترين روش هاي سرقت اطلاعات شخصي، مالي 
و حريم خصوصي كاربران در فضاي مجازي است. بارها 
كارشناس��ان فعال در حوزه امنيت س��ايبري در مورد 
روش ها و حقه هاي هكرها و مجرمان س��ايبري هشدار 
داده بودن��د و در گزارش ها به آنها توصيه كرده اند كه به 
هيچ عنوان به پيام هاي ناشناس��ي كه از آنها تقاضايي 
مبني بر پرداخت پول و خريداري بليت به صورت آنلاين 
 ،news۱۸ مي شود، پاسخ ندهند. بر اساس وب سايت
به نظر مي رس��د كه حملات فيشينگ از متداول ترين 
انواع حملاتي اس��ت كه به كاربران واتس اپ مي ش��ود 
چراكه با توجه به قابليت هاي رمزنگاري پيشرفته اي كه 
در اين پيام رسان به كار گرفته شده است، كاربران تنها 
خود بايد راه نفوذ هكرها به اطلاعات شخصي خود را باز 
كنند. در سال ۲۰۲۰ واتس اپ به دو ميليارد كاربرش 
اع��لام كرد ح��ق دارد اطلاعات كاربران را با ش��بكه 
فيس بوك - شركت مادر اين پيام رسان- به اشتراك 
بگذارد. تغييرات در شرايط و خدمات واتس اپ به اين 
اپليكيشن اجازه مي دهد اطلاعات كاربران را با شركت 
فيس بوك به اشتراك بگذارد. كاربران بايد با شرايط 
جديد كه به آنها اجازه مي دهد هدف تبليغات هدفمند 
قرار گيرن��د موافقت مي كردند در غي��ر اين صورت 
دسترسي به اكانت هايش��ان در واتس اپ را از دست 
مي دادند. در همين راستا ديده بان حمايت از ديتاي 
ايتاليا در بيانيه اي اعلام كرد كه اين تغييرات با توجه به 
مقررات حريم خصوصي بايد محتاطانه ارزيابي شوند 
و اين نهاد به دنبال دستورالعمل مربوط از نهاد عالي 

حريم خصوصي اتحاديه اروپا خواهد بود.

    كوچ كاربران به سرويس هاي رقيب
ش��رايط جديد باعث انتقاد گس��ترده كارشناسان 
فن��اوري، مدافع��ان حريم خصوص��ي، كارآفرينان 
ميلياردر و سازمان هاي دولتي شده بود و موج كوچ 
كارب��ران به س��رويس هاي رقيب را در پي داش��ت. 
بنابراين واتس اپ اعلام كرد كه اين تغييرات ضروري 
بوده و به يكپارچگي بهتر اين پيام رس��ان با س��اير 
محصولات فيس بوك كمك مي كند؛ اين پيام رسان 
محبوب در واكنش به انتقادات گسترده، توضيح داده 
كه تغييرات مذكور شامل پيامهاي خصوصي كاربران 
با دوستان و خانواده شان نمي شود. پس از اين موضوع 
شركت واتس اپ در يك پست وبلاگ اعلام كرد ما از 
افراد بسياري درباره سردرگمي زيادي كه در خصوص 
آپديت سياست حريم خصوصي واتس اپ وجود دارد، 
ش��نيديم و اطلاعات نادرس��ت زيادي منتشر شده 
كه باعث نگراني ش��ده و مايل هستيم به همه كمك 
كنيم اصول اين پيام رسان و حقايق را درك كنند. به 
عبارتي واتس اپ پيش از اين از كاربران خواسته بود 
با سياست جديد موافقت كنند اما اين مهلت را براي 
مدتي به تعويق انداخت و تلاش مي كرد اين تغييرات 
را بيش��تر توضيح دهد. طبق اين گزارش س��ازمان 
مصرف كننده اروپايي )BEUC( و هشت عضو آن از 
اين تغييرات انتقاد كردند و شكايتي را به كميسيون 
اروپايي و شبكه اروپايي مقامات مصرف كننده تنظيم 
و اع��لام كرده اند وات��س اپ به ش��كل غيرمنصفانه 
كاربران را براي پذيرش سياس��ت هاي جديد تحت 
فشار قرار داده است. اين گروه ها در بيانيه مشتركي 
اعلام كرده بودند محتواي نوتيفيكيشن ها، ماهيت 
آنها، زمان بندي ارسال و تكرارش��ان براي كاربران، 
مصرف كنندگان را تحت فشار قرار داده و آزادي حق 
انتخاب آنها را تضعيف كرده است. به اين ترتيب اقدام 
واتس اپ نقض دستورالعمل اتحاديه اروپا در خصوص 

ش��يوه هاي تجاري غيرمنصفانه بوده است. شاكيان 
اعلام كردند واتس اپ موفق نش��ده به زبان شفاف و 
قابل فهم، ماهي��ت اين تغييرات را توضيح دهد. اين 
ابهام نقض قانون مصرف كننده اتحاديه اروپاس��ت 
كه ش��ركت ها را وادار مي كند، از شرايط قراردادي و 
ارتباطات تجاري واضح و روش��ن استفاده كنند. اما 
اين موضوع به اينجا ختم نشد و پيام رسان واتس اپ 
از س��وي كش��ورهايي مانند ايرلند و تركيه جريمه 
ش��د و دوباره از س��وي اروپا اخطار گرفت. به تازگي 
هم خبري منتشر ش��د مبني بر اينكه پست ارسال 
ش��ده در يك جامعه هكري سرشناس، مدعي شده 
اطلاعات تقريبا نيم ميليارد كاربر واتس اپ لو رفته و 
براي فروش گذاشته شده است. اين پست كه منابع 
متعددي تاييد كرده اند احتمالا درست است، مدعي 
شده كه ديتابيس اطلاعات به روز ۴۸۷ ميليون شماره 
موبايل مورد استفاده در واتس اپ كه حاوي اطلاعاتي 
از ۸۴ كش��ور است را مي فروش��د. اين به معناي آن 
اس��ت كه تقريبا يك چه��ارم از جمعيت دو ميليارد 
نفري كاربران ماهانه فعال واتس اپ در معرض خطر 
احتمالي هس��تند. بيش از ۳۲ ميليون اطلاعات لو 
رفته مربوط به كاربران امريكا و ۱۱ ميليون متعلق به 
كاربران انگليس است. ساير كشورها شامل مصر )۴۵ 
ميليون(، ايتاليا )۳۵ ميليون(، عربستان سعودي )۲۹ 
ميليون(، فرانسه )۲۰ ميليون(، تركيه )۲۰ ميليون( 
و روس��يه )۱۰ ميليون( هستند. به نظر مي رسد كه 
اطلاعات مربوط به هر كشوري براي فروش گذاشته 
شده و قيمت فروش ديتابيس امريكا هفت هزار دلار و 
آمار انگليس براي رقم سرانه مشابه، ۲۵۰۰ دلار است. 
اولين بار نيس��ت كه واتس اپ براي امنيت اطلاعات 
در تيت��ر اخبار قرار مي گيرد و اگرچه تنها ش��ركتي 
نيست كه با اين مش��كل روبروست اما سابقه زيادي 
در خصوص موارد آسيب پذيري و كلاهبرداري دارد.
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مايكروسافت
سوپر اپليكيشن مي سازد

مايكروسافت اخيرا در فكر ساخت يك سوپر اپليكيشن 
بوده كه ش��امل خدمات خريد، پيام رس��اني، اخبار و 
جس��ت وجوي وب خواهد بود. به گزارش ايس��نا، وب 
سايت اينفورميشن به نقل از منابع آگاه نوشت: سازنده 
نرم افزار ويندوز به دنبال س��اخت اين اپليكيشن براي 
كاستن از نفوذ گوگل و اپل در فضاي جست وجوي موبايل 
است. طبق گزارش اينفورميشن، مديران مايكروسافت 
مي خواهن��د اين اپليكيش��ن، كس��ب و كار تبليغات 
چند ميلي��ارد دلاري اين ش��ركت و همچنين موتور 
جست وجوي »بينگ« را تقويت كرده و كاربران بيشتري 
را به پيام رس��ان »تيمز« )Teams( و س��اير خدمات 
موبايل اين شركت جلب كند. يك اپليكيشن سوپر كه 
در آسيا با اپليكيشن ويچت شركت تنسنت هولدينگز 
محبوب شد، مثل چاقوي سوييسي اپليكيشن هاي موبايل 
توصيف شده كه مجموعه خدماتي نظير پيام رسان، شبكه 
اجتماعي، پرداخت نقطه به نقطه و خريد الكترونيكي را 
براي كاربران فراهم مي كند. بر اس��اس گزارش رويترز، 
ايلان ماسك، مديرعامل تسلا كه مالك توييتر است، به 
ساخت يك سوپر اپليكيشن به نام ايكس كه مجموعه اي 
از خدمات را يكجا عرضه مي كند، علاقه نشان داده است.

پيام هشدار زلزله به كاربران 
جعلي بود

پيام هشدار زلزله كه براي برخي كاربران تلفن همراه 
ارسال شده بود، جعلي و ناشي از خطاي اپراتور همراه 
بود. به گزارش مهر، روز گذش��ته برخ��ي كاربران در 
تهران روي گوش��ي هاي خود هشدار زلزله را دريافت 
كردند كه به دنبال آن رييس مركز لرزه نگاري كشور 
در اين باره اعلام كرد: زلزله قابل پيش بيني نيست و 
هيچ هشداري درخصوص وقوع زلزله صادر نكرديم. وي 
تأكيد كرد: اگر در حين رصد متوجه پديده غيرطبيعي 
شويم كه در حال حاضر نش��ديم، ما به سازمان هاي 
امدادي و مديريت بحران اخطار و هش��دار مي دهيم. 
هرگز چنين پيام هايي را براي مردم صادر نمي كنيم. 
همچنين مركز لرزه نگاري ني��ز در اطلاعيه اي اعلام 
كرده اس��ت: نظر به اينكه بنا بر اطلاع واصله، ۱۶ آذر 
۱۴۰۱ پيامي تحت عنوان هشدار زلزله از طريق خطوط 
موبايلي براي برخي از مش��تركين ارسال شده است، 
مركز لرزه نگاري كشوري موسسه ژئوفيزيك دانشگاه 
تهران ضمن تكذيب اين پيام اعلام مي نمايد هيچ گونه 
وضعيت غيرعادي در خصوص وق��وع زمين لرزه در 
هيچ منطقه كش��ور تا لحظه درج اين پيام مش��اهده 
نشده است. در ادامه بررسي ها محمدامين آقاميري، 
معاون وزير ارتباطات و رييس سازمان تنظيم مقررات 
نيز درباره ماجراي پيام هشدار زلزله توضيح داد و گفت: 
خوشبختانه با قاطعيت به مردم اعلام مي كنم كه هيچ 
گونه بدافزاري يا هك شدني در كار نبوده است و درز 
اطلاعاتي نيز نداشتيم. رييس سازمان تنظيم مقررات 
افزود: اين موضوع يك مبحث فني اپراتوري بوده كه 
دوستان ما در اپراتور همراه اول بررسي هايشان را انجام 
دادند و بن��ده دقايقي پيش آخرين گزارش ها را چك 
كردم. يك موضوع فني س��اده ب��ود و تا دقايقي ديگر 
همراه اول اطلاعيه خ��ود را اعلام خواهد كرد. معاون 
وزير ارتباطات ادامه داد: ما در تلاش هستيم كه براي 
مردم عزيز يك خدمت جديد ايجاد كنيم كه در يكي از 
اين فرآيندها اين مساله به وجود آمده و موضوع خاصي 
نيست. در نهايت حامد حكاكان، مديركل ارتباطات 
همراه اول ضمن عذرخواهي از مشتركين خود به دليل 
پيام اشتباه زلزله گفت: هيچ گونه هك و نفوذي نبوده 
است بلكه به دليل خطاي تيم تحقيقاتي بوده كه در 
زمينه تست قابليت هشدار بلاياي طبيعي سيل يا زلزله 
كار مي كردند. وي ادامه داد: اين پيامك قرار بوده صرفاً 
براي اين تيم تحقيقاتي ارسال شود اما براي تعدادي 
از ش��هروندان نيز ارسال شده است. اپراتور همراه اول 
همچنين با ارسال پيامي به كاربران تلفن همراه اعلام 
كرد: »هموطن گرامي اگر پيام هشدار زلزله دريافت 
كرده ايد، اين پيام صحت ندارد. « در پي خطاي انساني 
بخش تحقيق و توس��عه اپراتور هم��راه اول در فعال 
كردن سامانه هشدار و ارسال »پيام هشدار زلزله« براي 
تعدادي از مشتركين اين اپراتور در شهر تهران و ايجاد 
نگراني براي برخي از هموطنان، عيسي زارع پور، وزير 
ارتباطات دستور پيگيري موضوع و برخورد با مقصرين 
احتمال��ي را داد. حوالي ظهر امروز، در گوش��ي تلفن 
همراه برخي از مش��تركين همراه اول در شهر تهران، 
پيامي مبني بر وقوع زلزله و لزوم بيرون رفتن سريع از 
منزل و محل كار ارسال شد كه موجب نگراني برخي 
از هموطنان عزيز شد. بررسي اوليه نشان مي دهد اين 
اتفاق ناشي از خطاي بخش تحقيق و توسعه شركت 
همراه اول در حين تست »سامانه هشدار« بوده است.

اتحاديه اروپا به مدل تبليغات
در فيس بوك و اينستاگرام گير داد

روزنام��ه وال اس��تريت ژورنال به نق��ل از منابع آگاه 
گزارش كرد رگولاتورهاي اتحاديه اروپا اعلام كرده اند 
كه اپليكيشن هاي فيس بوك و اينستاگرام گروه متا 
پلتفرمز، نبايد تبليغات شخصي سازي شده بر اساس 
فعاليت ديجيتالي كاربران را بدون رضايت آنها نمايش 
دهند. به گزارش ايسنا، يك منبع آگاه به رويترز گفت: 
بنا به تصميم محرمانه ديده بان حريم خصوصي اتحاديه 
اروپا، متا نمي تواند تبليغات را بر اساس داده شخصي، 
نمايش دهد و بايد موافق��ت كاربران را براي اين اقدام 
جلب كن��د. اين تصميم اتحاديه اروپا، ممكن اس��ت 
ميزان داده اي كه مت��ا مي تواند براي فروش تبليغات 
شخصي سازي ش��ده، به آنها دسترس��ي پيدا كند را 
محدود كند. بر اساس گزارش رويترز، اين منبع آگاه 
اظهار كرد: كميس��يون حفاظ��ت از داده اروپايي كه 
رگولاتور حريم خصوصي اتحاديه اروپاست، به رگولاتور 
حريم خصوصي ايرلند كه تصميم نهايي را صادر خواهد 
كرد، يك ماه فرصت داده است. تصميم اين رگولاتور 

احتمالا شامل جريمه هاي سنگين خواهد بود.

ردپاي سوداگران  در آبگيري 
يك سد 

موضوع ارتباط آبگيري س��د چم شير با پتروشيمي 
گچساران از سال ها قبل مطرح شد. براي نخستين بار 
در بهمن ماه ۹۶ بود كه غلامرضا تاجگردون، نماينده 
وقت گچساران از ضرورت اس��تفاده از آب چم شير 
براي پتروشيمي گچساران س��خن گفت. نماينده 
وقت گچساران اعلام كرد موافقت مقامات دولتي را 
براي استفاده پتروشيمي گچساران از آب سد چم شير 
كسب كرده است. بسياري از فعالان محيط زيست 
معتقدند ريشه اصلي آبگيري س��د در آذرماه را بايد 
در اين مناسبات سوداگرانه جست وجو كرد. محمد 
درويش، رييس كميته محيط زيس��ت در كرس��ي 
سلامت اجتماعي يونسكو در گفت وگو با »تعادل« در 
اين خصوص مي گويد: »قبلا هم اش��اره شده كه ۷۰ 
درصد مخزن سد چم شير روي تشكيلات گچساران 
قرار گرفته است. بنابراين احتمال اينكه سالانه ۵۰۰ 
هزار تن نمك در مخزن اين س��د انباشته شود، زياد 
اس��ت. اين نمك در نهايت مي توان��د باعث افزايش 
شوري چش��مه هاي پايين دست سد شود كه منابع 
آب زيرزميني و س��طحي متأثر آن است. در نهايت 
شوري در شرق خوزستان و منطقه بندر ديلم استان 
بوشهر مي رس��د.« اما آيا ارتباطي ميان آبگيري اين 
س��د و مخازن نفتي وجود دارد؟ درويش در پاسخ به 
اين پرسش مي گويد: »بر اساس گزارش هاي منتشر 
شده توسط وزارت نفت، ۱۱ حلقه چاه در مخزن سد 
قرار است بسته شوند؛ اما اين احتمال كه مواد نفتي 
و شيميايي نشت كنند و وارد مخزن سد شود هنوز 
وجود دارد. اين معض��لات مي تواند علاوه بر تبعات 
شوري، تبعات ميكروبي و بيولوژيكي هم اضافه كند 
و هم��ه اينها در كنار آب غيرقابل ش��رب و غيرقابل 
استفاده كردن زمين هاي كشاورزي است. بنابراين 
هم موضوع شوري آب سد و هم موضوع نشت نفت و 

مواد شيميايي در آب اين سد جدي است.«
در همين خصوص دكتر حسين آخاني، استاد دانشگاه 
تهران نيزدر گفت وگو با رسانه ها درباره تبعات آبگيري 
سد چم شير مي گويد: »عمق فاجعه چم شير بيشتر 
از گتوند اس��ت. به دليل آنكه آب رودخانه زهره شور 
است و در بستر شور هم قرار دارد. در حال حاضر هم 
چشمه هاي ش��ور متعددي وارد رودخانه مي شود. 
بنابراين شرايط كيفيت آب رودخانه  زهره به مراتب 
خطرناك تر از سد چم شير خواهد بود و تبعات ديگري 
هم دارد؛ با ايجاد آن سد و عدم جريان رودخانه معمولا 
تخليه نمك به  طور طبيعي انجام مي شود چون آن 
اتفاق نمي افت��د، باعث تجمع نمك در داخل مخزن 
س��د خواهد شد و چون شستش��وي سالانه صورت 
نمي گيرد، رودخانه زهره بعد از احداث س��د شورتر 
خواهد ش��د.« بايد ديد با وجود اين حج��م انبوه از 
نگراني ها و دلايل مستند، چرا وزارت نيرو همچنان 
نسبت به آبگيري اين سد، اصرار مي كند؟ بايد ديد چرا 
وزارت نيرو تا زمان ارايه گزارش هاي مستند سازمان 
محيط زيست صبر نمي كند تا از بروز مشكلات بعدي 
جلوگيري شود؟ از همه مهم تر چنانچه اين سد نيز به 
سرنوشت سد گتوند دچار شود، كدام مقام مسوول 
مسووليت اجراي آن را عهده دار خواهد شد؟ به نظر 
مي رسد ضروري اس��ت قوه قضاييه به موضوع ورود 
كرده و اجازه ندهد، ميلياردها دلار از سرمايه كشور 
صرف يك چنين پروژه هايي شود. حتما مخاطبان 
در خاطر دارند پس از بروز مشكل سد گتوند، صدها 
ميليون دلار بودجه صرف حل مشكلي شد كه مي شد 

با جانمايي درست، مانع بروز آن شد.

 حمله انتحاري
 عليه محيط زيست ايران

اين رودخانه خدمات اقتصادي و اجتماعي فراواني 
دارد و مردم ساكن در امتداد اين رودخانه بر اساس 
حجم ش��وري و واقعيت هاي اين رودخانه هستي 
خ��ود را تنظيم مي كنن��د. اگر مس��وولان ايراني 
دانس��ته بر روي يك رودخانه شور سد مي زنند در 
حالي كه مي دانند ۲۴۰۰ميكرو زيمنس ش��وري 
دارد و مي دانند كه اين ش��وري مشابه سد كوثر در 
نزديكي چمشير اثبات شده است، به معناي خيانت 
است. يعني آب زهره به نس��بت سد كوثر بيش از 
۳برابر شور شده اس��ت. اين اعداد و ارقام را شخصا 
از دل اندازه گيري هاي ميداني استخراج كرده ام و 
همگي مستند هستند. سد چمشير پس از آبگيري 
با  اي سي ۲۵۰۰ در خوش بينانه ترين حالت پس از 
آبگيري به بالاي ۵هزار ميكرو زيمنس مي رسد. با 
يك چنين حد شوري آيا مسوولان دولتي مي دانند 
كه چ��ه مصايبي در اين منطقه ش��كل مي گيرد؟ 
مي دانند كه چه بر س��ر فرداي اين بخش از كشور 
مي آيد. مگر فراموش كرده اند كه سد گتوند باعث 
خشكي هزاران هزار نخل در استان خوزستان شد 
و معيشت مردم را از ميان برد؟ تحليل ما اين است 
كه اين تصميم يك اتفاق غم انگيز است و همانطور 
كه در ابتداي يادداشت اشاره كردم، به جز پوشيدن 
لباس س��ياه براي اين نوع تصميمات كار ديگري 
نمي توان كرد. مگر اينكه مسوولان از خواب بيدار 
شوند و جلوي اين اقدام انتحاري عليه محيط زيست 
كشور را بگيرند. در غير اين صورت مشكلي به مراتب 
بيش��تر از مشكل س��د گتوند در انتظار كشورمان 
خواهد بود و تبعات��ي مخرب تر گريبانگير محيط 

زيست كشور مي شود.

هكرهاراهجديديرابرايورودبهواتساپپيداكردهاند

پيام رسان محبوبي كه قرباني هكرها شد

پرونده هاي توييتر؛ دامي كه احتمالًا خود ايلان ماسك را هم قرباني مي كند
مديريت شبكه هاي اجتماعي كار سختي است. اگر در اين 
باره شك داريد، كافيست از كارمندان سابق توييتر بپرسيد 
كه تصميمات آنها در جريان مسدود سازي مقاله نيويورك 
پست درباره پس��ر »جو بايدن« در سال ۲۰۲۰ به تازگي 
برملا شده است. شايد در آينده خود ماسك هم در مقابل 
همين تصميمات سخت قرار بگيرد. ايلان ماسك كه پس 
از خريد توييتر حالا به اسناد زيادي از سازوكارهاي داخلي 
اين شركت در گذشته دست پيدا كرده، شخصاً كاربران را به 
مطالعه اين اتفاقات به قلم »مت تايبي« دعوت كرده است. 
اگرچه به نظر مي رسد كه ماسك اين اسناد را براي نمايش 
سوگيري هاي سياسي توييتر منتشر كرده است، اما افشاي 
اين ايميل ها اكنون همين سوال را پيش روي خود ماسك 
قرار مي دهد. رشته توييت تايبي كه با عنوان »پرونده هاي 
توييتر« معرفي شده است، نشان مي دهد كه مديران اين 
شركت چگونه در تصميم گيري دچار شتاب زدگي شدند. 
در آن زمان، وب سايت نيويورك پست در آستانه انتخابات 
رياست جمهوري گزارشي منتشر كرد كه ظاهراً محتواي آن 
از لپ تاپ »هانتر بايدن«، پسر رييس جمهور كنوني امريكا 
به دست آمده بود و از زمينه سازي ارتباط يك تاجر اوكرايني 
ب��ا پدرش در زمان معاون اولي او خب��ر مي داد. ايميل ها و 
پيام هايي كه در اين رشته توييت برملا شده اند، چيزي را 
نشان مي دهند كه يكي از مديران وقت اين شركت از آن به 
عنوان يك »گردباد« ياد كرده بود. در اين ايميل ها، حتي 
برخي از كارمندان تيم سياست گذاري و اعتماد و ايمني 
شركت تصميم مديران درباره مسدودسازي نشر اين مقاله را 

زير سوال برده بودند.  يكي از كارمندان در اين باره گفته بود: 
»اگر دلايل درستي براي محدود سازي دسترسي به اين 
لينك ها ارايه نكنيم، با س��والات سختي در اين باره روبرو 
خواهيم شد.« يكي از وكلاي شركت معتقد بود منطقي 
است كه توييتر تصور كند محتواهاي موجود در اين مقاله 
مسروقه هستند. در بخشي ديگر از اين پرونده ها مي توان 
ديد كه مديران توييتر از نمايندگان دموكرات كنگره و 

لابي گران صنعت فناوري مشورت گرفته بودند.

    پرونده هاي توييتر
چه چيزي را نشان مي دهد؟

جهان از شيوه برخورد توييتر با اين ماجرا كه در پرونده هاي 
افشايي ديده مي ش��ود، چه چيزي آموخت؟ نه آنقدر كه 
بايد؛ چون توييتر دو روز بعد از مسدودسازي مقاله نيويورك 
پست، اين تصميم را لغو و »جك دورسي«، مديرعامل وقت 
شركت اعلام كرد كه سياست آنها اشتباه بوده است. با اين 
حال، از زمان انتشار »پرونده هاي توييتر«، طرفداران تئوري 
توطئه دوباره فعال شده اند و از تصميم مسوولان دولت براي 
بايكوت اين مقاله گلايه مي كنند.  ولي مهم ترين درس رشته 

توييت تايبي احتمالاً متوجه خود ايلان ماسك است. او در 
دو هفته اخير اكانت »دونالد ترامپ«، رييس جمهور سابق 
امريكا و چند نفر ديگر را باز كرده كه به خاطر تخطي از قوانين 
اين پلتفرم دسترسي خود را از دست داده بودند. او همچنين 
از بازگشت »كانيه وست« به اين شبكه اجتماعي استقبال 
كرده بود. با اين حال، او دوباره مجبور ش��د اكانت اين رپر 
جنجالي را به خاطر انتشار تصويري از يك صليب شكسته 
داخل س��تاره داوود مسدود كند. او مدعي است كه پست 
كانيه وست ناقض قانون مقابله با دعوت به خشونت بوده، 
اما بسياري از كارشناسان اين اظهارنظر را مبهم دانسته اند. 
درست مثل زماني كه مديران توييتر در سال ۲۰۲۰ مجبور 
ش��دند درباره مقاله نيويورك پس��ت اعلام موضع كنند، 
ماسك هم ظاهراً تحت فشار قرار گرفته بود تا درباره اكانت 
كانيه وست تصميم گيري كند و دقيقاً همانطور كه مديران 
قبلي توييتر در پشت صحنه دچار چالش شده بودند، اين بار 
هم توييتر شرايط بهتري نداشت. پيامكي كه توسط كانيه 
وست برملا شده است، نشان مي دهد كه ايلان ماسك پيش 
از مسدود سازي اكانت او، ابتدا به طور مستقيم برايش پيام 
فرستاده بود. مديرعامل فعلي توييتر به وست گفته بود: 

»متأس��فم، ولي دوباره خيلي تند رفتي. اين عشق ورزي 
نيست.« رپر امريكايي در پاسخ به اين پيام نوشته بود: »چه 

كسي تو را در جايگاه قاضي قرار داده است؟«

    ايلان ماسك چالش هاي سخت تري
در توييتر پيش رو دارد

اين تازه اول راه است. چالش هاي مديريتي ماسك در اداره 
توييتر از اين جا به بعد پيچيده تر مي شوند. هرچه او مدت 
زمان بيشتري مالك اين سايت باشد، احتمال رويارويي 
با چالش هاي سياسي برايش بيشتر مي شود و تحقيقات 
پيش بيني مي كنند ك��ه نفرت پراكني در پلتفرم او بيش 
از پيش نمايان خواهد شد. ليبي همفيل از مديران مركز 
مسووليت ش��بكه هاي اجتماعي در دانشگاه ميشيگان 
مي گويد ماجراي كانيه وست تا حدي نشان مي دهد كه 
چه چيزي از نظر ماس��ك زير پا گذاش��تن خطوط قرمز 
تلقي مي ش��ود. اما تصميم گيري در اين باره بدون وجود 
سياس��ت هاي واضح و ثابت و تيمي كه مس��ووليت اين 
كار را برعه��ده بگيرد، حتي از اين هم س��خت تر خواهد 
ش��د. ديدن تلاش ايلان ماس��ك ب��راي مديريت يكي از 
سخت ترين چالش هاي او از زمان خريد توييتر، مي تواند 
بقيه قانون شكنان را تشويق به آزمايش محدوديت هاي 
اين پلتفرم كند. همفيل مي گويد اين سوال براي بعضي ها 
به وجود خواهد آمد كه حدومرز نش��ر محتوا كجاس��ت 
و آيا برخ��ورد با آنها با كانيه وس��ت و نامزدهاي انتخابات 
رياس��ت جمهوري فرق خواهد داش��ت يا خير: »همين 
چيزهاست كه باعث مي شود مديريت محتوا توسط يك 
شخصِ تنها كارساز نباش��د.« اقدام ماسك در قالب مدير 
محتوا توجهات بيش��تري را به اين شبكه اجتماعي كه او 
سعي در احياي آن دارد، جلب كرده است. نقش او در انتشار 
»پرونده هاي توييتر« هم به شكل ديگري ضامن همين 
مساله است. ماسك كه سعي دارد با اين پرونده ها نقض 
احتمالي متمم اول قانون اساسي امريكا را نشان دهد، 
ديشب در توييتي در اين باره نوشته بود: »شفافيت كليد 
اعتماد است.« ولي مشخص نيست كه آيا اين شفافيت 
در زمينه مديريت او در توييتر رعايت خواهد شد يا خير.
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در يك گزارش پژوهشي، به برخي تبعات قيمت گذاري 
در صنعت دارو كشور اشاره شده از جمله آنكه سياست 
موجود به كمبود دارو دامن زده و سرمايه گذاري جديد 
در صنعت دارو كمتر اتفاق افتاده است. »قاچاق معكوس 
دارو، افزايش س��رانه مصرف دارو، تخصيص غيربهينه 
ياران��ه دارو، به صرفه نب��ودن تحقيق و توس��عه و نيز 
شكل نگرفتن رقابت«، از آن جمله است. پژوهشگران 
اين مطالع��ه، به راهكارهاي��ي نيز ب��راي برون رفت از 
آس��يب هاي قيمت گذاري دس��توري در صنعت دارو 
دس��ت پيدا كرده اند. آنه��ا بر اين باورند ك��ه براي رفع 
قيمت گذاري دس��توري در اين بخش، لازم است به دو 
حيطه ش��يوه قيمت گذاري و تهيه فهرست داروهاي 
مش��مول قيمت گذاري، به طور مجزا پرداخته ش��ود. 
روش پيش��نهادي ديگر، اس��تفاده از مزايده با حضور 
بيمه هاست. به اين شكل كه بيمه ها، به عنوان نماينده 
س��مت تقاضا، با توليدكنندگان دارويي وارد چانه زني 
مي شوند. همچنين در كنار اين روش، لازم است درباره 
فهرست داروهاي مش��مول قيمت گذاري تجديدنظر 
صورت گيرد و فقط داروهاي اساسي مورد نياز جامعه، 
در صورت نياز به شيوه كاربردي و مناسب قيمت گذاري 
شود و باقي داروها با توجه به تقاضاي بازار و ميزان عرضه 
دارو توس��ط بازار قيمت گذاري ش��ود. اصلاح تركيب 
كميسيون قيمت گذاري نيز از جمله اين راهكارها است 
كه از سوي پژوهشگران اين مطالعه پيشنهاد شده كه 
بر اين اساس، تركيب اعضاي اين كميسيون لازم است 

شامل متخصصان اقتصاد و مديريت باشد.

   تبعات قيمت گذاري در صنعت دارو
در پژوهش��ي كه از س��وي اتاق بازرگاني ته��ران و با 
همكاري انديشكده كسب و كار شريف انجام شده، به 
بررسي آثار و تبعات قيمت گذاري دستوري در صنعت 
دارو پرداخته اند. به گفته اين مطالعه، براي محاس��به 
قيمت هاي عادلانه در صنعت داروسازي، چندين روش 
به اجرا درمي آيد كه عمده ترين آن در كشور ما، محاسبه 
بر مبناي هزينه تمام شده است. در اين روش، متوسط 
س��ود در نظر گرفته ش��ده براي داروسازي 25 درصد 
هزينه تمام شده داروست كه بسياري از توليدكنندگان 
دارو را دچار مشكل كرده. در اين بررسي، تصريح شده 
است در حالي كه بزرگ ترين خريدار دارو از شركت هاي 
دارويي، دولت و سازمان هاي حمايتي وابسته هستند، 
قيمت گذار دارو نيز نماينده دولت يعني وزارت بهداشت 
اس��ت. بنابراين به طور طبيعي دولت تماي��ل دارد با 
س��ركوب قيمت دارو براي كاه��ش هزينه هاي خود، 
داروها را ارزان تر تهيه كند. اي��ن امر، موجب افزايش 
انگيزه توليدكنندگان دارو براي دستكاري صورت هاي 
مالي شركت هاي دارويي مي شود. از ديگر آسيب هاي 
صنعت دارو نيز مي توان به ناآشنايي مديران بالادستي 
بخش بهداشت و درمان كشور با مفاهيم اقتصادي اشاره 
كرد. در بخش ديگ��ري از اين پژوهش مجموعه اي از 
تبعات قيمت گذاري در صنعت داروي كشور مورد اشاره 
قرار گرفته است كه در ادامه گزارش آورده شده است. 

   كمبود دارو
كمبود دارو سركوب قيمتي و قيمت گذاري دستوري دارو 
موجب شده انگيزه توليدكنندگان دارو براي توليد داروهاي 
با حاشيه س��ود پايين كاهش يابد. عمده اين داروها جزو 
داروهاي ساده و قديمي محسوب مي شوند كه مصرف آنها 
نيز ميان افراد جامعه بالاست و به همين دليل، كميسيون 
قيمت گذاري دارو حساسيت بالاتري براي قيمت گذاري 
اين داروه��ا دارد. قيمت گذاري دس��توري موجب عدم 
صرفه اقتصادي براي توليد اين دست داروها شده و يكي 
از عللي كه هر ازچندگاهي در رسانه ها خبر كمبود برخي 
داروهاي بسيار ساده و ابتدايي منتشر مي شود، عدم تمايل 

داروسازان براي توليد اين دست داروهاست.

   عدم سرمايه گذاري جديد در صنعت دارو
 يكي ديگر از تبعات قيمت گذاري دس��توري، كاهش 
محسوس سرمايه گذاري هاي جديد در صنعت داروست. 
بر اساس صورت هاي مالي شركت هاي دارويي، ميزان 
رش��د س��رمايه گذاري هاي جديد در اين شركت ها از 
۴٠ % در دو دهه گذش��ته به تنها 5 % در سال هاي اخير 

كاهش پيدا كرده است. س��ركوب قيمتي دارو، انگيزه 
س��رمايه گذاري در صنعت دارو را بس��يار كاهش داده 
است. از آن سو، به علت مشكلات كشور در حوزه سياست 
خارجي، موج بي اعتمادي سرمايه گذاران خارجي پس از 
خروج امريكا از برجام تشديد شده و شركت هاي خارجي 
نيز تمايل چنداني به همكاري با طرف هاي ايراني ندارند.

   قاچاق معكوس دارو
 اختلاف قيمت دارو در ايران و كشورهاي منطقه كه ناشي 
از سركوب قيمتي داروهاست، موجب ايجاد انگيزه براي 
صادرات دارو از مبادي غيررسمي شده است. در شرايطي 
كه برخي داروها به راحتي در داروخانه هاي كشور قابل 
دسترسي است، قاچاقچيان از طريق انتقال غيرقانوني 

دارو به خارج از كشور، سودهاي كلاني كسب مي كنند.
 برخي داروهاي زيست فناوري در سال هاي اخير، بر 
اساس روش مقايس��ه اي با قيمت دارو در كشورهاي 
مشابه از نظر درآمدي مانند تركيه و يونان قيمت گذاري 
مي شود كه اين روش تاحدودي موفق بوده و موجب 
رشد آن بخش از صنعت داروسازي شده است. با اين 
حال، تعداد مع��دودي از داروهاي توليد داخل نيز به 
روش ارزش ادراكي مشتري قيمت گذاري شده است.

   افزايش سرانه مصرف دارو
 سركوب قيمتي داروها تاحدي موجب تجويزهاي غير 
ضروري شده است. در حال حاضر بيش از ٨٠٠٠ فرآورده 
دارويي در سراس��ر جهان استفاده مي شود. هر كشور با 
توجه به موقعيت جغرافيايي، بيماري ها و منابع مالي خود، 
تعدادي از اين داروها را در ليست داروهاي اساسي خود 
قرار داده است و پزشكان موظفند فقط همان داروها را 
تجويزكنند. بر اساس آمار منتشر شده از وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزش��كي، در ايران ح��دود ۴٨ درصد 
داروهاي تجويز ش��ده براي بيماران، داروهاي تزريقي 
هستند. بر اين اساس، مصرف سرانه فرآورده هاي تزريقي 
در ايران حدود ١٠ عدد، در كش��ورهاي در حال توسعه 
حدود ٣.۴ عدد و در كشورهاي توسعه يافته بسيار كمتر از 
١ عدد است. تجويز و مصرف غيرمنطقي دارو مشتمل بر 
استفاده نامناسب، غيرموثر و غيراقتصادي از داروها، يكي 
از معضلات سيستم هاي مراقبت از سلامت در كشورهاي 
در حال توسعه است. هزينه استفاده غيرمنطقي از داروها، 
هم از لحاظ اقتصادي و هم از لحاظ عوارض ناخواسته اي 

كه به فرد و اجتماع وارد مي كند، قابل تامل است.

   تخصيص غيربهينه يارانه دارو
 يكي از دلايل ابتدايي قيمت گذاري دستوري حمايت از 
مصرف كننده با كاهش قيمت هاست. از راه حل هاي در 
نظر گرفته شده اختصاص ارز ۴٢٠٠ توماني است كه به 

يكي از معضلات صنعت دارو تبديل شده است. از آنجا 
كه اين قيمت ارز، تقريبا يك ششم قيمت واقعي است، 
معمولا به مقدار كافي و در موعد مقرر تامين نمي شود. ارز 
دولتي با تأخير بسياري به واردكنندگان و توليدكنندگان 
براي تهيه م��واد اوليه اختصاص پي��دا مي كند. بر اين 
اساس واردكننده و توليدكننده نمي توانند به موقع دارو 
را تامين كنند و اين در بعضي موارد منجر به كمبود دارو 
مي شود. همچنين اختصاص ارز ۴٢٠٠ توماني، اهداف 
اوليه خود را نيز محقق نكرده است. با اين سياست، شاهد 
تخصيص ناعادلانه اين يارانه بين دهك هاي درآمدي در 
سطح كشور هستيم. به طوري كه يارانه پنهان داده شده 
به دهك دهم بيشتر از ١5 برابر يارانه پنهان اختصاص 
يافته به دهك اول است. مس��اله قابل توجه استمرار و 
وجود برنامه ريزي در صادرات به اين كشورهاست. بايد 
رويكرد از فروش هاي محموله اي و مقطعي به رويكردهاي 

هدفگذاري شده براي كشورهاي مختلف تغيير كند.

  به صرفه نبودن تحقيق و توسعه 
و شكل نگرفتن رقابت

 ب��ه غير از ماده موثره كه با ارز ترجيحي وارد مي ش��ود، 
ساير مواد لازم و از همه مهم تر تجهيزات و ماشين آلات 
وارداتي با ارز نيمايي وارد مي ش��وند. اي��ن امر، در كنار 
سركوب هاي قيمتي، امكان هر گونه بازسازي و توسعه 
را از توليدكنندگان دارو گرفته است. همچنين با توجه به 
قيمت گذاري دستوري و وجود سيستم ژنريك، بالطبع 
رقابت بين توليدكنندگان محصولات مش��ابه، جهت 
افزايش كيفيت داروها و خلق برندهاي ژنريك متفاوت و 

همچنين ارايه قيمت هاي رقابتي منتفي مي شود. 

   از دست دادن بازارهاي صادراتي
 همانطور كه گفته شد با وجود قيمت گذاري دستوري 
در صنعت داروسازي، واردكنندگان و توليدكنندگان 
به س��ختي مي توانند نيازهاي داخلي را تامين كنند 
و اين منجر ش��ده كه وجوه صادراتي اين صنعت كه 
مي تواند عامل شكوفايي بيشتر صنعت باشد ناديده 
گرفته ش��ود. دس��تيابي به بازارهاي صادراتي، براي 
رهايي صنعت از روزمرگي و تشويق آن امري ضروري 
است. صنعت داروس��ازي اگر بخواهد رشد و توسعه 
پيدا كند بايد نگاهي فراتر از مرزهاي جغرافيايي خود 
داشته باشد. در سال هاي اخير، داروي ايراني در بازار 
كشورهاي منطقه نظير افغانستان و عراق و كشورهاي 
آسياي ميانه نظير قرقيزس��تان و ازبكستان و حتي 

آفريقا و امريكاي جنوبي حضور داشته است.

   ارتقا نيافتن كيفيت محصولات
 با توج��ه به قيمت گذاري دس��توري، امكان تحقيق 

و توس��عه و توليد محصولات جديد و ارتقاي كيفيت 
محصولات موجود سلب مي ش��ود. به دليل كوچك 
نگه داشتن بازار دارويي و حاش��يه سود اندك ناشي 
از قيمت گذاري دس��توري، بالطبع ش��ركت ها فاقد 
نقدينگي لازم جهت نوسازي ماشين آلات خط توليد 
و به روز كردن نرم افزاري و س��خت افزاري خط توليد 
هس��تند. بدليل مذكور و قديمي بودن ماشين آلات، 
تجهيزات خ��ط توليد و به روز نبودن سيس��تم هاي 
مرتبط، بسياري شركت ها، نه تنها واجد شرايط براي 
اخذ GMP از موسس��ات بين المللي نيستند؛ بلكه 
حتي قاد ر به اخذ آن از سازمان غذا و دارو هم نيستند. 
با توجه به اينكه اكثر شركت هاي دارويي ايراني فاقد  
GMP  معتبر بين المللي هس��تند، لذا امكان حضور 
موثر در بازار هاي جهاني و حتي منطقه اي در حد عراق، 

افغانستان، سوريه و لبنان را نيز ندارند .

   اختلال در نظام توزيع دارو
 با توج��ه اينكه درآمد ش��ركت هاي پخش دارويي، 
درصدي از قيمت فروش داروس��ت؛ ل��ذا باتوجه به 
قيمت گذاري دس��توري دارو ك��ه نتيجه آن تثبيت 
قيمت اس��ت، بالطبع درآمد شركت هاي پخش نيز 
به نس��بت افزايش هزينه هاي ج��اري و به خصوص 
هزينه هاي حقوق و دستمزد كه قسمت اعظم و عمده 
هزينه هاي شركت پخش است، افزايش نمي يابد كه 
نتيجه آن ايجاد اختلال در امر توزيع دارو خواهد بود.

   اما  راهكار چيست؟ 
پژوهش��گران اين مطالع��ه، به راهكارهاي��ي نيز براي 
برون رفت از آس��يب هاي قيمت گذاري دس��توري در 
صنعت دارو دست پيدا كرده اند. آنها بر اين باورند كه براي 
رفع قيمت گذاري دستوري در اين بخش، لازم است به 
دو حيطه شيوه قيمت گذاري و تهيه فهرست داروهاي 

مشمول قيمت گذاري، به طور مجزا پرداخته شود.
روش پيش��نهادي، اس��تفاده از مزاي��ده ب��ا حض��ور 
بيمه هاست. به اين شكل كه بيمه ها، به عنوان نماينده 
سمت تقاضا، با توليدكنندگان دارويي وارد چانه زني 
مي شوند. همچنين در كنار اين روش، لازم است درباره 
فهرست داروهاي مشمول قيمت گذاري تجديدنظر 
صورت گيرد و فقط داروهاي اساسي مورد نياز جامعه، 
در صورت نياز به شيوه كاربردي و مناسب قيمت گذاري 
شود و باقي داروها با توجه به تقاضاي بازار و ميزان عرضه 
دارو توس��ط بازار قيمت گذاري ش��ود. اصلاح تركيب 
كميس��يون قيمت گذاري نيز از جمله اين راهكارها 
است كه از سوي پژوهشگران اين مطالعه پيشنهاد شده 
است كه بر اين اساس، تركيب اعضاي اين كميسيون 

لازم است شامل متخصصان اقتصاد و مديريت باشد.
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شروط پنجگانه
واگذاري خودروسازان

صورتجلس��ه الزامات واگذاري خودروس��ازان با 5 
شرط تهيه ش��د كه از جمله آنها مي توان به حذف 
قيمت گذاري دس��توري تمام محصولات تا پايان 
۱۴۰۱ و الزام به واگذاري س��هام تودل��ي تا پايان 
س��ال اش��اره كرد. صورتجلس��ه الزامات واگذاري 
شركتي هاي ايران خودرو و سايپا با حضور حسين 
قربان زاده رييس سازمان خصوصي سازي، منوچهر 
منطقي معاون صنايع حمل و نقل وزارت صمت و 

علي نبوي رييس هيات عامل ايدرو، تدوين شد.
در اين صورتجلسه كه در تاريخ ۱۴ آذر ماه تنظيم 
شده، آمده است: به منظور تحقق هدف ارتقاي سطح 
كارايي بهره وري و نوآوري در صنعت خودرو كشور و 
همچنين رعايت الزامات سند نهايي خروج دولت از 
تصدي گري صنعت خودرو جلسه در محل سازمان 
خصوصي سازي تش��كيل و موارد زير مورد توافق 

طرفين قرار گرفت: 
۱- س��ند اس��تراتژي صنعتي بلندمدت و با ثبات 
صنعت خودرو )۱۰ س��اله( تا پايان بهمن ماه سال 
١٤٠١ با محورهاي زير از سوي وزارت صمت تهيه 

و به سازمان خصوصي سازي ارسال خواهد شد.
- بهبود فضاي توليد و كسب و كار و ارتقاي سطح 

رقابت پذيري و پيش بيني پذيري صنعت خودرو
- عدم مداخله دولت در بنگاه ها و تنظيم قواعدي كه 
شرايط تحميلي و ناعادلانه اي براي بنگاه ايجاد نكند، 
چنان كه براي همه فعالان صنعت خودرو شرايط و 
اقتضائات حضور در اين صنعت كاملًا شفاف و قابل 

پيش بيني باشد.
- اين سند بايد در تاريخ ياد شده براي اطلاع عموم 

مردم به صورت رسمي منتشر شود.
2- تا پايان سال ١٤٠١ تمام محصولات ايران خودرو 
و س��ايپا از ش��مول قيمت گذاري دستوري خارج 
خواهد شد. ساز و كار اجرايي اين توافق تا پايان آذر 

۱٤۰۱ توسط وزارت صمت ارايه خواهد شد.
۳- تكاليف عرضه و فروش محصول خارج از قواعد 
بازار كه منجر به كاهش درآمد )افزايش هزينه ها( 
براي خودرو سازها شود، منوط به جبران منابع آن 

قبل از اجراي تكاليف است.
٤- سهام تودلي )چرخه اي( ايران خودرو و سايپا تا 

پايان سال جاري واگذار خواهد شد.
5- در صورت عدم واگذاري سهام چرخه اي تودلي 
در شركت هاي ايران خودرو و سايپا از ابتداي ١٤٠٢ 
به بعد، حق راي ناش��ي از اين سهام در مجامع اين 

شركت ها سلب خواهند شد.

عوارض صادراتي مرغ 
صفر شد

معاون توس��عه بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي 
از امكان صادرات مرغ با عوارض صفر خبر داد. به 
گزارش ايسنا، محسن ش��يراوند با اعلام اين خبر 
گفت: با عنايت به ش��رايط مطلوب توليد گوشت 
مرغ در كشور به دليل استمرار و سياست گذاري  
منظ��م در حوزه تولي��د اي��ن كالا و همچنين در 
راس��تاي حمايت از بخش توليد، ص��ادرات براي 
گوشت مرغ به طور جد پيگيري و امكان صادرات 
با حذف ع��وارض صادراتي فراهم ش��ده اس��ت. 
بنابر اعلام وزارت جهادكش��اورزي معاون توسعه 
بازرگان��ي وزارت جه��اد كش��اورزي اضافه كرد: 
نظر به هماهنگي هاي صورت گرفته با س��ازمان 
دامپزشكي كش��ور جهت تسريع در انجام فرآيند 
كار، لازم اس��ت در اي��ن خصوص ب��ه واحدهاي 

ذي ربط اطلاع رساني صورت گيرد.

علت افزايش قيمت برخي 
محصولات كشاورزي چيست؟

ريي��س اتحاديه فروش��ندگان ميوه و س��بزي 
تهران علت افزاي��ش قيمت برخي از محصولات 
كش��اورزي از جمله پياز، س��يب زميني، گوجه 
فرنگي و خيار را س��ردي هوا عنوان كرد و گفت: 
در فصل سرد قيمت محصولات كشاورزي كمي 
بيشتر مي ش��ود زيرا هزينه ها افزايش مي يابد و 

محصولات ديرتر عمل مي آيند.
اسدالله كارگر در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه 
قيمت محصولات كش��اورزي بس��ته به كيفيت 
آنها متفاوت اس��ت، گفت: به اعضاي صنف خود 
اعلام كردي��م كه به هنگام خري��د عمده ميوه و 
صيف��ي از مي��دان مركزي ميوه و ت��ره بار حتما 
فاكتور دريافت كنند تا دقيقا مش��خص ش��ود با 
چه قيمتي اين محص��ولات را خريداري و با چه 

قيمتي مي فروشند.
وي ادامه داد: بر اساس كشف قيمت عمده فروشي 
در ميدان مركزي مي��وه و تره بار قيمت هر كيلو 
پي��از زرد ۸۰۰۰ تا ۱۳هزار تومان، پياز ش��يري 
۸۰۰۰ تا ۱۴هزار تومان، پياز قرمز ۱۰ تا ۱5 هزار 
تومان، سيب زميني۱۰ تا ۱۴ هزار تومان، خيار 
اصفهان ۸۰۰۰ تا ۱5 هزار تومان، خيار بوته رس 
۸۰۰۰ تا ۱2 هزار تومان، گلخانه ۱2 تا ۱۷ هزار 
تومان، گوجه فرنگي 5۰۰۰تا ۸۰۰۰ هزار تومان 
است كه اين اقلام بايد با احتساب ۳5 درصد سود 

به دست مصرف كنندگان برسد.
رييس اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزي استان 
تهران اضافه كرد: افزاي��ش قيمت محصولات را 
تاييد نمي كنيم ولي معتقديم بايد بين فصل گرم 
و سرد تفاوتي باش��د. زيرا در فصل سرد معمولا 
هزينه ها از جمله كرايه حمل، دستمزد كارگر و...

بيشتر مي ش��ود و از طرفي چون روز كوتاه است 
محصولات ديرتر به عمل مي آيند.

به گزارش ايسنا، چند هفته اي مي شود كه قيمت 
برخي محصولات كشاورزي از جمله پياز، سيب 
زميني، خيار و گوجه فرنگي افزايش يافته است.

صادرات گوشت قرمز
با دستور وزير متوقف شد

در حالي قيمت گوشت قرمز در بازار افزايش يافته است 
كه هيچ بخشي مسووليت گراني اين كالاي مهم مورد 
نياز مردم را به عهده نمي گيرد و ديگري را مقصر مي داند. 
افشين صدر دادرس مديرعامل اتحاديه دام سبك در اين 
ارتباط در گفت وگو با خبرگزاري تسنيم اظهار داشت: 
قيمت دام زنده كمي افزايش داش��ته است اما جهش 
قيمت گوشت قرمز در بازار ربطي به توليدكننده ندارد و 
اين عوامل بازار هستند كه قيمت ها را تعيين مي كنند كه 
نزديك شدن به بازار شب يلدا و شب عيد نيز در اين زمينه 
تأثيرگذار است. وي مي افزايد: با توجه به نرخ دام زنده 
حداكثر قيمت گوشت شقه گوسفندي بره نر 2۰۰هزار 
تومان، ميش ۱2۰هزار تومان و بز ۱۰۰هزار تومان است 
اما در بازار و حتي در ميادين ميوه و تره بار ش��هرداري 
تهران نيز گران فروش��ي مي ش��ود. علي اصغر ملكي، 
رييس اتحاديه گوشت گوسفندي، دليل افزايش قيمت 
گوشت در بازار را قاچاق دام و خروج قانوني و غيرقانوني 
دام از كشور مي داند و مي گويد: هم اكنون قاچاق دام از 
كردستان به عراق در حال انجام است و همين امر كنار 
صادرات قانوني، منجر به نوسانات قيمت در بازار شده 
است. صادرات دام به دبي، كويت و قطر و قاچاق دام نيز 
از پيرانشهر به عراق انجام مي شود. وي با بيان اينكه قيمت 
هر كيلوگرم دام حدود 9۰ هزار تومان است، تصريح كرد: 
خروج دام از كشور و همچنين، مشكلات تردد ناشي از 
بارندگي هاي اخير، باعث افزايش ۱۰ تا ۱2 هزار توماني 
قيمت هر كيلوگرم گوشت نسبت به هفته قبل شده است 
ملكي تصريح كرد: اگر مسوولان جلوي قاچاق و صادرات 
دام را نگيرند، التهابات قيمت در بازار اس��تمرار خواهد 
داشت. خبرهاي رسيده اما حاكي از آن است كه حجم 
زيادي دام به ويژه به كويت صادر شده است به طوري كه 
به حدي دام ايراني در اين كشور وجود دارد كه قيمت ها 
در اين كشور نيز شكسته شده است و صادرات دام صرفه 
اقتصادي ندارد. مديرعامل اتحاديه دام س��بك ضمن 
تأييد اش��باع بازار كويت از دام ايراني و به صرفه نبودن 
صادرات به اين كشور در اين مقطع زماني اظهار داشت: 
با توجه به شرايط بازار هدف صادراتي و نوسانات قيمتي 
در بازار داخلي شنيده شده است كه وزير جهاد كشاورزي 
دستور توقف صادرات را اعلام كرده است اما اين موضوع 
هنوز به طور رس��مي اعلام نشده است. بازرگان مشاور 
رييس و مدير روابط عمومي نظام صنفي كش��اورزي 
كشور نيز ضمن تأييد توقف صادرات دام زنده ابراز كرد: 
وزير جهاد كشاورزي در دو مرتبه در صحبت هاي خود 
به موضوع متوقف شدن صادرات دام براي كنترل بازار 
داخلي اشاره داش��ته است اما اين موضوع هنوز به طور 
رسمي اعلام نشده اس��ت. وي افزود: بر اساس قوانين 
بالادستي براي تنظيم بازار داخلي نبايد جلوي صادرات 
محصولي را گرفت و به طرق ديگري براي تنظيم بازار 
بايد اقدام كرد اما وزارت جهاد كشاورزي از اين روش 
براي كنترل بازار صيفي جات نيز اس��تفاده كرد كه با 
اعتراض ما و پيگيري از ديوان عدالت اداري مواجه شد.

واردات برنج و چاي هندي 
ممنوع شد

در حال��ي كه تولي��د برن��ج داخلي ب��ا افزايش ۳۰ 
درصدي نسبت به س��ال قبل مواجه شده، با هدف 
متعادل سازي تراز تجاري با هند، ثبت سفارش هاي 
جديد واردات برنج از اين كشور متوقف شده است. به 
گزارش خبرگزاري تسنيم، روزنامه هندي اكونوميك 
تايمز طي گزارشي اعلام كرد ايران از هفته گذشته 
ثبت سفارش هاي جديد براي خريد برنج و چاي از 
هند را متوقف كرده است. بر اساس اين گزارش تجار 
و بازرگانان ايراني دليلي در مورد توقف ثبت سفارش 
براي برنج و چاي هندي بيان نكرده اند. رييس يك 
ش��ركت بزرگ توليدي چاي هند در اين باره گفت: 
روند س��فارش ايراني ها براي خريد چاي هندي از 
مدتي قبل كاهش پيدا كرده بود اما از هفته گذشته 
به طور كلي متوقف شده است. برنج و چاي مهم ترين 
اقلام صادراتي هند به ايران محسوب مي شوند. برخي 
از تجار هندي در مورد علت توقف واردات برنج و 
چاي اين كشور توسط ايران به مذاكرات دو كشور 
براي احياي مكانيس��م تس��ويه تجاري با روپيه 
اش��اره مي كنند و مي گويند تجار ايراني منتظر 

راه اندازي دوباره اين مكانيسم مالي هستند.

از سوي پژوهشگران آسيب شناسي شد

تبعات قيمت گذاري دارو در ايران

جوابيه صمت به گزارش »ركوردزني قيمت ها در سكوت خودروسازان«
متن جوابيه به اين شرح است: 

مدير مسوول محترم روزنامه تعادل
»با عنايت به درج مطلب��ي با عنوان»ركوردزني قيمت ها 
درس��كوت خودروس��ازان« در مورخ ۱۴۰۱/9/۱2 در آن 
روزنامه، مقتضي است وفق قانون مطبوعات نسبت به انتشار 
توضيحات ارسالي از سوي مركز ارتباطات وزارت صنعت، 

معدن وتجارت در اسرع وقت اقدام لازم صورت پذيرد.
درخصوص گزارش روزنامه تعادل با عنوان »خودروهايي 
كه يك شبه ۳ تا ۳5 ميليون تومان گران شدند؟ ركورد زني 
قيمت ها در سكوت خودروسازان« توضيحات به شرح ذيل 
براي آگاهي و هرگونه اقدام لازم به حضور ارسال مي شود. 

روزنامه تع��ادل درحالي از افزايش قيم��ت خودرو توأم با 
ركود تورمي عميق و بلاتكليفي و سردرگمي بازار )كه از 
س��ايت هاي آگهي خودرو به عنوان مرجع بررس��ي روند 
قيمت ها در بازار ياد ش��ده!( خبر داده است، كه به اذعان 
نايب  رييس اتحاديه نمايش��گاه  داران ته��ران در همين 
گزارش: »در حال حاضر در بازار خودرو متقاضي زياد است 
و ه��ر چقدر كه قيمت ها افزايش پيدا كن��د، اين ميزان از 
تقاضا كاهش نخواهد يافت.« همچنين: »مردم در شرايط 
فعلي بدون توجه به كيفيت و مدل خودرو، آن را صرفاً براي 
سرمايه گذاري و كسب سود خريداري مي كنند، و تا زماني 

كه خريد و فروش به اين دليل صورت بگيرد، افزايش قيمت 
نيز ادامه دارد.«  اما تحولات بازارها طي سنوات اخير نشان 
مي دهد كه نوسانات نرخ ارز در كوتاه مدت، موجب برهم 
خوردن وضعيت تعادلي و بروز بي ثباتي در بازار كالاهاي 
سرمايه اي و كالاهاي مصرفي بادوام، از جمله بازار خودرو 
مي شود. تغييرات نرخ ارز در بازار آزاد )غيررسمي( به عنوان 
يك فاكتور موثر در جهت  دهي به انتظارات تورمي و موازنه 
بازارها نقش  آفرين اس��ت، لذا كنترل اين متغير كليدي 
اقتصادي براي حفظ ثبات بازار انواع كالا و خدمات از جمله 
بازار خودرو حائز اهميت اس��ت.  با وج��ود اين ملاحظه، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در دولت سيزدهم به عنوان 
متولي سياست گذاري و نظارت بر حسن اجراي برنامه ها 
در حوزه صنعت خ��ودرو، به دنبال كاهش اثرپذيري بازار 
خودرو از نوس��انات نرخ ارز، بر دو راهبرد كليدي متمركز 
شده اس��ت؛ راهبردهايي كه تقويت طرف عرضه و ايجاد 
دسترسي آسان تر مصرف كننده به محصولات خودروسازان 
را سبب مي شود.  راهبرد نخست، برنامه ريزي و نظارت بر 
»افزايش ميزان توليد، تجاري  سازي و فروش محصولات 
خودروسازان« كه گزارش پژوهشكده پولي و بانكي درباره 
وضعيت صنايع بورس��ي در مهر ۱۴۰۱ به خوبي نش��ان 
مي دهد كه صنعت خودرو و قطعه، با 2۴ درصد رشد توليد 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته، پيشتاز رشد توليد در 
ميان تمامي صنايع بورس��ي است. لذا تلاش خواهد شد، 
مسير مذكور در حوزه رشد توليد خودروسازان تقويت شود 
و پايدار بماند.  راهبرد دوم، »خروج محصولات خودروسازان 
از فرآيند قرعه كشي« است كه با جديت درحال پيگيري 
مي باشد و از مهر سال جاري، به واسطه افزايش توليد گروه 
خودروسازي سايپا، تمامي محصولات خودروساز مذكور 
از فرآيند قرعه كشي خارج شده است. شاهد مثال اثر اين 
سياست، تلاطم قيمتي كمتر خودروهاي كوييك و شاهين 
از گروه خودروس��ازي سايپا نس��بت به محصولات ايران 
خودرو است. لذا وزارت صنعت، معدن و تجارت با پيگيري 
برنامه هاي منجر به رش��د توليد، درص��دد خروج الباقي 

محصولات خودروسازان از فرآيند قرعه  كشي مي باشد.
در خصوص فراز ديگر اين گزارش نيز خاطرنشان مي سازد، 
از بدو آغاز به كار دولت س��يزدهم، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در همكاري تنگاتنگ ب��ا وزارت امور اقتصادي 
و دارايي نس��بت به تمهيد مقدم��ات چگونگي واگذاري 
دو شركت بزرگ خودروس��ازي و بررسي الزامات و پيش 
نيازهاي اجراي آن، از جمله: اصلاح سازوكار قيمت گذاري 
خودرو، جبران زيان انباشته، اصلاح حاكميت شركتي و 

واگذاري سهام چرخه اي خودروسازان اقدام نموده است.

 همچنين نس��بت دادن تمام زيان هاي خودروسازان به 
قيمت گذاري دس��توري از اساس نادرست است؛ چه بسا 
آنكه پديده قيمت گذاري دس��توري خود معلول افزايش 
بي رويه قيمت محصولات داخلي در سطح بازار و از دست 
رفتن مزيت رقابتي محصولات صنعت خودروي كش��ور 
به سبب عوامل متعددي نظير مديريت در داخل بنگاه و 
زنجيره تأمين، عدم استفاده بهينه از ظرفيت توليد موجود، 
بالا بودن هزينه هاي سربار، غفلت از تحقيق و توسعه، عدم 
پرداختن به حوزه توسعه محصولات جديد و همچنين ساير 
مواردي كه در طرح تحول خودروي وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به آن پرداخته شد، مي باشد. لذا تمركز اصلي كاهش 
زيان خودروسازان مي بايست از طريق تمركز بر راه حل هايي 
براي رفع عارضه هاي برش��مرده انجام شود. بر اين اساس 
حتي با فرض پذيرش قيمت گذاري دستوري، از آن جا كه 
اين امر صرفاً براي گستره محدودي از محصولات موجود 
خودروسازان صدق مي نمود، انتظار مي رفت و مي رود تا 
براساس سياست گذاري انجام شده توسط وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بر مبناي مديريت صحيح زنجيره تأمين 
و ايجاد س��ازندگان رده يكمي، تركيب مناسب سبد 
محصولات، افزودن محصولات جديد در كنار كاهش 

هزينه هاي سربار، زيان هاي عملياتي متوقف شود.«

ويژه

مديركل استاندارد استان همدان:
آغاز پايش، نظارت 

و برخورد قاطعانه با كم فروشي 
در استان همدان

به گزارش روابط عمومي اداره كل اس��تاندارد استان 
همدان، مديركل استاندارد استان همدان بيان كرد: با 
تجهيز و به روزرساني آزمايشگاه اوزان و مقياس هاي 
اداره كل استاندارد استان همدان و آموزش هاي به روز 
كارشناسان اين اداره كل آغاز پايش و نظارت و برخورد 
قاطعانه با كم فروشي در استان همدان آغاز مي گردد. 
جعفر اميري پريان در گفت وگويي با توجه به سخنان 
رييس جمهور، دغدغه مردم براي اس��تفاده از كالاي 
استاندارد را نشانه اعتماد و اطمينان مردم به سازمان 
ملي استاندارد ايران دانست و تصريح كرد: سازمان ملي 
استاندارد ايران در واقع وكيل مردم براي نظارت بر اداي 
حقوق اجتماع��ي از جمله حق كيفيت، حق رضايت 
از خدم��ات، حق ايمني، حق س��لامت، حق محيط 
زيست س��الم و حق كيفيت زندگي است و در همين 
راس��تا از جانب دولت نيز ماموري��ت دارد. وي افزود: 
اداره كل استاندارد استان همدان موظف است بدون 
كمترين ملاحظه و مسامحه اي از توليد يا توزيع كالاي 
بي كيفيت و غيراستاندارد در استان همدان جلوگيري 

كند و با هرگونه كم فروشي برخورد قاطعانه كند.

جوابيه
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خبرروز

جديدترين آمار مبتلايان و فوتي هاي كرونا در جهان
بنابر جديدترين آمار رسمي همه گيري كرونا، مجموع مبتلايان به بيماري كوويد-۱۹ در جهان تاكنون به ۶۵۰ ميليون و ۹۵۲ هزار و ۶۶۱ 
نفر رسيده و مرگ شش ميليون و ۶۴۹ هزار و ۹۲۰ بيمار كوويد- ۱۹ نيز تاييد شده است. به گزارش ايسنا، همچنين براساس جدول جهاني 
»ورلدامُتر«، امريكا با بيش از ۱۰۰.۹ ميليون مبتلا و عبور از ۱.۱ ميليون قرباني همچنان در صدر فهرست كشورهاي درگير با اين بيماري قرار دارد. 
در اروپا نيز هم اكنون فرانسه با ثبت بيش از ۳۸.۱ ميليون مبتلا تا اين لحظه ركورددار ابتلا در بين كشورهاي قاره سبز است و روسيه با گذشتن 
از آمار ۳۹۲ هزار قرباني، هم اكنون بالاترين رقم مرگ و مير كرونايي را در ميان كشورهاي اروپايي دارد. ايران با مجموع هفت ميليون و ۵۵۹ 
هزار و ۹۵۸ مورد ابتلا و ۱۴۴ هزار و ۶۴۸ مورد فوت ناشي از بيماري كوويد-۱۹ در حال حاضر در رتبه هجدهم در جدول جهاني كرونا قرار دارد.

رويداد

معاون صنايع دستي گفت: نمايه هاي فرهنگي در ويترين 
خانه هايمان در حال غبار گرفتن است. براي اينكه بتوانيم 
به داش��ته هاي مقبولي دس��ت پيدا كنيم نياز اس��ت تا 
نگاهمان را در حوزه فرهنگ به روز كنيم. به گزارش مهر، 
اختتاميه جايزه ملي زيورآلات و طراحي جواهرات ايراني، 
با حضور محمدحسين ايماني خوشخو؛ رييس پارك ملي 
و فناوري هاي نرم و صنايع فرهنگي، مريم جلالي؛ معاون 
صنايع دستي و هنرهاي سنتي وزارت ميراث فرهنگي، 
گردشگري و صنايع دستي و سيد مهدي سادات؛ مشاور 
دبير برنامه توسعه زيست بوم شركت هاي خلاق معاونت 
علمي و فناوري رياست جمهوري در دانشگاه فرهنگ و 
هنر برگزار ش��د. ايماني خوشخو با بيان اينكه پارك ملي 
تلاش دارد تا فرهنگ را به عرصه اي درآمدزا تبديل كند، 
گفت: در بسياري از كشورهاي دنيا صنايع فرهنگي جز 
درآمدهاي ويژه كشورها محس��وب مي شود اما در ايران 
متأسفانه با وجود داشته هاي فرهنگي و هنري فراوان از اين 
حوزه درآمدزايي لازم صورت نمي گيرد. براي همين هنر 
و فرهنگ نيازمند كمك هاي دولتي است. ايران هميشه 
در عرصه هنرهاي سنتي پيش رو بوده است ولي مشكل 
كار اينجاست در اين رابطه ما رويكردي جديد و نو نداريم. 
پارك ملي علوم به دنبال اين است تا در اين عرصه قدم هاي 
مفيدي بردارد. وي افزود: براي اينكه بتوان فرهنگ و هنر را 
به سمت درآمدزايي هدايت كرد بايد كار فرهنگي نيز انجام 
داد. يكي از اين اقدامات به جايزه ملي زيورآلات و طراحي 
جواهرات ايراني اختص��اص دارد. درباره اهميت طراحي 
بايد بگويم اين حوزه اگر به درستي رشد كند بسياري از 
محصولات فرهنگي و هنري كشورمان در دنيا زبانزد خواهد 
بود ولي چون نتوانسته ايم كارهايمان را در بسته اي مناسب 
به دنيا معرفي كنيم در حوزه فرهنگي درآمدزايي لازم را 
نداريم. ايماني خوشخو تأكيد كرد: بررسي هاي اقتصادي 
نشان مي دهند كه از مبلغ ۱۳۳ تريليون دلار سهم سالانه 
بازار جهاني طلا و جواهرات، چين با ۹۶ بيليون دلار و امريكا 
با ۷۶ بيليون دلار و هند با ۷۳ بيليون دلار در جايگاه اول 

تا سوم قرار دارند. در اين ميان سهم ايران با داشتن سابقه 
تمدني درخشان چند هزار ساله نه تنها سهم ناچيز ۷/۲۸ 
ميليون دلاري از بازاري جهاني است بلكه در بخش توليد 
نيز در فهرست ۱۰ كشور نخست دنيا قرار نگرفته است 
درحالي كه كش��ور تركيه پس از ۳۵ سال ورود به عرصه 
توليد اين بخش توانس��ت وضعيتش را به خوبي بهبود 
بخش��د و براي رسيدن به جايگاه شايسته بهبود بخشد. 
اين مدير فرهنگي ادامه داد: پارك ملي علوم تلاش كرد 
با برگزاري جلسات فاصله طراحان و صنف جواهرفروشان 
را كم كند. اين دو عرصه اگر ارتباط درست داشته باشند، 
معتقدم قادريم زيورآلات ايراني را در جهان زبانزد كنيم. 
براي رس��يدن به اين خواس��ته نيز بايد اعتماد دوطرفه 
برقرار ش��ود. اين خواسته فكر مي كنم در حال رخ دادن 
باشد. بااين وجود ما هميشه آماده شنيدن ايده ها و نظرات 
هس��تيم. رييس پارك ملي و فناوري هاي نرم و صنايع 
فرهنگي در انتهاي سخنانش بيان كرد: پارك ملي علوم 
در ميان ۴۳ پاركي كه در كشورمان وجود دارد تنها مكاني 
است كه به صورت تخصصي در حوزه فرهنگ كار مي كند.

    حمايت از صنايع خلاق
سيد مهدي سادات نيز بيان كرد: امروز از آثاري بازديد 
كردم كه برايم ديدنشان لذت بخش بود چون زيورآلات 
ايراني ج��دا از جلوه گري ك��ه دارند با هن��ر هم پيوند 
خورده ان��د. اين امتياز به واس��طه تاريخ و فرهنگ غني 
ما رخ داده اس��ت. در اين راستا معاونت علمي و فناوري 
رياست جمهوري در كنار شركت هاي دانش بنيان، بخشي 
با عنوان شركت هاي خلاق تأسيس كرده كه در آن صنايع 
فرهنگي پوشش داده مي ش��وند. وي ادامه داد: صنايع 
خلاق يكي از اولويت هاست. بنابراين واحدهاي خلاق 
را شامل اشخاص حقيقي خلاق، حمايت خواهيم كرد. 
همچنين دفاتري در خارج از كشور توسط معاونت علمي 
و فناوري رياست جمهوري تأسيس شده كه در عرصه 
صنايع فرهنگي بتوان داشته هاي بين المللي هم داشت.

    نخستين گام ها
مريم جلالي معاون صنايع دستي بيان كرد: نمادها و 
نمايه هاي فرهنگ��ي در ويترين خانه هايمان در حال 
غبار گرفتن است. اين اتفاقي خوبي نيست و به نوعي 
ناديده گرفته سرمايه هايمان است. براي اينكه بتوانيم 
به داشته هاي مقبولي دس��ت پيدا كنيم نياز است تا 
نگاهمان را در حوزه فرهنگ به روز كنيم. وي ادامه داد: 
فردي كه در كارهايش از نمادهاي فرهنگي استفاده 
مي كند در حقيقت هويت سرزمينش را معرفي كرده 
است. نكته بعد اينكه اگر محصولي هويت نداشته باشد 
به دل نخواهد نشست اما آن چيزي كه من در نمايشگاه 
زيورآلات ديدم بسيار زيبا بود؛ كارهايي كه با بهره گيري 
از نمادها جلوه گري شأن چند برابر شده است. جلالي 
تأسيس كرد: زيورآلات تنها آن چيزهايي نيست كه 
مي شناسيم بلكه در حوزه هاي س��فال، چرم و... نيز 
مي توان زيورآلات زيبايي را مش��اهده كنيم. درباره 
وظيفه وزارت ميراث فرهنگي هم بايد بگويم رسالت 
خود مي دانيم كه از هنر ايران��ي به هر طريق ممكن 
حمايت كنيم. اين موضوع در دوره مهندس ضرغامي 
به صورت ويژه مدنظر قرار گرفته است. معاون صنايع 
دستي و هنرهاي س��نتي بيان كرد: برگزاري چنين 
جايزه هاي قدم هايي نخستين قدم ها در حوزه صنايع 
فرهنگي است كه صنايع فرهنگي را به سمت حرفه اي 
شدن پيش مي برد. اين قبيل جايزه بايد حمايت شده 
ت��ا در دوره هاي بعدي نيز به كمي��ت و كيفيت بهتر 
برسيم. نكته ديگر به برگزاري سالانه اين اتفاق مربوط 
مي شود. جايزه ملي زيورآلات كمك خواهد كرد تا 
محصولات يك سال گذشته در معرض ديد قرار گيرد. 
وي با بيان اينكه از ايده هاي خلاقانه حمايت خواهد 
شد بيان كرد: اگر از زيورآلاتي كه بر پايه اساطير خلق 
شده حمايت صورت گيرد در حقيقت به معنا توجه 
شده است. در خاتمه تأكيد مي كنم هنرهاي سنتي 

اصالت هنري كشورمان را نشان مي دهد.

به درآمدزايي در صنايع دستي نياز داريم
رويخطخبر خبر

 سرانجام راه اندازي
 متروي پرند 

در جلسه ش��وراي هماهنگي معاونان و مديران 
ش��ركت متروي تهران آخرين وضعيت تكميل 
نواقص ۵ خط ش��بكه مت��روي پايتخت و برنامه 
عملياتي هر خط مورد بحث و بررسي قرار گرفت. به 
گزارش مهر، در جلسه شوراي هماهنگي معاونان 
و مديران شركت متروي تهران آخرين وضعيت 
تكميل نواقص ۵ خط ش��بكه مت��روي پايتخت 
و برنامه عملياتي هر خط مورد بحث و بررس��ي 
قرار گرفت. توجه به لزوم تكميل ايس��تگاه هاي 
باقي مانده و همچنين رفع نواقص ايس��تگاه هاي 
در حال بهره برداري خطوط مترو، موضوع اصلي 
جلسه اخير شوراي هماهنگي معاونان و مديران 
ش��ركت متروي تهران كه با حضور س��يدايمان 
موسوي رييس هيات مديره شركت برگزار شد، به 
مسائل اينچنيني اختصاص داشت. در خط ۳ كه 
تكميل هواكش هاي ميان تونلي و پست هاي برق 
آن از اواخر تابستان امسال سرعت بيشتري گرفته 
است، موضوع آخرين وضعيت پيشرفت عمليات 
اجرايي پايانه آزادگان مطرح شد. در خط ۴ ضمن 
اشاره به پروژه توس��عه غربي اين خط، مقرر شد 
تلاش هاي لازم براي افتتاح ايس��تگاه موسوم به 
ايستگاه پروانه در اين بخش تا پايان سال جاري 
صورت پذيرد؛ ايس��تگاهي كه به لحاظ عمليات 
ساختماني، پيش��رفت بالاي ۹۰ درصد را تجربه 
مي كند. در خط ۶ مس��اله تمهي��دات اجرايي و 
مالي جهت بهره برداري از ۴ ايس��تگاه در بخش 
مياني اين خط به عنوان اولويت نخست بررسي 
شد و البته موضوع راه اندازي پست برق جنوبي 
خط ۶ نيز مورد بحث قرار گرفت ۴ ايستگاهي كه 
در اولويت افتتاح خط مذكور قرار دارند، شامل 
ايس��تگاه هاي ميدان شهداي هفتم تير، ميدان 
حضرت وليعصر )عج(، بوس��تان لاله و خيابان 
كارگر مي باش��ند. در خط ۷ راه اندازي ۳ ورودي 
جديد در ايستگاه هاي هلال احمر، تربيت مدرس 
و مدافعان سلامت تا پايان سال جاري به همراه 
اخذ مجوز بهره برداري از چند آسانس��ور ديگر 
در ايستگاه هاي افتتاح ش��ده قبلي مطرح شد. 
همچنين آخرين وضعيت تكميل ايستگاه هاي 
ميدان كتاب و شهيد دادمان و نيز عمليات اجرايي 
ايستگاه ورزش��گاه تختي و ايس��تگاه تقاطعي 
شهداي ۱۷ شهريور بررس��ي شد. اما راه اندازي 
خط متروي تهران-پرن��د در بخش حدفاصل 
ايستگاه فرودگاه امام خميني )ره( تا شهر جديد 
پرند به طول ۱۹ كيلومتر مس��ير، يكي ديگر از 
موضوعات مهم جلس��ه مذكور بود و مقرر شد 
طبق روال چند ماه گذشته، مساله تأمين منابع 
مالي پروژه از طريق واگذاري اراضي قابل تهاتر 
با پيمانكاران، به طور جدي دنبال شود تا متروي 
شهر پرند پس از سال ها انتظار در اولين فرصت 
ممكن و با دو مسير رفت و برگشت افتتاح شود.

 در شش ماهه اول امسال، ۲۲۴ تن به دليل مسموميت با گاز سمي مونوكسيد كربن
جان خود را از دست دادند

زنگ خطر گازگرفتي در فصل سرما 
كاهش دما در بسياري از نقاط كشور و بارش 
برف و يخبندان س��بب شده تا زنگ خطر 
گازگرفتگي يا همان مرگ خاموش درپي 
اس��تفاده از لوازم غيراستاندارد گرمايش��ي و گازسوز يا 
بي احتياطي و بهره برداري غيراصولي از اين وسايل به صدا 
دربيايد. خطري كه ممكن است هر شهروندي را تهديد 
كند، اما احتمالا بسياري خود را در معرض آن نمي دانند.  
مسموميت با گاز مونوكسيد كربن هر ساله جان تعدادي 
را گرفته و شماري را با علائم حين و بعد از آن روبرو مي كند. 
نشانه هايي مانند تهوع و سردرد كه به صورت خفيف آغاز 
شده و در نهايت انسان را با علائمي مثل تپش قلب، عدم 
توان تكلم، بالا رفتن درجه حرارت بدن، آس��يب مغزي 
مداوم، تشنج و در نهايت مرگ مواجه مي كند. آمارهايي 
كه پزشكي قانوني در اختيار ايسنا قرار داده نشان مي دهد 
كه در شش ماهه اول امسال، ۲۲۴ تن به دليل مسموميت 
با گاز سمي مونوكسيد كربن جان خود را از دست دادند، 
آماري كه در مقايسه با شش ماهه اول سال گذشته، ۲۲.۴ 
درصد افزايش داش��ته است. البته در مهر ماه امسال ۳۱ 
نفر بر اثر مسموميت با گاز در كشور جان خود را از دست 
دادند اين رقم در مقايسه با مدت مشابه سال قبل كه تعداد 
تلفات ۴۰ نفر بود، ۲۲.۵ درصد كمتر شده است كه شايد 
بتوان آن را مرتبط با ديرتر سرد شدن هوا نسبت به سال 
گذشته دانس��ت. اما در هفت ماهه اول سال جاري ۲۵۵ 
نفر بر اثر مسموميت با گاز منوكسيدكربن در كشور جان 
باختند كه از اين تعداد ۱۸۹ نفر مرد و ۶۶ نفر زن بودند. 
اين آمار در مقايس��ه با مدت مشابه آن در سال گذشته، 
۱۴.۳ درصد بيشتر شده است. در اين مدت استان هاي 
تهران با ۳۲، خراسان رضوي با ۳۰ و آذربايجان شرقي با 
۲۷ فوتي بيشترين تلفات گازگرفتگي را داشته اند. پروانه 
اسدي، يكي از مربيان داوطلب آتش نشاني تهران است. 
او حدود ۱۴ س��ال است كه در راس��تاي افزايش سطح 
فرهنگ ايمني و و آگاه سازي شهروندان از خطراتي كه 
جانشان را تهديد مي كند، با سازمان آتش نشاني تهران 
همكاري كرده است.اس��دي در گفت وگو با ايسنا علت 
اصلي و مهم ترين دليل مسموميت با مونوكسيد كربن را 
ناآگاهي و سهل انگاري بيان مي كند و درباره علائم اوليه 

اين مخاطره مي گويد: گازگرفتگي معمولا در فضاي بسته 
اتفاق مي افتد و در محيط باز احتمال اتفاق افتادن آن بسيار 
كم است. بر همين اساس حتما بايد روزنه هاي جريان 
پيدا كردن هوا را باز نگه داش��ت. اين اتفاق بيش��تر 
در فضاهاي بس��ته اي مثل خانه ها، مغازه ها، كابين 
خودرو زماني كه ش��خص براي گرم  كردن خود گاز 
پيك نيكي روشن مي كند، فضاي بسته پاركينگ ها، 
موتورخانه ها، راهروي ساختمان ها و... اتفاق مي افتد.

    چرا مرگ خاموش؟ 
وي ادام��ه مي ده��د: علائم اوليه گاز گرفتگي س��ردرد، 
س��رگيجه،  حالت تهوع و خواب آلودگي اس��ت. در اين 
شرايط سيس��تم عصبي دچار اختلال مي شود و باعث 
مي شود كه فرد پس از مدتي نتواند كاري انجام دهد. به 
همين دليل به جانباختن در اثر مسموميت با مونوكسيد 
كربن مرگ خاموش گفته مي شود. در اين شرايط گوش 
مي ش��نود و حتي در ابتدا چشم مي بيند اما شخصي كه 
دچار گازگرفتگي شده كاري را نمي تواند انجام دهد. اين 
مربي داوطلب سازمان آتش نشاني تهران تاكيد مي كند: 
اولين اقدام در مواجهه با فردي كه دچار گازگرفتگي شده 
خارج كردن او از آن  فضاست. اگر شخص تنها باشد و بتواند 
و قدرت داش��ته باشد بايد در و پنجره ها را باز كرده و خود 
را ب��ه بيرون از آن فضا برس��اند. همچنين بايد به صورت 
همزمان با نيروهاي امدادي مثل آتش نشاني و اورژانس 
تماس گيرد. همچنين بايد در اين شرايط دستگاه هاي 
گرمايشي را خاموش كرد تا از نشت بيشتر گاز مونوكسيد 
كربن جلوگيري شود. اسدي با بيان اينكه براي پيشگيري از 
گازگرفتگي راه هاي زيادي وجود دارد مي گويد: حتما بايد 
راه تهويه هوا در محلي كه از وسيله گرمايشي در آن استفاده 
مي كنيم وجود داش��ته باش��د. پس از آن نصب صحيح 
دستگاه هاي استاندارد اهميت دارد كه بايد از دستگاه هاي 
دودكش دار استفاده كرد. استفاده از دستگاه هايي كه شعله 
باز دارند هم خطرناك است. وي ادامه مي دهد: لوله هاي 
بخاري حتما بايد گالوانيز بوده و بايد از گرم بودن آن مطلع 
شويم. رنگ شعله بخاري هم بايد همواره آبي باشد. آبي 
بودن شعله به اين معني است كه در فضا اكسيژن وجود 

دارد. اگر اكسيژن كمتر باشد ناقص سوزي صورت مي گيرد 
و رنگ شعله به سمت نارنجي و زرد متمايل مي شود.

    اشتباه هاي قديمي
عامل مسموميت با مونوكسيد كربن

اسدي اصلي ترين دليل مسموميت با مونوكسيد كربن 
را ناآگاهي يا سهل انگاري مي داند و در اين باره مي گويد: 
زماني كه آگاهي رساني، اطلاع رساني و آموزش صورت 
مي گيرد اما ش��خص براي بار ديگر دچار مسموميت با 
مونوكسيد كربن مي شود قطعا سهل انگاري صورت گرفته 
است. البته غير استاندارد بودن وسايل نيز جاي خود را دارد 
اما سهل انگاري هايي را هم شاهد هستيم. هنوز هم برخي 
سر لوله هاي بخاري خود را داخل تشت آب مي گذارند و 
اين يكي از بدترين كارهايي است كه مي توان انجام داد. فرد 
بخشي از دوده را روي آب ديده و تصور مي كند كه گاز در 
آب حل شده است، در حالي كه گاز در آب حل نمي شود. 
قطعا اين به دليل ناآگاهي يا به دليل سهل انگاري است. 
وي مي گويد: گاهي هم شهروندان متوجه تغيير جاي لوله 
بخاري نمي شوند. كودك در خانه بازي مي كند و برخورد 
توپش با لوله بخاري موجب جابه جا ش��دن آن مي شود. 
همين موضوع كافي است تا اعضاي اين خانواده بدون 

اينكه متوجه شوند در معرض گازگرفتگي قرار گيرند.

    آتش نشانان داوطلب
بازوي آموزشي آتش نشاني

اين مربي داوطلب س��ازمان آتش نش��اني تهران درباره 
اقداماتي كه اين مربيان در راستاي آگاه سازي شهروندان، 
در موضوعاتي مثل خطر گاز مونوكسيد كربن و... انجام 
مي دهند مي گويد: سال هاس��ت كه براي پيشگيري از 
حوادثي كه در سطح شهر اتفاق مي افند، آتش نشاني اقدام 
به جذب مربيان داوطلب آتش نشاني مي كند. اين اقدامات 
كاملا به ص��ورت داوطلبانه صورت مي گيرد. ما به عنوان 
نيروي مربي داوطلب سازمان آتش نشاني تهران فعاليت 
مي كنيم و آموزش ها را در سطح شهر انجام مي دهيم. هر 
نهاد، ارگان يا سازماني كه درخواست ارايه اين آموزش ها 
را داشته باشد ما به آن جا مي رويم و سعي مي كنيم با ارايه 

دانش خود به آنها از وقوع حوادث جلوگيري كنيم. يكي 
از اين حوادث هم مسموميت با مونوكسيد كربن است. 
اسدي اظهار مي كند: بسيار خوب است كه شهروندان در 
اين خصوص مطالبه داشته باشند. حتما در صورتي كه از 
آتش نشاني درخواست كنند اين آموزش ها به آنها ارايه 
مي شود. البته ما خودمان هم سعي مي كنيم كه شناسايي 
كنيم و گاهي هم خودمان در اين خصوص درخواس��ت 
مي دهيم كه به سازماني برويم و آن جا آموزش ارايه كنيم.

    آمار يك ماهه مسموميت
 با مونوكسيد كربن در اورژانس تهران

يحيي صالح طبري، رييس مركز اورژانس تهران نيز با 
تاكيد بر اينكه فصل سرما، به خصوص در شهر تهران از 
روزهاي جاري آغاز شده و در صورتي كه به زنگ خطر 
گازگرفتگي توجه نشود، امكان روبه رو شدن با افزايش 
آمار وجود دارد اظهار مي كند: از تاريخ چهارم آذرماه 
سال جاري تا ۱۱ آذرماه، ۴۷ مورد ماموريت مرتبط با 
مسموميت با گاز CO به اورژانس اطلاع داده شد كه 
۱۳ مورد از مصدومان به مراكز درماني منتقل شدند. 
اين در حالي اس��ت كه از ۲۷ آبان ماه تا چهارم آذرماه 
۴۰ مورد مسموميت با مونوكس��يد كربن، ۲۰ تا ۲۷ 
آبان ۴۵ مورد، ۱۳ آبان تا ۲۰ آبان ۴۳ مورد و از ۶ آبان 
تا ۱۳ آبان ۱۹ مورد مس��موميت با مونوكسيد كربن 
به اورژانس اطلاع داده ش��ده است. وي ادامه مي دهد: 

البته اين آمار در مدت مش��ابه نسبت به سال گذشته 
كاهش پيدا كرده است كه مي توان آن را مرتبط با شروع 
ديرتر فصل سرما نسبت به سال گذشته دانست. سال 
گذشته در مدت زمان مش��ابه از چهارم آذرماه تا ۱۱ 
آذرماه ۶۱ مورد مسموميت با مونوكسيد كربن به مركز 
فوريت هاي ۱۱۵ اورژانس اطلاع داده شده بود كه ۲۲ 
مورد از آن به مراكز درماني منتقل شدند. از ۲۷ آبان تا 
چهارم آذرماه نيز ۱۰۷ مورد مسموميت با مونوكسيد 
كربن اتفاق افتاده بود كه ۳۲ مورد از آن به مراكز درماني 
منتقل شدند. رييس مركز اورژانس تهران با بيان اينكه 
بهترين افرادي كه مي توانند منشأ بروز CO را تشخيص 
دهند آتش نشان ها هستند، مي افزايد: مسموميت با 
گاز مونوكس��يد يك مس��موميت آرام است. مواردي 
وجود داشته كه افراد به دليل كاهش هوشياري ناشي 
از استنشاق گاز مونوكسيد كربن، حين تماس با سامانه 
۱۱۵ از حال رفتند و در اين ش��رايط نمي توان به افراد 
كمك كرد. وي مي گويد: اگر افراد كوچك ترين نشانه 
از وجود گاز مونوكسيد كربن را مشاهده كردند بايد به 
آن ش��ك و مكان را ترك كنند. در صورتي كه بد حال 
هستند بايد حتما با اورژانس و آتش نشاني تماس گيرند 
و ضمن بازكردن در و پنجره ها براي جريان پيدا كردن 
هوا بايد مصدومان را از محل دور كنند. اين نكته قابل 
توجه است كه اقدامات اوليه درماني نبايد در محلي كه 

گاز مونوكسيد در حال انتشار است انجام شود.

    علائم گازگرفتگي 
ميان چه افرادي واضح تر است؟

صالح طبري با بيان اينكه قدرت گاز مونوكسيد كربن ۳۰۰ 
برابر اكسيژن است تاكيد مي كند: ميان برخي افراد، مثل 
سالمندان، بيماران قلبي، افراد داراي بيماري هاي تنفسي، 
كودكان و زنان باردار نشانه هاي واضح تري از گازگرفتگي را 
مي توان مشاهده كرد. رييس مركز اورژانس تهران مي گويد: 
برخي از توصيه ها بارها تكرار شده اما با توجه به اهميت بيش  
اندازه آنها بايد چندين باره تكرار شوند. به عنوان مثال بارها 
گفته شده كه گاز مونوكسيدكربن فاقد رنگ، بو و مزه است 
به همين دليل افراد سريع نمي توانند متوجه وجود اين قاتل 
خاموش در منزل شوند، اما همچنان شاهد بي توجهي به آن 
هستيم. بايد اين موارد بيشتر مطرح شود تا آمار مسموميت 
با گاز مونوكسيد كربن به حداقل برسد. وي درباره علائم 
مسموميت با CO ادامه مي دهد: تهوع، استفراغ، سرگيجه، 
خواب آلودگي، بي حالي، كاهش سطح هوشياري و استفراغ 
از جمله مهم ترين علائم مس��موميت با گاز CO است و 
متاسفانه در برخي موارد سطح هوشياري به قدري كاهش 
مي يابد كه بيمار سريع به كما رفته يا دچار مرگ مي شود. وي 
با بيان اينكه مسموميت با بخاري اولين و شايع ترين علت گاز 
گرفتگي است، مي گويد: در مسموميت با CO با استفاده از 
پيكنيك هاي گازي در خودرو در سال گذشته با آمار بالايي 
رو به رو بوديم و همچنين مسموميت با آبگرمكن نيز يكي 
ديگر از دلايل مرگ هموطنان در روزهاي سرد سال است.

گزارش

فرآيند ايمن سازي پاساژ مهستان آغاز شد
كسبه و مالكين پاساژ مهستان با حضور در كميته 
ايمني منطقه ۱۱ تهران آمادگي خود را نسبت به 
انجام دستورالعمل هاي ايمني پاساژ و آغاز فرآيند 
ايمن س��ازي اعلام كردند. به گزارش مهر، پس از 
انتش��ار خبر ناايمن بودن پاساژ تجاري مهستان 
كه محل عرضه محص��ولات فرهنگي و مذهبي 
اس��ت؛ ش��هردار منطقه ۱۱ با اع��لام مهلت يك 
ماهه؛ به مالكان و كس��به اين مجتمع، اخطار به 
اقدام قانوني و پلمب اين مجتمع را اعلام كرده بود.  
از اين رو پس از اطلاع رس��اني به مالكين و كسبه 
و برگزاري نشس��ت هاي متع��دد و پيگيري هاي 
مديريت شهري منطقه ۱۱ تهران، كميته ايمني 
براي اين پاساژ تشكيل شد. سيد محمد موسوي 
در اين خصوص گفت: جمعي از كسبه و مالكين 
و هيات مديره مجتمع تجاري مهستان در دومين 
هفته از آذر ماه س��ال جاري به منظور پيگيري و 
اقدام براي ايمن س��ازي در كميته ايمني منطقه 
حاضر ش��دند و توافقاتي به منظور ارتقاي ايمني 
اين ساختمان به عمل آمد. ش��هردار منطقه ۱۱ 
تهران با اعلام خبر آمادگي مالكين و كسبه پاساژ 
مهس��تان براي ايمن سازي اظهار كرد: در كميته 

ايمني كه ويژه موضوعات مرتبط به پاساژ مهستان 
برگزار ش��د؛ با حضور جمعي از مالكين و كسبه و 
هيات مديره پاس��اژ مهستان و موضوعات نا ايمن 
پاس��اژ مجدداً مطرح، دسته بندي و براي برطرف 
كردن آنها زمانبندي صورت گرفت، مالكان براي 
ايمن س��ازي و رفع خطرات اعلام آمادگي كردند 
و متعهد شدند طبق برنامه زمان بندي مشخص 
دستورالعمل هاي ايمني سازمان آتش نشاني را 
اجرا كنند. موس��وي در پايان اظهار كرد: پاس��اژ 
مذكور، هم داراي تخلفات شهرسازي هست وهم 
موضوع��ات ايمني دارد كه مقرر ش��د در اولويت 
اول مسائل ايمني در دستور كار قرار گيرد و البته 

تخلفات شهرسازي هم پيگيري خواهد شد.

سن سكته قلبي به ۳۰ سال رسيده است
ي��ك متخصص قل��ب و عروق گف��ت: رگ هاي 
قلبي اف��راد بالاي ۳۰ س��ال، ۴۰ الي ۵۰ درصد 
تنگ است كه با يك اس��ترس يا خبر بد، رگ ها 
اسپاسم مي كنند و منجر به سكته قلبي مي شود. 
به گ��زارش مهر، منوچهر قارون��ي، در گفت وگو 
با راديو س��لامت با بيان اينكه بع��د از تصادفات، 
بيش��ترين عامل مرگ و مير در كشور ما، سكته 
قلبي است، افزود: متأسفانه سن سكته قلبي كه 
س��ابقاً ۶۰ و ۷۰ سالگي بود در حال حاضر به ۳۰ 
الي ۴۰ سال رسيده است و اين نشان مي دهد كه 
ما بايد مراقب اين بيماري و خودمان به طور ويژه، 
در وزن و تغذيه، باشيم. وي ادامه داد: متأسفانه 
كودكان، امروزه ۷ ال��ي ۱۰ كيلو از كودكان ۵۰ 
سال پيش، چاق تر هستند، كمتر فعاليت دارند و 
وقت كمتري براي بازي و فعاليت هاي بدني دارند 
و بيش��تر پاي كامپيوتر و گوشي ها هستند و در 

كنار آن تنقلات مصرف مي كنند.
 اي��ن متخصص قلب و عروق گف��ت: والدين هم 
از دوران كودك��ي فكر مي كنند، كودك س��نگ 
ه��م بخورد آب مي كن��د كه اين ي��ك باور غلط 
اس��ت؛ چون تمامي رگ هاي قل��ب، از بدو تولد، 
شروع به تحليل رفتن مي كند و هر چه ما چربي 
مصرف كنيم بعداً باعث مش��كلات مي ش��ود. از 
اي��ن رو، والدين بايد حواسش��ان باش��د كه اين 
قضيه صدايش بعده��ا در مي آيد و كم كم رگ ها 
تنگ مي ش��ود و وقتي به ۳۰ الي ۴۰ سال رسيد 

تازه وقتي فرد مهندس، نقاش و… ش��ده است، 
آنجايي كه بايد بازدهي داش��ته باش��د حالا بايد 
خرج درمان كنيم؛ ولي ديگر آن كارايي س��ابق 
را ندارد. وي در پاس��خ به اين پرسش كه در حال 
حاض��ر مهم ترين عوام��ل در بروز س��كته قلبي 
چيست، افزود: از همه مهم تر استرس و هيجان و 
افكار بد است كه بهتر است هيچ وقت در حين غذا 
خوردن اخبار بد را گوش ندهيم و نبينيم. استرس 
عامل مهمي است مثلًا رگ ها از بدو تولد شروع به 
تنگ شدن مي كند. در حال حاضر رگ هاي قلبي 
بالاي ۳۰ س��اله ها ۴۰ الي ۵۰ درصد تنگ است 
و با يك استرس يا يك خبر بد و ناراحتي، رگ ها 
اسپاسم مي كنند و متأسفانه منجر به سكته قلبي 
مي شود. آنژيو كه مي كنيم مي فهميم رگ فقط 
۴۰ درصد گرفته بوده است؛ ولي قسمت زيادي 
از قلب از بين رفته اس��ت. بنابراين، در حين غذا 
خ��وردن از اخب��ار بد دوري كني��م و حرف هاي 

شيرين بزنيم.
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